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Κερδίστε 10% έκπτωση  
για τις διακοπές σας,  
κάνοντας την κράτησή σας 
στη Hotels.com!

ΑΠΟΚΛΕΙΣΤΙΚΗ ΠΡΟΣΦΟΡΑ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΑΝΑΓΝΩΣΤΕΣ ΤΗΣ FREE SUNDAY!

Όροι: Χρησιµοποιήστε τον εκπτωτικό κωδικό για να λάβετε έκπτωση 10% σε ένα από τα Best Price Guarantee ξενοδοχεία της Hotels.com. Η πληρωµή της 
διαµονής θα πρέπει να γίνει online τη στιγµή της κράτησης. Η έκπτωση αφορά στο πρώτο δωµάτιο της κράτησης. Κράτηση έως τις 31 Ιουλίου 2016. ∆ιαµονή 
έως τις 30 Ιουνίου 2017. Όταν χρησιµοποιείτε τον συγκεκριµένο εκπτωτικό κωδικό, δεν µπορείτε να συγκεντρώσετε ή να εξαργυρώσετε διανυκτερεύσεις του 
προγράµµατος Hotels.com® Rewards. Ο εκπτωτικός κωδικός ισχύει για online κράτηση µέσω της ιστοσελίδας http://el.hotels.com/. Η προσφορά δεν µπορεί 
να συνδυαστεί µε οποιαδήποτε άλλη προσφορά. Η προσφορά προυποθέτει την επιτυχή εισαγωγή του εκπτωτικού κωδικού πριν την πληρωµή της κράτησης. Η 
έκπτωση αφαιρείται σε περίπτωση επιστροφής χρηµάτων, λόγω ακύρωσης της κράτησης, συνολικά ή µερικά.

Ο∆ΗΓΙΕΣ ΧΡΗΣΗΣ ΚΩ∆ΙΚΟΥ ΕΚΠΤΩΣΗΣ:
Επισκεφθείτε την ιστοσελίδα https://el.hotels.com  

και επιλέξτε προορισµό και ξενοδοχείο. Στη φόρµα 
κράτησης, πριν την πληρωµή, εισάγετε τον κωδικό 

στο πεδίο “Χρήση κωδικού έκπτωσης”  
και επωφεληθείτε από την έκπτωση 10%.

Κωδικός έκπτωσης: HCOMFREESUNDAY • Περίοδος κράτησης: 20/6/2016 – 31/7/2016
Περίοδος ταξιδιού: 20/6/2016 – 30/6/2017

ΜΠΕΙΤΕ ΣΤΟ FACEBOOK  
FREE SUNDAYA  
ΠΑΡΤΕ ΜΕΡΟΣ  
ΣΤΟΝ ∆ΙΑΓΩΝΙΣΜΟ  
ΚΑΙ ΚΕΡ∆ΙΣΤΕ ΕΠΙΠΛΕΟΝ  
2 ∆ΙΑΝΥΚΤΕΡΕΥΣΕΙΣ 
ΓΙΑ 2 ΑΤΟΜΑ ΣΤΟ  
AQUA OLIVA RESORT,  
ΣΤΑ ΣΥΒΟΤΑ ΘΕΣΠΡΩΤΙΑΣ!

ΕΚΡΗΚΤΙΚΟΣ Ο ΣΥΝ∆ΥΑΣΜΟΣ 
ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ ΕΣΩΣΤΡΕΦΕΙΑΣ 
ΚΑΙ ∆ΙΑΧΕΙΡΙΣΤΙΚΗΣ 
ΚΑΤΑΡΡΕΥΣΗΣ

ΤΟ BREXIT ΦΕΡΝΕΙ ΝΕΑ 
ΧΡΗΜΑΤΟΠΙΣΤΩΤΙΚΗ 
ΚΡΙΣΗ, ΜΕ ΤΗΝ ΙΤΑΛΙΑ 
ΣΤΟ ΜΑΤΙ ΤΟΥ ΚΥΚΛΩΝΑ

ΜΕΓΑΛΗ 
ΑΝΑΤΑΡΑΧΗ, 
ΠΡΟΒΛΗΜΑΤΙΚΗ 
ΚΑΤΑΣΤΑΣΗ

Κ. ΜΑΚΕ∆ΟΝΑΣ

ΕΧΟΥΜΕ ΕΞΑΓΩΓΙΜΑ 
ΤΡΑΓΟΥ∆ΙΑ 
σελ. 37

σελ. 4-17

EURO 2016
Ο ΤΕΛΙΚΟΣ 
ΤΩΝ ΚΟΡΥΦΑΙΩΝ σελ. 33



     Η   
ΕΥΚΟΛΑ ΚΑΙ ΠΑΝΤΑ 
ΚΟΝΤΑ ΣΑΣ

Βρείτε µας κάθε Σαββατοκύριακο σε ολόκληρο 
τον οδικό άξονα, εύκολα και γρήγορα στις 

βασικές µας χειροδιανοµές.

*  Σηµείωση - Τα παραπάνω σηµεία εµπλουτίζονται συνεχώς και εναλλάσσονται µεταξύ 
Σαββάτου και Κυριακής.

Βρείτε µας και σε όλες τις προθήκες 
σε επιλεγµένα σηµεία διάθεσης αλλά 
και σε καταστήµατα µεγάλων αλυσίδων 
εστίασης όπως              ,                   κ.α.  εστίασης όπως              ,                   κ.α.  εστίασης όπως              ,                   κ.α.  εστίασης όπως              ,                   κ.α.  

 ΧΕΙΡΟ∆ΙΑΝΟΜΕΣ - BOΡΕΙΑ ΠΡΟΑΣΤΕΙΑ        ΩΡΕΣ ΕΝΑΡΞΗΣ
                                                                ΣΑΒΒΑΤΟ 02/07      ΚΥΡΙΑΚΗ 03/07

ΠΛΑΤΕΙΑ  ΚΕΝΕΝΤΥ 10:10 10:15
ΧΑΛΑΝ∆ΡΙΟΥ & ΜΕΣΟΓΕΙΩΝ 10:00 10:00
ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟ X 9:00
ΚΟΜΒΟΣ ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΓ. ΠΑΡΑΣΚΕΥΗΣ 9:40 9:40
Λ. ΚΗΦΙΣΙΑΣ - ''ΤΡΟΧΟΝΟΜΟΣ'' 10:50 10:50
ΚΑΣΑΒΕΤΗ & ΛΕΒΙ∆ΟΥ 10:50 10:50
∆ΑΧΤΥΛΙ∆Ι ΚΗΦΙΣΙΑΣ 10:30 X
ΚΗΦΙΣΙΑΣ & ΠΕΝΤΕΛΗΣ 10:40 10:30
ΚΟΜΒΟΣ Λ. ΜΑΡΑΘΩΝΟΣ & ΕΥΡΥΤΑΝΙΑΣ 9:30 Χ
ΦΑΡΟΣ ΨΥΧΙΚΟΥ(ΕΝΑΝΤΙ ΒΑΣΙΛΟΠΟΥΛΟΥ) 10:00 10:00
ΦΑΝΑΡΙΑ ΝΕΑΣ ΕΡΥΘΡΑΙΑΣ 11:10 11:10
(XAΡΙΛΑΟΥ ΤΙΚΟΥΠΗ & ΕΛ.ΒΕΝΙΖΕΛΟΥ) 

 ΧΕΙΡΟ∆ΙΑΝΟΜΕΣ - ΠΕΙΡΑΙΑΣ - ΠΕΡΙΣΤΕΡΙ  

ΗΣΑΠ ΠΕΙΡΑΙΑΣ 10:00 9:30
ΑΚΤΗ ΜΙΑΟΥΛΗ & ∆ΗΜ.ΓΟΥΝΑΡΗ 10:10 9:40
ΑΚΤΗ ΜΟΥΤΣΟΥΠΟΥΛΟΥ & 2ΑΣ ΜΕΡΑΡΧΙΑΣ 10:20 9:50
ΕΘΝΙΚΗΣ (ΠΑΝ. ΤΣΑΛ∆ΑΡΗ) & ΛΕΝΟΡΜΑΝ 11:00 Χ

 ΧΕΙΡΟ∆ΙΑΝΟΜΕΣ - ΝΟΤΙΑ  

ΚΑΛΥΜΝΟΥ & ΒΑΡΗΣ ΚΟΡΩΠΙΟΥ 10:50 11:00
ΥΑΒΑΝΑΚΙ-ΒΑΡΚΙΖΑ 11:10 11:10
ΑΣΤΕΡΙΑ ΓΛΥΦΑ∆ΑΣ 10:30 10:40
ΖΗΣΙΜΟΠΟΥΛΟΥ & Ι. ΜΕΤΑΞΑ 10:20 10:30

 ΧΕΙΡΟ∆ΙΑΝΟΜΕΣ - ΚΕΝΤΡΟ  

ΠΟΣΕΙ∆ΩΝΟΣ & ΑΜΦΙΘΕΑΣ 10:00 10:10
ΚΑΤΕΧΑΚΗ & ΚΗΦΙΣΙΑΣ 10:10 10:10
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΑΣ & ΚΗΦΙΣΙΑΣ 10:20 10:20
HILTON   11:00 10:30
ΒΟΥΛΙΑΓΜΕΝΗΣ & ΚΑΛΛΙΡΟΗΣ 10:40 10:40
ΑΚΑ∆ΗΜΙΑΣ & ΒΑΣ. ΣΟΦΙΑΣ 11:10 10:20
ΣΥΝΤΑΓΜΑ ΕΡΜΟΥ 11:30 Χ
ΚΟΛΩΝΑΚΙ   11:45 Χ

Πέρασε κιόλας ένας χρόνος
∆εν είχε κόσµο η διαδήλωση για την επέτειο του δηµοψηφίσµατος στις 5 Ιουλίου στο Σύνταγµα. Ήταν µια εικόνα 
σχεδόν µελαγχολική. Μαζεύτηκαν λίγοι που ήθελαν να θυµίσουν εκείνο το ηχηρό «όχι» που έγινε «ναι» στο τρίτο 
µνηµόνιο και παρ’ όλα αυτά ο ΣΥΡΙΖΑ έκανε µια ανακοίνωση σε πανηγυρικούς τόνους, µε την οποία επιβεβαιώθηκε 
ότι δεν παρακολουθούµε ένα έργο αθώου πολιτικού σουρεαλισµού αλλά µια συνειδητή διαστροφή της πραγµατικό-
τητας. Είναι όλοι δικαιωµένοι και όλοι µας σώζουν αφού πρώτα µας πνίγουν.

ΕΒ∆ΟΜΑ∆Α 373η
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Ι∆ΙΟΚΤΗΣΙΑ FREE SUNDAY 
Εκδοτική Α.Ε.

ΕΚ∆ΟΤΗΣ: ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΥΡΤΣΟΣ

∆ΙΕΥΘΥΝΤΡΙΑ Αγγελική Σπανού
ΣΧΕ∆ΙΑΣΜΟΣ ΕΝΤΥΠΟΥ 

                                 www.one9six.com
ΑΡΧΙΣΥΝΤΑΚΤHΣ ∆ηµήτρης Καραγκούνης

∆ΙΕΥΘΥΝΣΗ ΕΜΠΟΡΙΚΗΣ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ
∆ΗΜΗΤΡΙΑ∆ΟΥ ΜΑΤΙΝΑ dmatina@cpress.gr 

210-6754430 εσωτ.554
∆ΙΟΡΘΩΣΗ-ΕΠΙΜΕΛΕΙΑ 
Μπέττυ Σπανοπούλου

ΦΩΤΟΓΡΑΦΙΕΣ Εurokinissi

∆ΙΕΥΘΥΝΣΗ ΕΛΕΥΘΕΡΗΣ ΑΓΟΡΑΣ
ΣΤΑΜΑΤΟΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ ΝΙΚΟΣ 

nstamatog@cpress.gr
 210-6754430 εσωτ.553

 ∆ΙΕΥΘΥΝΣΗ MARKETING ΚΑΙ ∆ΙΚΤΥΟΥ
ΚΟΤΟΠΟΥΛΟΣ ΓΙΑΝΝΗΣ 

jk@free-sunday.gr 210-6771762
ΥΠΟ∆ΟΧΗ ∆ΙΑΦΗΜΙΣΗΣ

ΘΕΟ∆ΩΡΙ∆ΟΥ ΒΙΚΥ 
vickyth@cpress.gr 210-6754430
ΑΝΑΠΤΥΞΗ ∆ΙΚΤΥΟΥ ∆ΙΑΝΟΜΗΣ 

dianomi@free-sunday.gr,  210-3506300

ΠΑΥΛΟΥ ΝΙΡΒΑΝΑ 12,   154 51 ΝΕΟ ΨΥΧΙΚΟ
ΤΗΛ: 210-6754430, FAX: 210-6729238

www.free-sunday.gr

ΕΚΤΥΠΩΣΗ ΕΚΤΥΠΩΣΕΙΣ IRIS ΑΕΒΕ
∆ιανέµεται ∆ωρεάν

*ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδηµοσίευση, η αναπαραγωγή, ολική, 
µερική ή περιληπτική, ή κατά παράφραση, ή διασκευή από-
δοσης του περιεχοµένου της εφηµερίδας µε οποιονδήποτε 
τρόπο, µηχανικό, ηλεκτρονικό, φωτοτυπικό, ηχογραφήσεως 
ή άλλον, χωρίς προηγούµενη γραπτή άδεια του εκδότη. Νόµοι 
238/ 1970, 4301/1979, Ν. 100/1975, Ν∆ 3565/1956 και 4254, 
1962 και κανόνες του ∆ιεθνούς ∆ικαίου.

ΘΕΜΑΤΑ

04 // ΚΥΒΕΡΝΗΣΗ Τα προβλήµατα της 
καθηµερινότητας χαλάνε την ευδία της 
διπλωµατίας κορυφής
06 // ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ ΧΡ. ΜΑΝΤΑΣ «Εκλογές θα 
γίνουν τον Σεπτέµβριο του 2019»
08 // ΑΝΑΛΥΣΗ Ο ευρωβουλευτής της Ν∆ 
Γ. Κύρτσος για τη διαχειριστική κατάρρευση και 
την πολιτική εσωστρέφεια µε υπογραφή Τσίπρα
09 // ΒΡΕΤΑΝΙΑ Προσεχώς Τερέζα Μέι
10 // ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ Π. ΕΛΕΥΘΕΡΙΑ∆ΗΣ 
«Η κοινωνική αδικία γίνεται το άλλοθι του 
λαϊκισµού»
11 // ΑΝΑΛΥΣΗ Γ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙ∆ΗΣ Η ήττα 
του φόβου – Συµπεράσµατα µετά το Brexit
12 // ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ ΕΥΑ ΚΑΪΛΗ 
Η ευρωβουλευτής της ∆ηµοκρατικής 
Συµπαράταξης προβληµατίζεται
13 // ΤΟΥΡΚΙΑ ∆ιαρκείς ανατροπές και 
αναθεωρήσεις
14 // ΕΥΡΩΠΗ Γ. ΚΥΡΤΣΟΣ Το Brexit φέρνει 
χρηµατοπιστωτική κρίση
15 // ΟΙΚΟΝΟΜΙΑ Φόροι, φόροι κι άλλοι φόροι
16 // ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ Κ. ΣΟΦΟΥΛΗΣ «Ελπίζω 
στη σοσιαλδηµοκρατία»
18 // ΤΗΛΕΟΡΑΣΗ Με ωδίνες και φασαρία 
η αναδιάταξη του τηλεοπτικού τοπίου
20 // TWITTER Θα ήταν κρίµα να χάσετε 
τα τιτιβίσµατα που διαλέξαµε για εσάς

21 // ΣΚΟΥΡΙΕΣ Η περιπέτεια συνεχίζεται
22 // ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ ∆. ΘΑΝΟΣ «∆εν υπάρχει 
συγκροτηµένη ερευνητική πολιτική»
23 // ΠΑΝΕΛΛΑ∆ΙΚΕΣ Οι βάσεις πέφτουν και 
πέφτουν και πέφτουν
24 // ΕΠΙΧΕΙΡΗΣΕΙΣ ∆ύσκολοι καιροί για 
τον ιδιωτικό τοµέα
26 // ΥΠΟΘΕΣΗ ΠΙΣΤΟΡΙΟΥΣ Φόνος στο δικαστήριο
27 // ΚΕΪΤ ΜΙΝΤΛΕΤΟΝ Το σώµα της και οι άλλες
28 // ΚΟΣΜΟΣ Τα µικρά που µας τράβηξαν 
το ενδιαφέρον καθώς η γη γυρίζει

SPORTS
33 // EURO 2016 Ο τελικός των κορυφαίων

FREE TIME
34 // CALENDAR Τα πολιτιστικά δρώµενα της 
εβδοµάδας
35 // ΠΡΟΣΩΠΟ ΜΕΛΙΝΑ ΑΣΛΑΝΙ∆ΟΥ «∆εν κάνω 
τυχαία τατουάζ, υπάρχει λόγος»
36 // CINEMA Τι θα δούµε στις κινηµατογραφικές 
αίθουσες
37 // ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ ΚΩΣΤΑΣ ΜΑΚΕ∆ΟΝΑΣ «Πρέπει 
να προσαρµόζεις τις ερµηνείες σου µε τον χρόνο»
38 // CITY Λίγο πριν την παράδοση του ΚΠΙΣΝ στο 
ελληνικό ∆ηµόσιο // Public Moments Awards
39 // EDITORIAL // BOOKS Πώς φτάσαµε στα 
µπάνια του λαού; // Επιλογή βιβλίων

02 περιεχόµενα



ΜΕΓΑΛΟΙ
ΣΥΝΕΡΓΑΤΕΣ

10 ΧΡΟΝΙΑ ΕΜΠΕΙΡΙΕΣ ΧΑΡΑΣ
Το Bonus από την Alpha Bank, το Πρόγραμμα που 10 χρόνια τώρα επιβραβεύει τις συναλλαγές σας, γιορτάζει 
και σας προσφέρει πλούσια δώρα και μοναδικές προσφορές κάθε μήνα! Κάνετε τώρα τις συναλλαγές σας στα 
4.000 συνεργαζόμενα καταστήματα του Προγράμματος και αναζητήστε την τυχερή απόδειξη με την ένδειξη 
«BONUS - ΚΕΡΔΙΣΑΤΕ».

10 χρόνια Bonus από την Alpha Bank.

Όροι και προϋποθέσεις
στο www.alpha.gr/bonus

   
  ΚΕΡΔΙΣΑΤΕ!  

KX_10XroniaBonus_265x325-News.indd   1 7/8/16   11:21 AM
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πολιτική

Η 
διπλωµατία κορυφής είναι οπωσδή-
ποτε πιο ευχάριστη από τη διαχείριση 
των προβληµάτων της καθηµερινότητας. 
Έτσι, ένας πρωθυπουργός που επιστρέ-
φει από την Κίνα, όπου συζήτησε µεγα-
λεπήβολα επενδυτικά σχέδια, και φεύγει 

για τη Βαρσοβία, για τη σύνοδο κορυφής του ΝΑΤΟ, στο περι-
θώριο της οποίας θα έχει συνάντηση µε τον Μπαράκ Οµπάµα, 
µπορεί εύκολα να ξεχαστεί και να νοµίσει ότι όλα πάνε καλά. 
«Μεγάλη αναταραχή, θαυµάσια κατάσταση» σχολίασε ο πρω-
θυπουργός Αλέξης Τσίπρας στην πτήση Πεκίνο-Αθήνα και η ε-
πίκληση του µεγάλου τιµονιέρη Μάο είναι ίσως ενδεικτική του 
ύψους από το οποίο κοιτάζει την πραγµατικότητα.

Θαυµάσια κατάσταση;
Όχι ακριβώς. Ο πρόεδρος της Ν∆ Κ. Μητσοτάκης προβλέπει 
εκλογές το φθινόπωρο ή την άνοιξη, κάτι τέτοιο άφησε να εν-
νοηθεί µιλώντας στην DW, αλλά σηµασία δεν έχει τόσο η βα-
σιµότητα των εκτιµήσεων του αρχηγού της αξιωµατικής αντι-
πολίτευσης όσο η βεβαιότητα ότι η ολοκλήρωση της πρώτης α-
ξιολόγησης δεν έφερε την οικονοµική άνοιξη και το σύρσιµο 
στην ύφεση συνεχίζεται, την ώρα που ο Αλ. Τσίπρας δεν δεί-
χνει καµία διάθεση να κυβερνήσει, αλλά αναλώνεται σε τακτικι-
σµούς και επικοινωνιακά παιχνίδια κοµµατικής σκοπιµότητας.

Τι θα απαντούσες αν ένας φίλος από το εξωτερικό σε ρω-
τούσε «τι νέα»; Ότι η κυβέρνηση ψάχνει και δεν βρίσκει τους 
200 για την αλλαγή του εκλογικού νόµου από τις επόµενες ε-
κλογές, ότι µπορεί να φτάσει ακόµη και τους 196 για την κατάρ-
γηση του µπόνους εδρών στο πρώτο κόµµα και για το δικαίωµα 
ψήφου στα 17, αλλά θα πρέπει να αθροιστούν οι ψήφοι της Χ.Α. 
µαζί µε αυτές των δηµοκρατικών κοµµάτων; Μήπως ότι ξανακυ-
κλοφορούν σενάρια ανασχηµατισµού και ανοίγµατος του ΣΥ-
ΡΙΖΑ στο κέντρο, ενώ οι βουλευτές της συµπολίτευσης προβλη-
µατίζονται για το αν θα πρέπει να εκλέγεται ο Πτ∆ απευθείας 
από τον λαό ή όχι; Ίσως καταλάβει περισσότερα ο συνοµιλητής 
σου από το εξωτερικό αν του πεις ότι εδώ όλοι µετράµε τους φό-
ρους που έχουµε να πληρώσουµε µέχρι το τέλος της χρονιάς 
και δεν βγαίνουν οι λογαριασµοί. Όσοι έχουν ήδη βουλιάξει στα 
χρέη περιµένουν πλειστηριασµούς και κατασχέσεις, ενώ οι πι-
στωτές, σαν να µην καταλαβάινουν ότι η αποτυχία του προγράµ-
µατος συντελείται ήδη, πιέζουν για γρήγορη ολοκλήρωση των 
προαπαιτούµενων που εκκρεµούν.

Ένας στοχαστικός πολιτικός φίλος του ΣΥΡΙΖΑ θα µας δεί-
ξει προς την Ιταλία, εκεί όπου το τραπεζικό σύστηµα ετοιµάζε-
ται να σκάσει, και θα σηµειώσει ότι η Ευρωζώνη συνταράσσε-
ται χωρίς τη δική µας συµβολή. Και ένας στοχαστικός αντίπαλος 
της κυβέρνησης θα αναρωτηθεί αν έχουµε την πολυτέλεια να α-
σχολούµαστε µε τα προβλήµατα των άλλων την ώρα που η δική 
µας υστέρηση γίνεται όλο και πιο έντονη.

Ακόµη και αν τελικά το σύστηµα του κοινού νοµίσµατος δι-

αλυθεί, εµείς θα είµαστε όρθιοι για να θρηνήσουµε το τέλος του 
ή θα βρεθούµε εγκλωβισµένοι και µόνοι στο δικό µας αδιέξοδο 
και δεν θα έχουµε τη δύναµη ούτε να αναπνεύσουµε;

Παρακολουθώντας την κόντρα Σπίρτζη-Πιτσιόρλα δεν µπο-
ρεί να καταλάβει κανείς εύκολα τι ακριβώς συµβαίνει. Ο υπουρ-
γός Υποδοµών καταγγέλλει το ΤΑΙΠΕ∆ ότι δεν νοιάζεται για 
το δηµόσιο συµφέρον και ξεπουλάει εξυπηρετώντας ίδια συµ-
φέροντα.

∆εν είναι το µόνο δυσνόητο γύρω. «Ποιος είναι ο Γκαλ-
µπρέιθ;» διερωτήθηκε ο αναπληρωτής ΥΠΟΙΚ Γιώργος Χου-
λαριάκης όταν έγιναν γνωστές οι αποκαλύψεις του Αµερικανού 
καθηγητή, στο νέο του βιβλίο, για το σχέδιο Χ του Γ. Βαρου-
φάκη, που περιλάµβανε εθνικοποίηση των τραπεζών, κήρυξη 
της χώρας σε κατάσταση εκτάκτου ανάγκης, µισθούς και συντά-
ξεις µε υποσχετικές, επιστράτευση δηµοσίων υπαλλήλων, εισα-
γωγή ως νοµίσµατος της νέας δραχµής.

Η Ν∆ ζητά εξεταστική εδώ και τώρα, ο Γ. Βαρουφάκης θυµί-
ζει ότι όλα έγιναν µε την έγκριση και την καθοδήγηση του πρω-
θυπουργού, στο Μέγαρο Μαξίµου επιλέγουν στάση σιωπής.

Το επιτελείο του πρωθυπουργού είναι πολύ ευχαριστηµένο 
που εκδήλωσαν ενδιαφέρον 11 υποψήφιοι για 4 τηλεοπτικές ά-
δειες. Μπορεί να αυξήσουν τον αριθµό αν µεγαλώσει η διαφη-
µιστική πίτα, µπορεί τελικά κάποιοι από τους ενδιαφερόµενους 
να συνεργαστούν µεταξύ τους, η κυβέρνηση πάντως θα επαγ-
γέλλεται ότι µπαίνει τάξη στο άναρχο τηλεοπτικό τοπίο και πα-
τάσσεται η διαπλοκή (ως προς αυτό οι απαντήσεις δίνονται από 
το προφίλ των επίδοξων νέων καναλαρχών).

Πριν από τον διαγωνισµό για τις συχνότητες θα γίνει η ψη-
φοφορία στη Βουλή για τον νέο εκλογικό νόµο. Οι 200 δεν υ-
πάρχουν, έτσι η απλή αναλογική θα εφαρµοστεί από τις µεθε-
πόµενες εκλογές. Θα ψηφίσουν ΣΥΡΙΖΑ και ΑΝΕΛ µαζί µε 
τους βουλευτές του Β. Λεβέντη και πιθανότατα τη Χ.Α., που δεν 
έχει ακόµη ανοίξει τα χαρτιά της, ενώ το ΚΚΕ θα πει «ναι» στα 
άρθρα για την κατάργηση του µπόνους εδρών στο πρώτο κόµµα 
και για το δικαίωµα ψήφου στα 17. ΠΑΣΟΚ και Ποτάµι συντάσ-
σονται µε τη Ν∆ στο «όχι» και κάπως έτσι ξαναφτιάχνεται το µέ-
τωπο του «ναι», που το θυµηθήκαµε στην επέτειο του δηµοψη-
φίσµατος, όταν ο ΣΥΡΙΖΑ έβγαλε µια πανηγυρική ανακοίνωση 
για το «όχι» του ελληνικού λαού που µεταφράστηκε από την 
κυβέρνηση ως «ναι» στο τρίτο µνηµόνιο.

Έρχεται ο κόφτης;
Στην αντιπολίτευση θεωρούν δεδοµένο ότι πλησιάζει η ώρα της 
ενεργοποίησης του αυτόµατου µηχανισµού διόρθωσης δηµοσι-
ονοµικών αποκλίσεων που θα φέρει περικοπές µισθών και συ-
ντάξεων όταν διαπιστωθούν οι αστοχίες. Αντίθετα, στην κυβέρ-
νηση ελπίζουν πως χάρη στον τουρισµό θα ανέβει το ΑΕΠ και 
θα βελτιωθούν τα νούµερα, µε αποτέλεσµα να µη χρειαστούν 
τόσο σκληρές παρεµβάσεις. Οι πιστωτές ζητούν επίσπευση της 
υλοποίησης των δεσµεύσεων για να κλείσει γρήγορα η προ-

γραµµατισµένη για το φθινόπωρο δεύτερη αξιολόγηση, να ε-
κταµιευτούν τα 2,8 δισ. που εκκρεµούν και να µείνει στην άκρη 
ο ελληνικός µπελάς, αφού έχουν τόσους άλλους. Τα επείγοντα 
είναι:

• Η ρύθµιση των κόκκινων δανείων
• Η κατοχύρωση της ποινικής ασυλίας της διοίκησης του 
ΤΑΙΠΕ∆
• Η σύσταση του Συµβουλίου Εποπτείας του νέου υπερτα-
µείου
• Η απελευθέρωση της αγοράς προϊόντων
• Να βρεθούν τα ισοδύναµα για να ξεπαγώσουν τα ειδικά µι-
σθολόγια
• Η µεταφορά του 5% του ΟΤΕ που κατέχει το κράτος στο 
ΤΑΙΠΕ∆
• Οι αλλαγές για τη διοίκηση της νέας ανεξάρτητης Γενικής 
Γραµµατείας Εσόδων

Αφού ολοκληρωθούν αυτά, θα τεθούν προς συζήτηση οι πα-
ρεµβάσεις στα εργασιακά του ιδιωτικού τοµέα, µε έµφαση στην 
απελευθέρωση των οµαδικών απολύσεων, την αλλαγή του συν-
δικαλιστικού νόµου και την απογύµνωση των µισθών από επι-
δόµατα.

Στο µεταξύ, θα γίνεται εντατική προσπάθεια για τη συγκέ-
ντρωση εσόδων. Τον ΕΝΦΙΑ θα τον πληρώσουµε σε 4 ή 6 δό-
σεις (σύγχυση µέχρι στιγµής), ενώ ως το τέλος του χρόνου θα 
βρισκόµαστε σε κατάσταση διαρκούς άγχους για πληρωµές. Στη 
χειρότερη θέση θα βρεθούν οι οφειλέτες του ∆ηµοσίου, που 
δεν θα ξέρουν από πού τους έρχεται.

Οι στόχοι, τα ποσοστά και οι αριθµοί που περιλαµβάνει το 
τεχνικό κείµενο του µνηµονίου είναι ενδεικτικοί των σχεδια-
σµών των υπουργείων Οικονοµίας και Εργασίας, που από τον 
Σεπτέµβριο έως τον ∆εκέµβριο καλούνται να αυξήσουν κατα-
κόρυφα τα έσοδα από φορολογικές και ασφαλιστικές οφειλές, 
µε στόχο τη συγκέντρωση 5 δισ. ευρώ. Συγκεκριµένα, το τεχνικό 
κείµενο του µνηµονίου προβλέπει:

• Είσπραξη 1,730 δισ. ευρώ έως τον Σεπτέµβριο και 2,050 
δισ. έως τον ∆εκέµβριο από τις παλιές οφειλές.
• Είσπραξη του 21% των νέων οφειλών έως τον Σεπτέµβριο 
και του 23% έως τον ∆εκέµβριο.
• Είσπραξη 450 εκατ. ευρώ από τους µεγάλους οφειλέτες 
έως τον Σεπτέµβριο και 600 εκατ. ευρώ έως τον ∆εκέµβριο.
• Αύξηση της εισπραξιµότητας όλων των φόρων στο 78% τον 
Σεπτέµβριο και στο 81,5% τον ∆εκέµβριο.
• Επιβολή µέτρων αναγκαστικής εκτέλεσης (κατασχέσεις, 
πλειστηριασµοί) στο 52% των οφειλετών έως τον Σεπτέµ-
βριο και στο 55% έως το τέλος του χρόνου.
• Είσπραξη 563 εκατ. ευρώ από ασφαλιστικές οφειλές έως 
τον Σεπτέµβριο και 750 εκατ. ευρώ έως τον ∆εκέµβριο.
• Αύξηση της εισπραξιµότητας των ασφαλιστικών εισφορών 
ανά ταµείο ως εξής: ΙΚΑ 95% (91% πέρυσι), ΟΑΕΕ 65% (57% 
πέρυσι), ΕΤΑΑ 80% (63% πέρυσι), ΟΓΑ 77% (72% πέρυσι).

ΕΝΑ ΑΚΟΜΗ 
ΜΕΤΑΒΑΤΙΚΟ 
ΚΑΛΟΚΑΙΡΙ
Μετά τα µπάνια του λαού, 
σκληρό οικονοµικό, πολιτικό 
και κοινωνικό φθινόπωρο.

 ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΣΠΑΝΟΥ        @AggelikiSays
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συνέντευξη

Κάλεσµα προς τις δυνάµεις που αυτοπροσδιορίζονται 
ως προοδευτικές να στηρίξουν τη νοµοθετική πρω-
τοβουλία της κυβέρνησης για αλλαγή του εκλογικού 
νόµου απευθύνει ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του  

ΣΥΡΙΖΑ Χρήστος Μαντάς, κατηγορώντας τη Ν∆ ότι εµµένει σε ένα 
στρεβλό σύστηµα.

Κατ’ αρχάς θα ήθελα να µου πείτε γιατί η κυβέρνηση φέρνει 
τώρα την πρότασή της για τον νέο εκλογικό νόµο.
Μετά την αξιολόγηση το τοπίο ξεκαθαρίζει. Εκλογές θα έχουµε 
τον Σεπτέµβρη του 2019. Νοµίζω, λοιπόν, πως είναι ο κατάλλη-
λος χρόνος µε νηφαλιότητα να ξεκινήσει η συζήτηση για την υλο-
ποίηση της απλής αναλογικής, που αποτελεί πάγια και ιδρυτική 
θέση του ΣΥΡΙΖΑ. Αυτοί που δεν θέλουν να αλλάξουµε σελίδα στο 
πολιτικό σύστηµα της χώρας πάντα θα βρίσκουν προβλήµατα µε 
τον χρόνο για να κρύψουν την αντίθεσή τους, µπροστά σε µια ι-
στορική τοµή που επιχειρεί η Αριστερά.

Θεωρείτε ότι η ελληνική πολιτική και κοινωνία είναι έτοιµη 
για ένα πιο αναλογικό εκλογικό σύστηµα και για κυβερνή-
σεις συνεργασίας;
Από δηµοσκοπήσεις και από συζητήσεις προκύπτει πως η κοι-
νωνία θέλει κάτι πολύ πιο πλουραλιστικό. Οι Έλληνες πολίτες εκ-
φράζουν την αντίθεσή τους για τις έντονες στρεβλώσεις στην αντι-
προσωπευτικότητα από το υπάρχον εκλογικό σύστηµα. Ο προτει-
νόµενος εκλογικός νόµος, λοιπόν, καθιστά τη Βουλή πραγµατικά 
αντιπροσωπευτικό θεσµό της ελληνικής κοινωνίας και ταυτό-
χρονα διευρύνει τη λαϊκή κυριαρχία, δίνοντας ουσιαστικό ρόλο 
και λόγο στους νεότερους πολίτες, που ζητούν περισσότερη και 
πραγµατική δηµοκρατία. Το ερώτηµα που πρέπει να απαντηθεί 
είναι εάν θέλουµε να έχουµε έναν νέο δικοµµατισµό και µετά την 
κρίση ή όχι. ∆ηλαδή, εάν τα διδάγµατα που βγήκαν δεν αξιοποι-
ηθούν υπέρ ενός πολιτικού πλουραλισµού, υπέρ µιας κουλτού-
ρας ευρύτερων προγραµµατικών συναινέσεων, ή αν ο εκλογικός 
νόµος θα µας εξωθεί σε έναν νέο δικοµµατισµό. Αυτοί που ισχυ-
ρίζονται ότι δεν είναι «έτοιµη» η ελληνική κοινωνία, στην ουσία 
δεν θέλουν ποτέ να «ετοιµαστεί».

Για να εφαρµοστεί ο νέος εκλογικός νόµος από τις επόµενες 
εκλογές, πρέπει να υπερψηφιστεί από 200 βουλευτές. Υπάρ-
χει αυτός ο αριθµός σήµερα στη Βουλή;

Μετά και τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις 
του υπουργού Εσωτερικών, είναι 
δυνατόν να συγκεντρωθούν οι 200 
ψήφοι που απαιτούνται για την άµεση 
εφαρµογή του. Μόνο η Ν∆ και από 
δίπλα –περιέργως πώς– το Ποτάµι 
επιµένουν έντονα σε ένα στρεβλό και 
µη αντιπροσωπευτικό σύστηµα.

 ΣΤΟΝ ∆ΗΜΗΤΡΗ ΧΡΥΣΙΚΟΠΟΥΛΟ

«H πίεση είναι µεγάλη, 
αλλά έχουµε στόχο 
η κοινωνία 
να παραµείνει όρθια»

Χρήστος Μαντάς, κοινοβουλευτικός εκπρό-
σωπος του ΣΥΡΙΖΑ, βουλευτής Ιωαννίνων

Ο προτεινόµενος εκλογικός νόµος αποκαθιστά την ισοδυναµία 
της ψήφου και δίνει ουσιαστικό λόγο στους νεότερους πολίτες. 
Είναι θετικό το γεγονός ότι τα περισσότερα κόµµατα της Βουλής 
µοιράζονται αυτή τη λογική. Νοµίζω ότι µετά και τις νοµοτεχνι-
κές βελτιώσεις του υπουργού Εσωτερικών, είναι δυνατόν να συ-
γκεντρωθούν οι 200 ψήφοι που απαιτούνται για την άµεση εφαρ-
µογή του. Μόνο η Ν∆ και από δίπλα –περιέργως πώς– το Ποτάµι 
επιµένουν έντονα σε ένα στρεβλό και µη αντιπροσωπευτικό σύ-
στηµα. Καλούµε, λοιπόν, ιδιαίτερα τις πολιτικές δυνάµεις που αυ-
τοπροσδιορίζονται ως προοδευτικό κέντρο ή κεντροαριστερά να 
απαγκιστρωθούν επιτέλους από τις επιδιώξεις της ∆εξιάς του κ. 
Μητσοτάκη. Η ιστορική τους ευθύνη είναι τεράστια.

Τι σηµαίνει για εσάς η ολοκλήρωση της πρώτης αξιολόγη-
σης του ελληνικού προγράµµατος από τους δανειστές;
Με την εκταµίευση της πρώτης δόσης, που σηµαίνει χρήµατα και 
για την κάλυψη των ληξιπρόθεσµων του ∆ηµοσίου, την άρση του 
waiver, που σηµαίνει µεγαλύτερη ρευστότητα στην πραγµατική οι-
κονοµία, και ιδιαίτερα µε τον κόφτη του χρέους, δηλαδή ότι δεν 
θα δίνουµε πάνω από το 15% του ΑΕΠ µας για την αποπληρωµή 
του, έχουµε ένα ξεκάθαρο τοπίο. Όµως οι προκλήσεις είναι µπρο-
στά µας και χρειάζεται να κάνουµε πολύ εντατικές προσπάθειες, 
ώστε να βάλουµε σταθερές βάσεις για µια δίκαιη ανάπτυξη, ένα 
νέο κοινωνικό κράτος και ένα θεσµικό πλαίσιο ενίσχυσης της λα-
ϊκής κυριαρχίας.

Ο υπουργός Οικονοµικών φέρεται µε επιστολή του να κατη-
γορεί τα τεχνικά κλιµάκια των θεσµών ότι βάζουν προσκόµ-
µατα στη διαπραγµατευτική διαδικασία µε την κυβέρνηση. 
Ποιο το σχόλιό σας;
Η διαπραγµάτευση είναι µια δυναµική διαδικασία που ουσιαστικά 
δεν έχει σταµατήσει ποτέ. Θα δούµε κι άλλα «επεισόδια» µέχρι την 
ολοκλήρωση της δεύτερης αξιολόγησης, ωστόσο σταθερή προ-
σπάθεια της κυβέρνησης είναι να τελειώνουµε έγκαιρα, επιτυγ-
χάνοντας ταυτόχρονα το καλύτερο δυνατό αποτέλεσµα.

Η δεύτερη αξιολόγηση του προγράµµατος περιλαµβάνει τα 
εργασιακά, ένα θέµα δύσκολο, καθώς οι απαιτήσεις των δα-
νειστών είναι υψηλές. Τι πιστεύετε ότι θα πρέπει να κάνει η 
κυβέρνηση;
Στην Ευρώπη είµαστε µε την πλευρά εκείνη που πιστεύει πως 

η απορρύθµιση των εργασιακών σχέσεων και η περαιτέρω α-
ποσάθρωση του κοινωνικού ιστού µόνο δεινά µπορούν να µας 
φέρουν. Οι συµµαχίες µας είναι, νοµίζω, ισχυρές. Στο θέµα των 
συλλογικών διαπραγµατεύσεων µπορώ να σας πω πως υπάρχει 
σταθερό έδαφος για την επιστροφή τους, ενώ κανείς δεν ανακινεί 
θέµα οµαδικών απολύσεων. Θα είναι µια σκληρή δοκιµασία, πι-
στεύω όµως ότι θα έχουµε µαζί µας όλες τις δυνάµεις της εργα-
σίας, αλλά και ευρύτερες πολιτικές συµµαχίες και στο εσωτερικό. 

Την ίδια στιγµή η αξιωµατική αντιπολίτευση χαρακτηρίζει 
την κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ «τη χειρότερη» που έχει δει ο 
τόπος και ζητά εκλογές. Το σχόλιό σας;
Η Ν∆ βρίσκεται σε στρατηγικό αδιέξοδο. Έχει αυτοπαγιδευτεί στη 
λογική της αριστερής παρένθεσης και ζητά εκλογές. Το αδιέξοδο 
το αντιλαµβάνονται ακόµη και ισχυρές δυνάµεις εντός της Ν∆. 
Μας κάνει κριτική για τη συµφωνία, ενώ είχε δεχτεί υψηλά πρω-
τογενή πλεονάσµατα που επιβάρυναν 20 δισ. ευρώ την ελληνική 
κοινωνία και δεν έκλεισε ποτέ την αξιολόγηση. Προβλέπω ότι θα 
«µείνουν» µε το αίτηµα, και µετά τις εκλογές του Σεπτέµβρη του 
2019 θα ξαναβρίσκονται στη δεύτερη θέση.

Η αλήθεια είναι, πάντως, ότι η κυβέρνηση εφαρµόζει πολιτι-
κές που βρίσκονται πολύ µακριά από το πρόγραµµα και την 
ιδεολογία της…
H πίεση είναι µεγάλη, αλλά έχουµε στόχο η κοινωνία να παρα-
µείνει όρθια. ∆εν λειτουργούµε µε βάση τις εντυπώσεις, ούτε µε 
γνώµονα την εικόνα της στιγµής. Η κυβέρνηση έχει αναλάβει την 
υποχρέωση να διασώσει το κοινωνικό κράτος, την κοινωνική α-
σφάλιση, αλλά και να προσδώσει προοπτικές ανάπτυξης µε ισο-
νοµία και δικαιοσύνη. Και θα κριθεί µετά την ολοκλήρωση των 
πολιτικών της. Πρέπει να επιστρέψει η πολιτική στο επίκεντρο και 
το όραµα να περιλαµβάνει την κοινωνία, για να µπορεί να εµπνέει 
την κοινωνία. Αυτό επιδιώκουµε αυτή τη στιγµή, ξεδιπλώνοντας 
τον σχεδιασµό µας για τη δίκαιη ανάπτυξη, νέο κοινωνικό κρά-
τος και βαθιές δηµοκρατικές τοµές.

Θεωρείτε ότι η απόφαση της Βρετανίας για Brexit διευκο-
λύνει ή δυσχεραίνει τις προσπάθειες της Ελλάδας για έξοδο 
από την κρίση;
Το κρίσιµο ζήτηµα που αναδεικνύει το Brexit είναι η ανάγκη για 
µια ριζικά διαφορετική Ευρώπη. Μια Ευρώπη που θα σταµατή-
σει τον αδιέξοδο δρόµο της λιτότητας και θα οδηγηθεί σε δίκαιη 
ανάπτυξη. Μια Ευρώπη κοινωνική και δηµοκρατική. Επιπτώσεις 
στη χώρα µας θα υπάρχουν, όχι όµως ικανές να ανατρέψουν τον 
δρόµο που έχουµε χαράξει. Σε κάθε περίπτωση, εµείς πρέπει να 
εντείνουµε τις πρωτοβουλίες µας για τη µέγιστη δυνατή συσπεί-
ρωση των δυνάµεων που θέλουν να αλλάξουν την Ευρώπη, για 
να σταµατήσουµε την επιστροφή στις «σκοτεινές µέρες» που επι-
διώκουν οι δυνάµεις του εθνικισµού και της ακροδεξιάς.
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ανάλυση

Μπορεί τα ανώτατα κυβερνητικά στελέχη 
να επιµένουν ότι οι δηµοσκοπήσεις δεν 
έχουν καµία σηµασία, γιατί πέφτουν συνή-
θως έξω στην Ελλάδα και διεθνώς, το Μα-
ξίµου όµως καταστρώνει τη στρατηγική 

του µε βάση τα αποτελέσµατα των δηµοσκοπήσεων. ∆εν δίνει 
τόσο σηµασία στα ποσοστά της πρόθεσης ψήφου, τα οποία και 
αυτά είναι αρνητικά για τον ΣΥΡΙΖΑ, όσο στα λεγόµενα ποιο-
τικά χαρακτηριστικά.

Έχουµε φτάσει στο σηµείο το 80%-85% των ερωτηθέντων 
να θεωρεί ότι η κυβέρνηση κινείται σε λάθος κατεύθυνση, το 
55%-60% να εκτιµά ότι η κατάστασή του ήταν καλύτερη στα 
τέλη του 2014 απ’ ό,τι είναι σήµερα και το 65% έως 75%, ανά-
λογα µε τη δηµοσκόπηση, να περιµένει επιδείνωση της οικο-
νοµικής και κοινωνικής του κατάστασης στη διάρκεια του επό-
µενου εξαµήνου.

Όλα πάνε χειρότερα
Κάθε φορά που επιστρέφω στην Ελλάδα από τις Βρυξέλλες ή το 
Στρασβούργο, όπου συνεδριάζουν οι επιτροπές και η Ολοµέ-
λεια του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, ή από κάποια αποστολή 
σε χώρα-µέλος της Ε.Ε., διαπιστώνω ότι τα πράγµατα στην Ελ-
λάδα εξελίσσονται από το κακό στο χειρότερο.

Η οικονοµία βυθίζεται στην ύφεση, τα «κανόνια» των επι-
χειρήσεων γίνονται ολοένα πιο εντυπωσιακά, το κράτος πρό-
νοιας βρίσκεται σε φάση οικονοµικής και διοικητικής κατάρ-
ρευσης, το εκπαιδευτικό σύστηµα, το οποίο δεν συνδέεται ε-
παρκώς µε την αγορά εργασίας, υποβαθµίζεται συνεχώς κ.λπ.

Στο ∆ήµο της Αθήνας, όπου µένω και εργάζοµαι, δεν µαζεύ-
ονται επαρκώς τα σκουπίδια, τα περισσότερα ιστορικά κτίρια 
του κέντρου της πρωτεύουσας είναι στο έλεος των βανδάλων, 
οι αστικές συγκοινωνίες υποβαθµίζονται, οι απεργίες στο σι-
δηροδροµικό δίκτυο, στο µετρό και στα λεωφορεία επιδοτού-
νται από το υστέρηµα του φορολογούµενου πολίτη, εφόσον οι 
αµοιβές καταβάλλονται κανονικά.

Με την πολιτική που εφαρµόζεται, αποκλείεται να βγει η 
οικονοµία από την κρίση και το µνηµόνιο, ενώ η κοινωνική δι-
άλυση έχει αποκτήσει πρωτοφανείς διαστάσεις. Ο πρωθυπουρ-
γός κ. Τσίπρας και οι συνεργάτες του, οι οποίοι έχουν µεγάλη 

αλλά όχι αποκλειστική ευθύνη για τα σηµερινά χάλια, φαίνεται 
ότι έχουν καταλήξει στο συµπέρασµα ότι δεν µπορούν να αντι-
µετωπίσουν τα µεγάλα προβλήµατα.

Πολιτική εσωστρέφεια
Έχουν εγκαταλείψει την οικονοµία και την κοινωνία στην κακή 
τύχη που προετοίµασαν γι’ αυτές µε την αντιπολιτευτική τους 
δηµαγωγία και το σχέδιο Βαρουφάκη-Γκάλµπρεϊθ και διαχειρί-
ζονται το πολιτικό τους µέλλον µε επιλογές που ενισχύουν την 
εσωστρέφεια και την αναξιοπιστία του πολιτικού συστήµατος.

Σκηνοθέτησαν µια δήθεν συζήτηση για την αναθεώρηση 
του Συντάγµατος, για να καταλήξουν πολύ γρήγορα στην αλ-
λαγή του εκλογικού νόµου, µε έναν τρόπο που καθιστά το δεύ-
τερο κόµµα –δηλαδή τον ΣΥΡΙΖΑ– τµήµα οποιασδήποτε µελ-
λοντικής κυβερνητικής «λύσης».

Σε περίπτωση που συγκεντρώσουν τις αναγκαίες 200 ψή-
φους στη Βουλή, ο εκλογικός νόµος που κατασκεύασε στα 
µέτρα του το Μαξίµου θα ισχύσει από την επόµενη εκλογική 
αναµέτρηση. Η κυβέρνηση Τσίπρα θα ηττηθεί στις κάλπες 
αλλά θα είναι πρακτικά αδύνατος ο σχηµατισµός κυβέρνησης 
χωρίς τη συµµετοχή του ΣΥΡΙΖΑ σε αυτήν. Με τον τρόπο αυτό 
η χώρα θα µπει σε µια περίοδο προγραµµατισµένης ακυβερ-
νησίας και ο κ. Τσίπρας και τα άλλα ανώτατα στελέχη της κυ-
βέρνησης και του ΣΥΡΙΖΑ θα µπορούν να διαπραγµατευτούν 
µε την πρώτη Ν∆ και τις άλλες πολιτικές δυνάµεις την απαλ-
λαγή τους απ’ όλες τις ευθύνες για όσα τρελά συνέβησαν κατά 
τη διάρκεια του 2015 και για την ανάπτυξη της νέας διαπλο-
κής που στηρίζεται σε «πακέτα» δισεκατοµµυρίων που καλύ-
πτουν σηµαντικούς τοµείς της οικονοµίας. Από τις ιδιωτικοποι-
ήσεις, η διαπραγµάτευση των οποίων γίνεται στο παρασκήνιο 
και µε βάση καθαρά προσωπικούς υπολογισµούς, µέχρι τα νέα 
«µπόνους» δισεκατοµµυρίων στους εργολάβους, στους οποί-
ους έχουν ήδη παραδοθεί οι εθνικές οδοί, και την εξόφληση 
των ληξιπρόθεσµων οφειλών του ∆ηµοσίου προς τις επιχειρή-
σεις του ιδιωτικού τοµέα έναντι… ανταλλαγµάτων.

Είναι κανόνας της οικονοµικής ζωής ότι η διαφθορά σπάει 
κάθε προηγούµενο ρεκόρ όταν συνδυάζονται η οικονοµική 
κρίση µε την επικράτηση ενός κόµµατος που έχει σκληρό κοµ-
µατικό, κυβερνητικό µηχανισµό.

www.kyrtsos.gr  George Kirtsos   @GiorgosKyrtsos

ΜΕ ΕΝΑ ΚΛΙΚ ΣΤΗ ΣΚΕΨΗ ΚΑΙ ΣΤΗ ∆ΡΑΣΗ ΤΟΥ ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΥΡΤΣΟΥ

Η ΚΥΒΕΡΝΗΣΗ 
ΟΡΓΑΝΩΝΕΙ 

ΤΗΝ ΠΤΩΣΗ ΤΗΣ

Οι ελιγµοί του κ. Τσίπρα ανεβάζουν 
το κόστος διαχείρισης της κρίσης.

Τα κόλπα µε τον εκλογικό νόµο 
ενισχύουν την εσωστρέφεια και την 
αναξιοπιστία του πολιτικού συστήµατος.

Η ηγεσία της κυβέρνησης έχει 
παραιτηθεί κάθε σοβαρής προσπάθειας 
αντιµετώπισης της κρίσης που 
προκάλεσε.

 ΤΟΥ ΕΥΡΩΒΟΥΛΕΥΤΗ ΤΗΣ Ν∆ ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΥΡΤΣΟΥ

Στην περίπτωση που η κυβέρνηση δεν συγκεντρώσει τις 
αναγκαίες 200 ψήφους για την υπερψήφιση του εκλογικού 
νόµου που είναι στα µέτρα της, θα κάνει ό,τι µπορεί για να 
µην φτάσει η Ν∆ στην αυτοδυναµία, µε τη βοήθεια του ισχύ-
οντος εκλογικού νόµου και τη συνεργασία µε το Ποτάµι ή το 
ΠΑΣΟΚ, για να κριθούν όλα στον δεύτερο γύρο µε βάση τον 
νέο εκλογικό νόµο.

Ο εκλογικός νόµος δεν απαντά στις απαιτήσεις µιας σύγ-
χρονης ∆ηµοκρατίας, όπως είναι η κατάτµηση τεράστιων ε-
κλογικών περιφερειών και η ψήφος στους Έλληνες που ζουν 
και εργάζονται στο εξωτερικό. Αντί να εξασφαλίσει την επιστο-
λική ψήφο των 450.000 Ελλήνων που αναγκάστηκαν να ξενι-
τευτούν λόγω της κρίσης, η κυβέρνηση προτιµά να κάνει πο-
λιτικά ανοίγµατα στους… 16άρηδες, σε αναζήτηση νέα εκλογι-
κής πελατείας.

∆ιαχειριστική κατάρρευση
Από τη στιγµή που η κυβέρνηση έχει µπει στη λογική της επό-
µενης ηµέρας, πώς ακριβώς θα πέσει από την εξουσία χωρίς να 
αποµακρυνθεί από αυτήν, περιορίζεται κι άλλο το µεταρρυθµι-
στικό, διαχειριστικό δυναµικό της.

Μεγάλα τµήµατα του ιδιωτικού τοµέα καταρρέουν και οι 
κυβερνητικοί αρµόδιοι απλούστατα δεν ασχολούνται µε το 
θέµα. Το τραπεζικό σύστηµα µπαίνει σε φάση αποσταθεροποί-
ησης και αναγκαστικής διαχείρισης των κόκκινων δανείων ε-
ξαιτίας της υπονόµευσής του από τις µεθοδεύσεις Τσίπρα-Βα-
ρουφάκη και κανένας αρµόδιος δεν µπορεί να εξηγήσει τι ακρι-
βώς θα γίνει και πώς θα βγει η πραγµατική οικονοµία από τη 
χρηµατοπιστωτική ασφυξία που της έχει επιβληθεί. Το κράτος 
πρόνοιας καταρρέει µε πάταγο και οι συνήθως κοινωνικά ευαί-
σθητοι του ΣΥΡΙΖΑ προσπαθούν να πείσουν τα θύµατα της πο-
λιτικής τους ότι τελικά δεν µειώνονται οι συντάξεις, τα επιδό-
µατα, οι κοινωνικές παροχές και τα κοινωνικά δικαιώµατα που 
τους αφορούν.

Η θετική πρώτη αξιολόγηση του τρίτου προγράµµατος-
µνηµονίου και η ολοκλήρωση ορισµένων επενδυτικών σχε-
δίων, όπως της COSCO, που είχαν προετοιµαστεί από την κυ-
βέρνηση Σαµαρά, ήρθαν πολύ αργά και σε ένα εξαιρετικά σύν-
θετο οικονοµικό περιβάλλον στην Ελλάδα και στην Ε.Ε. Κάτω 
από άλλες συνθήκες θα µπορούσαν να στηρίξουν τη σταδιακή 
έξοδο της ελληνικής οικονοµίας από την ύφεση, στην οποία 
επέστρεψε το 2015 εξαιτίας των χειρισµών του κ. Τσίπρα και 
των συνεργατών του και του πολυσυζητηµένου σχεδίου Β του 
κ. Βαρουφάκη και του κ. Γκάλµπρεϊθ. Τώρα όµως χρειάζονται 
πολύ περισσότερα για να αντιµετωπιστεί η πολυδιάστατη οι-
κονοµική και κοινωνική κρίση και οι προτεραιότητες της κυ-
βέρνησης ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, η οποία προετοιµάζει τους εκλογι-
κούς και πολιτικούς όρους της πτώσης της, στέλνουν, σε όσους 
είχαν ακόµη αµφιβολίες, το µήνυµα της παραίτησης από κάθε 
σοβαρή προσπάθεια.
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ευρώπη

T
ο κεντρικό ζήτηµα που θα πρέπει να επι-
λυθεί στη διαπραγµάτευση µεταξύ της Ε.Ε. 
και του Ηνωµένου Βασιλείου –όποτε κι αν 
αυτή αρχίσει– είναι αν η Μεγάλη Βρετανία 
θα µπορεί και σε ποιον βαθµό να ελέγχει την 
ελεύθερη κυκλοφορία πολιτών, διατηρώντας 

ταυτόχρονα την πρόσβασή της στην ενιαία αγορά. Θα πρόκειται 
για µια συναλλαγή η οποία θα συµφωνηθεί µεταξύ των ευρωπα-
ϊκών θεσµών και της νέας βρετανικής κυβέρνησης, γι’ αυτό και 
είναι σηµαντικό να δούµε ποια θα είναι η νέα ηγεσία των Τόρις 
και αν θα επιλέξει περισσότερο έλεγχο της µετανάστευσης (για 
µικρότερη πρόσβαση στην ενιαία αγορά) ή το αντίστροφο. Τι εί-
δους θα είναι η σχέση την επόµενη µέρα και αν, στην καλύτερη 
περίπτωση για τους διαπραγµατευτές του Ηνωµένου Βασιλείου, 
η συµφωνία θα µπορούσε να περιλαµβάνει κάποια πρόβλεψη 
για «φρένο έκτακτης ανάγκης» στη µεταναστευτική ροή, µε δε-
δοµένο το πόσο σηµαντικό ρόλο φαίνεται να έπαιξε αυτό το ζή-
τηµα στην τελική ψήφο των Βρετανών.

Όλοι παζαρεύουν
Παζαρέµατα όµως γίνονται και στην καρδιά της Ε.Ε., όπως απο-
κάλυψε η ιστοσελίδα Politico. Στο Matrix των Βρυξελλών: Μια 
παράλληλη πραγµατικότητα όπου τα ιστορικά γεγονότα µετα-
τρέπονται σε εσωτερικές πολιτικές σκοπιµότητες, η ψηφοφορία 
υπέρ του Brexit έχει προκαλέσει σοβαρά παζάρια µεταξύ των 
δύο ισχυρών µελών της Επιτροπής, καθώς και επιπλέον κόντρες 
µεταξύ των συντηρητικών πολιτικών σχηµατισµών, που στοιχί-
ζονται πίσω από τον Ντοµπρόφσκις, και των αριστερών τάσεων, 
που στηρίζουν Μοσκοβισί. Η αποχώρηση της Βρετανίας, που 
σήµανε την παραίτηση του Βρετανού επιτρόπου, έχει ανοίξει τον 
ασκό του Αιόλου και προκαλεί κλυδωνισµούς, τόσο στην ισορ-
ροπία της Κοµισιόν όσο και για το αν τώρα είναι η ώρα για περισ-
σότερη Ευρώπη και ολοκλήρωση. ∆ηµοσίευµα της «Telegraph» 
αναφέρει χαρακτηριστικά ότι η Μέρκελ ετοιµάζεται να στραφεί 
κατά του Ζαν Κλοντ Γιούνκερ µετά τις γερµανικές εκλογές, κα-
θώς θεωρεί την προεδρία του ανεπαρκή και ζηµιογόνα.

Υπό κανονικές συνθήκες µια διάσπαση στο αρχηγείο των 
Βρυξελλών θα προκαλούσε ανακούφιση στους Βρετανούς, που 
θα µπορούσαν να ελπίζουν σε ένα λιγότερο αρραγές µέτωπο 
εναντίον τους στη διαδικασία των διαπραγµατεύσεων. Όµως τα 
πράγµατα δεν είναι πολύ καλύτερα εντός. Την «παραίτηση» της 
σηµαίας όσων ψήφισαν για έξοδο, του Μπόρις Τζόνσον, ακο-
λούθησε η αναπάντεχη παραδοχή του έτερου υποστηρικτή, 

Νάιτζελ Φάρατζ, ότι αφήνει το UKIP, διότι θέλει πίσω τη ζωή 
του (!), η οποία εν πολλοίς χτίστηκε πάνω στην καλλιέργεια του 
Brexit. Τόσο ο Τζόνσον, κεντρικό πρόσωπο της καµπάνιας της 
εξόδου που αποµακρύνθηκε από την κούρσα επειδή τον απαρ-
νήθηκε ο Μάικλ Γκόουβ για να κατέβει ο ίδιος, όσο και ο πρώην 
επικεφαλής του UKIP, πρόσωπο της ανεπίσηµης εκστρατείας 
για έξοδο, κατηγορήθηκαν ότι εγκατέλειψαν τον αγώνα όταν οι 
συνθήκες που δηµιούργησαν έγιναν σοβαρές, χωρίς να έχουν 
καµία διάθεση να αναλάβουν τις συνέπειες των πράξεών τους.

Ηγετικά µαχαιρώµατα
Το δράµα που παίζεται µέσα στο Συντηρητικό Κόµµα, που µοιά-
ζει να έχει διαλέξει την πιο ακατάλληλη ώρα για να ξεκαθαρί-
σει προσωπικούς και πολιτικούς λογαριασµούς, έφτασε και στα 
βρετανικά ΜΜΕ. Σε άρθρο του στην «Daily Telegraph», εφηµε-
ρίδα στην οποία γράφει και ο Μπόρις Τζόνσον, ο βουλευτής των 
Τόρις Μπεν Γουάλας, πρώην επικεφαλής της εκστρατείας υπέρ 
του Brexit, τονίζει ότι ο Μάικλ Γκόουβ δεν είναι πρόσωπο που 
µπορείς να εµπιστευτείς στην καρέκλα του πρωθυπουργού, γιατί 
έχει «µια συναισθηµατική ανάγκη για κουτσοµπολιό, ιδιαίτερα 
όταν πίνει, κάτι το οποίο φαίνεται ότι συµβαίνει πολύ συχνά». 
Η διαµάχη για την ηγεσία του κόµµατος απασχολεί και βετερά-
νους πολιτικούς, οι οποίοι όµως τουλάχιστον το διασκεδάζουν. 
∆ύο πρώην υπουργοί, ο Μάλκολµ Ρίφκιντ και ο Κεν Κλαρκ, 
πιάστηκαν στο Sky News µε ανοιχτά µικρόφωνα να σχολιάζουν 
τις εξελίξεις. Αποκάλεσαν τον Μάικλ Γκόουβ ανεξέλεγκτο, την 
ιδέα ότι ο Τζόνσον θα µπορούσε να γίνει πρωθυπουργός γελοία 
και την Τερέζα Μέι «πολύ δύσκολη γυναίκα», µε τον Κλαρκ να 
γελάει σχολιάζοντας «εµείς οι δύο, βέβαια, έχουµε δουλέψει για 
τη Θάτσερ».

Η διαδικασία για την ανάδειξη του επόµενου πρωθυπουρ-
γού έχει ήδη ξεκαθαρίσει. Σε σειρά ψηφοφοριών µεταξύ των 
βουλευτών των Συντηρητικών οι υποψήφιοι µειώθηκαν σε δύο 
διεκδικητές, ή µάλλον διεκδικήτριες, την υπουργό Εσωτερικών 
Τερέζα Μέι και την υφυπουργό Ενέργειας Άντρεα Λέντσοµ. Ο 
Γκόουβ, ο τελευταίος όσων πρωτοστάτησαν τριανδρίας που δι-
ατηρούσε ρόλο στην κούρσα, βγήκε από το παιχνίδι ως τρίτος 
στην ψηφοφορία της Πέµπτης. Τα περίπου 150.000 µέλη του 
κόµµατος καλούνται να ψηφίσουν για να αποφασίσουν τη νι-
κήτρια, µε το αποτέλεσµα να αναµένεται την 9η Σεπτεµβρίου. 
Σύµφωνα µε τα έως τώρα δεδοµένα, µε επικρατέστερη τη µα-
κροβιότερη υπουργό Εσωτερικών της Βρετανίας, η οποία περι-
γράφεται ως η νέα «σιδηρά κυρία» της χώρας, την Τερέζα Μέι. 

Με την επιφύλαξη ότι η Μέι δεν υποστήριξε το Brexit, παρά τον 
εκφρασµένο ευρωσκεπτικισµό της, και το Συντηρητικό Κόµµα 
έχει ιστορία ανατροπών των προγνωστικών. Η Λέντσοµ, από την 
άλλη, έδειξε την έξοδο και, παρά τη µικρή της εµπειρία στην 
πολιτική, επίσης πλασάρεται ως η νέα Μάργκαρετ Θάτσερ.

Όποια και να είναι η νικήτρια, θα βρεθεί αντιµέτωπη µε µια 
δύσκολη εθνική, ευρωπαϊκή και διεθνή συγκυρία. Παρ’ ότι οι 
αναλυτές λένε πως προσφυγή σε πρόωρες κάλπες πριν από τις 
προγραµµατισµένες εκλογές του 2020 δύσκολα θα γίνει, αν ο 
Τζέρεµι Κόρµπιν παραµείνει ηγέτης των Εργατικών, υπάρχει 
πιθανότητα η νέα πρωθυπουργός να µπει στον πειρασµό για 
να καθαρίσει το παιχνίδι. Οι αναλυτές, πάντως, θεωρούν ότι η 
επιβίωση του Κόρµπιν µέχρι το 2020 φαντάζει απίθανη, ακό-
µα κι αν δεν έχει υπάρξει καµία ευθεία πρόκληση απέναντι 
στο πρόσωπό του. Βρίσκεται υπό ασφυκτική πίεση από δεκά-
δες παραιτήσεις που αντιµετωπίζει, καθώς το κακό αποτέλε-
σµα έφερε στην επιφάνεια τον βαθύ διχασµό στην καρδιά των 
Νέων Εργατικών, µεταξύ των κεντρώων και των σοσιαλιστών. 
Προς το παρόν, η οµάδα του Κόρπιν µοιάζει αναποφάσιστη 
για το αν πρέπει να εγκαταλείψουν το κόµµα, εγγράφοντας 
κάποιες αριστερότερες αρχές και πολιτικές διεκδικήσεις ως 
αντάλλαγµα, πάντως αν ο Κόρµπιν, που ψηφίστηκε από τη βάση 
του κόµµατος ως αουτσάιντερ, επιµείνει να είναι υποψήφιος 
σε µια επόµενη διαδικασία για την ηγεσία, κανείς δεν µπορεί 
να αποκλείσει ακόµα και διάσπαση του Εργατικού Κόµµατος.

Λείπουν οι ειδικοί
Την ίδια ώρα, παρά τις παραταξιακές κόντρες, τόσο οι Βρυξέλλες 
όσο και οι υπόλοιπες πρωτεύουσες προετοιµάζονται και συζη-
τούν για το ποιος θα είναι επικεφαλής των διαπραγµατεύσεων. 
Η ενεργοποίηση του άρθρου 50 θα σήµαινε ότι τα 27 κράτη-µέ-
λη θα παρείχαν µια διαπραγµατευτική εντολή προς την Επιτρο-
πή, η οποία στη συνέχεια θα διαπραγµατευόταν µε το Ηνωµένο 
Βασίλειο. Αλλά η πραγµατιστική πτέρυγα σε Βερολίνο και Λον-
δίνο εµφανίζεται πρόθυµη να διασφαλίσει ότι το Συµβούλιο και 
οι αρχηγοί των κυβερνήσεων θα τρέξουν τη διαπραγµάτευση, 
για να αποφύγει τα φεντεραλιστικά ένστικτα της Επιτροπής ή 
των υπουργών Εξωτερικών της Ε.Ε. Ωστόσο, ένας τελικά θα ανα-
δειχθεί ως κεντρικός και ενιαίος διαπραγµατευτής για την Ε.Ε.

Εν µέσω αυτής της αναταραχής, µια λεπτοµέρεια που έγινε 
γνωστή ξεπερνά τη φαντασία. Σύµφωνα µε τον Όλιβερ Λέτγου-
ιν, στον οποίο ο απερχόµενος Κάµερον ανέθεσε την προετοιµα-
σία της διαδικασίας των συζητήσεων για το Brexit, το Ηνωµένο 
Βασίλειο δεν έχει αρκετούς δηµόσιους λειτουργούς που είναι 
σε θέση να φέρουν εις πέρας τις πολύπλοκες διαπραγµατεύσεις 
που θα χρειαστούν. Η βρετανική κυβέρνηση βρίσκεται αντι-
µέτωπη µε έλλειψη εµπειρογνωµόνων για να διαπραγµατευ-
τεί τους όρους της εξόδου της χώρας από την Ε.Ε., εν ολίγοις 
η χώρα που ψήφισε για Brexit για να σταµατήσει την είσοδο 
ξένων θα πρέπει τώρα να προσλάβει ξένους εµπειρογνώµονες 
για να τη βοηθήσουν µε τις διαπραγµατεύσεις.

 ΑΝΝΑ ΖΑΡΙΦΗ

ΣΤΗ ∆ΙΝΗ ΤΟΥ BREXIT

Επικρατέστερη υποψήφια είναι η 
µακροβιότερη υπουργός Εσωτερικών 
της Βρετανίας, η οποία περιγράφεται 
ως η νέα «σιδηρά κυρία» της χώρας, 
η Τερέζα Μέι. Με την επιφύλαξη ότι 
η Μέι δεν υποστήριξε το Brexit, παρά 
τον εκφρασµένο ευρωσκεπτικισµό 
της, και το Συντηρητικό Κόµµα έχει 
ιστορία ανατροπών των προγνωστικών.

Η µόνη βεβαιότητα από το αποτέλεσµα του βρετανικού δηµοψηφίσµατος 
είναι πως µια γυναίκα θα είναι η επόµενη πρωθυπουργός της Βρετανίας.
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συνέντευξη

Τ
ις αιτίες που οδήγησαν στο Brexit 
αναλύει ο Παύλος Ελευθεριά-
δης, που ξαφνιάστηκε από το α-
ποτέλεσµα, παρόλο που ζώντας 
στη Βρετανία έχει µάθει να α-
φουγκράζεται τον παλµό του κό-
σµου. Επισηµαίνει ιδιαίτερα την 

κοινωνική αδικία, που µεγάλωσε µετά το ξέ-
σπασµα της κρίσης του 2008, και πιστεύει ότι 
εκεί βρίσκεται η δύναµη της δηµαγωγίας και 
του λαϊκισµού.

Σας ξάφνιασε το αποτέλεσµα του βρετανικού 
δηµοψηφίσµατος;
Οι δηµοσκοπήσεις έδειχναν ντέρµπι µέχρι λίγες 
ηµέρες πριν από το τέλος. Όλοι περιµέναµε ότι 
ο κόσµος θα δίσταζε να κάνει το άλµα στο κενό. 
∆υστυχώς, αυτό το ελπίζαµε µόνο όσοι ζού-
σαµε στις σχετικά πιο εύπορες περιοχές της 
χώρας. Στις πιο φτωχές περιφέρειες η έξοδος 
θριάµβευσε. Ήταν έκπληξη, αλλά όχι και τόσο 
µεγάλη. Κυκλοφορούσε ένα αστείο λίγο πριν 
το δηµοψήφισµα: «Γιατί είναι η βασίλισσα υπέρ 
της εξόδου; Γιατί είναι άνω των 70 ετών, δεν 
έχει καµία ειδίκευση ή εκπαίδευση και είναι 
µακροχρόνια άνεργη».

Πώς εξηγείται η κοινωνική δυναµική υπέρ 
του Brexit;
Στη συναισθηµατική καµπάνια τους. Είχαν ένα 
απλό µήνυµα, «πάρε τον έλεγχο» (take control), 
που αγγίζει όσους νιώθουν ότι η ζωή τους έχει 
ξεφύγει από τα αρχικά σχέδιά τους. Επίσης, υ-
ποσχέθηκαν σε όλους όλα, δηλαδή ότι µε την 
έξοδο από την Ε.Ε. θα διατηρηθεί η πρόσβαση 
στην ενιαία αγορά, αλλά δεν θα έρχονται Ανα-
τολικοευρωπαίοι µετανάστες. Ας µην ξεχνάµε 
ότι ο κ. Κάµερον και οι συντηρητικές εφηµερί-
δες γράφουν τα χειρότερα λόγια για τους δήθεν 
απρόσωπους γραφειοκράτες των Βρυξελλών 
εδώ και δεκαετίες. Το Συντηρητικό Κόµµα γε-
νικά ήταν πολύ αντιευρωπαϊκό εδώ και χρό-
νια. Γενικά, ο τόνος της καµπάνιας στο τέλος 
ήταν ιδιαίτερα ξενοφοβικός και εθνικιστικός, 
κάτι που έχει ανησυχήσει πολύ τον πολιτικό 
κόσµο. Το αστείο είναι ότι ο Μπόρις Τζόνσον, 
γνήσιο τέκνο του κατεστηµένου (σχολείο Eton 
και Πανεπιστήµιο της Οξφόρδης), έκανε εκ-
στρατεία για την ανατροπή του κατεστηµένου.

Τι βλέπετε µπροστά; Πώς διαγράφεται το 
µέλλον για το Ηνωµένο Βασίλειο;
Η κρίση είναι πολύ µεγάλη. Υπάρχει πρώτα η οι-
κονοµική κρίση, που θα γίνει χειρότερη, καθώς 
εγκαθίσταται ένα κλίµα µόνιµης αβεβαιότητας. 
Αλλά η κρίση είναι και ηθική. Το δηλητήριο του 
µίσους και του λαϊκισµού, που το είδαµε και 
στην Ελλάδα να φέρνει στην εξουσία αδίστα-
κτους δηµαγωγούς της άκρας Αριστεράς και 
της άκρας ∆εξιάς, είναι πολύ δύσκολο να ξα-
ναµπεί στο περιθώριο. Αµέσως µετά το αποτέ-
λεσµα πολλαπλασιάστηκαν τα φαινόµενα ρατσι-
στικών επιθέσεων, που µέχρι προ ολίγου ήταν 
κάτι πολύ σπάνιο. Αλλά η κρίση είναι τώρα και 
θεσµική. Το δίκαιο της Ε.Ε. έπαιζε έναν σταθε-
ροποιητικό ρόλο σε µια χώρα χωρίς γραπτό Σύ-
νταγµα. Σιγά σιγά ο πολιτικός κόσµος αντιλαµ-
βάνεται αυτό που ο νοµικός κόσµος έλεγε από 
την αρχή, ότι το κράτος δικαίου και ο συνταγ-
µατισµός κέρδισαν στη Βρετανία από τη συµ-

µετοχή σε υπερεθνικούς θεσµούς, που έπαι-
ξαν τον ρόλο των θεσµικών αντίβαρων έναντι 
της κυριαρχίας του Κοινοβουλίου. Στη Βρετα-
νία, όπως ξέρετε, δεν υπάρχει Σύνταγµα, έλεγ-
χος συνταγµατικότητας και συνταγµατικό δικα-
στήριο. Αν φύγει η Βρετανία από την Ε.Ε. και το 
Συµβούλιο της Ευρώπης, γυρνάµε σε ένα από-
λυτα πλειοψηφικό Σύνταγµα. Θα είναι µια τε-
ράστια αλλαγή και ίσως γίνει κατά λάθος – σας 
θυµίζω ότι η Τερέζα Μέι, που ίσως να είναι η 
επόµενη πρωθυπουργός, θέλει να φύγει η Βρε-
τανία από την Ευρωπαϊκή Σύµβαση των ∆ικαι-
ωµάτων του Ανθρώπου.

Είναι µια οριακή στιγµή αυτή για την Ε.Ε.; Υ-
πάρχει κίνδυνος κατάρρευσης του ευρωπα-
ϊκού πολιτικού σχεδίου;
∆εν θα έφτανα µέχρι εκεί. Αλλά το κλειδί είναι 
στο πώς θα απαντήσει η Ε.Ε. στην πρόκληση της 
αποχώρησης της Βρετανίας. Μια άποψη είναι 
ότι χρειάζεται µια οµοσπονδιακή Ευρώπη. Πι-
στεύω ότι η άποψη αυτή είναι εσφαλµένη και 
ίσως οδηγήσει σε αποχώρηση κι άλλης χώρας. 
Ο κόσµος δεν είναι έτοιµος για οµοσπονδιακή 
Ευρώπη. Χρειαζόµαστε µια στοχευµένα καλύ-
τερη Ευρώπη, αλλά και πιο δίκαιες κοινωνίες 
στο εσωτερικό τους, κάτι που δεν είναι αρµο-
διότητα της Ε.Ε. Θα πρέπει όµως να γίνει. Για 
παράδειγµα, ένα ευρωπαϊκό επίδοµα ανεργίας 
θα βοηθούσε την Ευρώπη να δείξει ότι τα µε-
γάλα οφέλη της ενιαίας αγοράς είναι δυνατόν 

Οι πολιτικές δυνάµεις 
πρέπει να ακούσουν όσους 
νιώθουν χαµένοι από την 
παγκοσµιοποίηση της 
οικονοµίας και φοβούνται για 
το µέλλον τους. Οι κοινωνίες 
µας έχουν γίνει πιο άδικες 
µετά την κρίση του 2008. 
Αυτή για µένα είναι η αιτία 
της ανόδου των ακραίων 
κοµµάτων, όχι ο ιδεολογικός 
φανατισµός.

 ΣΤΗΝ ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΣΠΑΝΟΥ

«Χρειαζόµαστε µια στοχευµένα 
καλύτερη Ευρώπη»

Παύλος Ελευθεριάδης, αναπληρωτής καθηγητής Νοµικής 
στο Πανεπιστήµιο της Οξφόρδης

να µοιράζονται πιο δίκαια σε όλους τους πολί-
τες της Ευρώπης.

Είναι αναστρέψιµη η άνοδος της ακροδεξιάς 
στην ήπειρό µας;
Φυσικά. Εξάλλου οι λαϊκιστές είναι αλλού µε την 
άκρα ∆εξιά και αλλού µε την άκρα Αριστερά. 
Το µήνυµά τους είναι το ίδιο. Οι πολιτικές δυ-
νάµεις πρέπει να ακούσουν όµως όσους νιώ-
θουν χαµένοι από την παγκοσµιοποίηση της 
οικονοµίας και φοβούνται για το µέλλον τους. 
Οι κοινωνίες µας έχουν γίνει πιο άδικες µετά 
την κρίση του 2008. Αυτή για µένα είναι η αιτία 
της ανόδου των ακραίων κοµµάτων, όχι ο ιδε-
ολογικός φανατισµός.

Γιατί τόσο µεγάλη η αποτυχία της ευρωπαϊ-
κής σοσιαλδηµοκρατίας;
Επειδή πολλοί από τους παραδοσιακούς της 
ψηφοφόρους, δηλαδή οι λιγότερο ειδικευµέ-
νοι εργάτες, όσοι εργάζονται σε µερική ή α-
σταθή απασχόληση, νιώθουν απογοητευµένοι 
από τη νέα οικονοµική κατάσταση και στρέ-
φονται προς τη λαϊκιστική ∆εξιά ή Αριστερά. 
Κάποιοι τους λένε ότι για τα οικονοµικά τους 
προβλήµατα φταίνε οι ξένοι, κάτι που δεν είναι 
αλήθεια. Πολλοί όµως σκέφτονται ότι είναι το 
θύµα µιας αθέατης εξουσίας – αυτό που ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ στην Ελλάδα ονοµάζει «νεοφιλελευθερι-
σµό», ο κ. Τζόνσον ονόµαζε «ευρωπαϊκή γρα-
φειοκρατία» και ο κ. Τραµπ ονοµάζει «οι Με-

ξικάνοι» και «οι µουσουλµάνοι». Είναι το ίδιο 
απλουστευτικό επιχείρηµα του δηµαγωγού που 
καλλιεργεί το µίσος έναντι ενός αόρατου εχθρού, 
µε ελαφρώς διαφορετικές παραλλαγές. Η αλή-
θεια είναι φυσικά πολύ πιο πολύπλοκη, αλλά 
είναι πολύ δύσκολο να την εξηγήσεις µέσα σε 
τριάντα δευτερόλεπτα στην τηλεόραση.

Οι ραγδαίες εξελίξεις στην Ε.Ε. τι αντίκτυπο 
θα έχουν στην ελληνική υπόθεση;
Ακόµα είναι άγνωστο. Θεωρώ όµως ότι βρισκό-
µαστε µπροστά σε µια συζήτηση που θα φέρει 
αλλαγές στην Ε.Ε. ∆υστυχώς, η κυβέρνησή µας 
στελεχώνεται από πρόσωπα που είναι εντε-
λώς ακατάλληλα για να ηγηθούν µιας ευρω-
παϊκής κυβέρνησης, δεν κατανοούν το διεθνές 
περιβάλλον και διαρκώς εκθέτουν τη χώρα µε 
σφάλµατα και τον ακραίο κυνισµό τους. Η κυ-
βέρνηση κάνει µόνο αυτά που θα της φέρουν τα 
λεφτά της Ε.Ε. για να πληρωθούν οι υποχρεώ-
σεις του κράτους. ∆εν σχεδιάζει το µέλλον της 
Ελλάδας, ούτε και παίρνει καµία σοβαρή από-
φαση για οποιοδήποτε θέµα. Φροντίζει µόνο 
τη δηµιουργία ενός πελατειακού, δηλαδή δι-
εφθαρµένου, κράτους. Τώρα φέρνει, απ’ ό,τι 
βλέπω, νέο εκλογικό νόµο για να εξασφαλίσει 
χάος και ακυβερνησία όταν χάσει τις εκλογές. 
Πρόκειται για σκανδαλώδη αδιαφορία για τα 
προβλήµατα του κόσµου.

Μήπως ο λαϊκισµός δεν απαντιέται µόνο µε 
την καταγγελία του;
Φυσικά, χρειάζεται κοινωνική δικαιοσύνη και 
ίσες ευκαιρίες στην πράξη. Η αποξένωση όµως 
από τον πολιτικό κόσµο δεν είναι έργο της Ε.Ε. 
αλλά αποτέλεσµα των αδυναµιών των εσωτε-
ρικών πολιτικών συστηµάτων. Ας µην ξεχνάµε 
πόσο διεφθαρµένα και αποτυχηµένα είναι πολλά 
από τα πολιτικά συστήµατα των χωρών της Ε.Ε. 
Θεωρώ, πάντως, ότι ακόµη ζούµε τις συνέπειες 
της κρίσης του 2008. Ίσως η έξοδος από την 
ύφεση να αλλάξει προοδευτικά το πολιτικό και 
ψυχολογικό κλίµα της Ευρώπης, ποιος ξέρει;
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ανάλυση

Για πολλούς, η επικράτηση της ε-
πιλογής αποχώρησης του Ηνωµέ-
νου Βασιλείου από την Ε.Ε. στο 
δηµοψήφισµα της 23ης Ιουνίου 

ήταν απροσδόκητη. Όχι γιατί οι έρευνες κοι-
νής γνώµης έσφαλαν στις προβλέψεις τους, 
καθώς άλλωστε οι περισσότερες εκτιµήσεις 
έδιναν διαφορές που δεν ξεπερνούσαν τα 

  ΤΟΥ ΓΙΑΝΝΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙ∆Η*

Η ΗΤΤΑ ΤΟΥ ΦΟΒΟΥ

όρια των διαστηµάτων εµπιστοσύνης των ε-
κτιµήσεων και συνεπώς ήταν σωστές, αλλά 
διότι η εµπειρία των δηµοψηφισµάτων ανά 
τον κόσµο δείχνει ότι οι εκλογείς διστάζουν 
να ψηφίσουν υπέρ της αλλαγής του status 
quo. Και η ψήφος για την έξοδο του Ηνω-
µένου Βασιλείου από την Ε.Ε. ήταν οµολο-
γουµένως επιλογή δυνητικής αλλαγής του 

status quo, καθώς η επόµενη µέρα ήταν λιγό-
τερο εύκολα προβλέψιµη.

Ο κινητήριος µοχλός αυτής της κατεύ-
θυνσης επιλογής στις δηµοψηφισµατικές α-
ναµετρήσεις, δηλαδή της άρνησης στην αλ-
λαγή, είναι ένα συναίσθηµα: ο φόβος ή το 
βάρος της ανάληψης ενός ρίσκου. Το συναί-
σθηµα είναι ισχυρός παράγοντας προσδιορι-
σµού της εκλογικής συµπεριφοράς, όµως ο 
φόβος δεν είναι το µοναδικό συναίσθηµα και 
έτσι είναι πιθανό κάποιο άλλο συναίσθηµα να 
αποδειχθεί ισχυρότερο. Η εµπειρία του περ-
σινού ελληνικού δηµοψηφίσµατος προσφέ-
ρει ένα καλό τέτοιο παράδειγµα: ο φόβος για 
το άγνωστο ξεπεράστηκε από την οργή για 
το «παλαιό» και «αποτυχηµένο» κοµµατικό 
σύστηµα, το οποίο είχε ανοιχτά ταυτιστεί µε 
την επιλογή του «ναι». Ο φόβος µπροστά σε 
ένα δηµοψήφισµα φαίνεται να ξεπεράστηκε 
και από τους Βρετανούς εκλογείς στις 23 Ιου-
νίου, θέτοντας τελικά σε αµφιβολία την κλα-
σική εικόνα για τον ρόλο του φόβου στις κρί-
σιµες εκλογικές επιλογές.

Σύµφωνα µε ευρήµατα έρευνας της 
YouGov, µόνο το 53% των ψηφοφόρων έ-
κρινε την επιλογή εξόδου ως ριψοκίνδυνη 
για τη χώρα, ποσοστό σχετικά χαµηλό αν λη-
φθεί υπ’ όψιν ότι το 38% των ψηφοφόρων έ-
κρινε ως εξίσου ριψοκίνδυνη και την επιλογή 
µηδενικής µεταβολής, δηλαδή την παραµονή 
της χώρας στην Ένωση. Ο φόβος για την αλ-

λαγή δεν ήταν το κυρίαρχο συναίσθηµα σε 
αυτό το δηµοψήφισµα, κάτι στο οποίο συνέ-
βαλε και η καµπάνια υπέρ της αποχώρησης, 
που τελικά πέτυχε να παρουσιάσει τη θέση 
της ως την ελπιδοφόρα προοπτική για τη 
χώρα απέναντι σε µια µάλλον αµυντική κα-
µπάνια που έθετε στο επίκεντρο επιχειρή-
µατα για την πορεία της οικονοµίας σε ένα α-
κροατήριο που ήδη είχε βιώσει τις δραµατι-
κές επιπτώσεις της οικονοµικής κρίσης στην 
Ευρώπη.

Όµως ο φόβος φαίνεται να ηττήθηκε και 
πάλι από µια αντίδραση απέναντι στο φιλο-
ευρωπαϊκό κοµµατικό κατεστηµένο. Είναι 
χαρακτηριστικό ότι εκείνοι που στήριξαν την 
επιλογή εξόδου εκφράστηκαν πολύ εντονό-
τερα κατά της αντίπαλης καµπάνιας της πα-
ραµονής –χαρακτηρίζοντάς την ανέντιµη, δι-
χαστική και ασαφή σε ποσοστά άνω του 75%– 
παρά υπέρ της καµπάνιας της αποχώρησης, 
η οποία για το 20% αυτών ήταν εξίσου προ-
βληµατική µε τους παραπάνω όρους, παρά το 
γεγονός ότι τελικά οι εκλογείς αυτοί τη στή-
ριξαν. Τα κίνητρα επιλογής ψήφου στις δύο 
αυτές αναµετρήσεις, την περσινή ελληνική 
και την πρόσφατη στο Ηνωµένο Βασίλειο, ο-
µοιάζουν σε εντυπωσιακό βαθµό.

*Ο Γιάννης Κωνσταντινίδης είναι επίκουρος καθη-
γητής του Πανεπιστηµίου Μακεδονίας και επιστη-
µονικά υπεύθυνος της εταιρείας Prorata.
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συνέντευξη

Την άποψη ότι η κυβέρνηση φέρνει τον εκλογικό νόµο στη 
Βουλή επειδή παραπαίει δηµοσκοπικά εκφράζει η ευρω-
βουλευτής του ΠΑΣΟΚ Εύα Καϊλή, προσθέτοντας ότι θε-
ωρεί βέβαιη την πρόωρη προσφυγή σε εθνικές κάλπες.

Ποιες είναι οι πρώτες σκέψεις σας σχετικά µε το αποτέλεσµα 
του δηµοψηφίσµατος στη Βρετανία και την απόφαση για απο-
χώρηση από την Ε.Ε.;
Είναι λυπηρό το ότι επικράτησε η ρητορική του στρατοπέδου της α-
ποχώρησης, του οποίου ηγήθηκαν κυρίως ξενοφοβικά, λαϊκιστικά 
και ακροδεξιά στοιχεία που επένδυσαν στον φόβο του µέσου Βρε-
τανού πολίτη και στην άγνοιά του για το πώς πραγµατικά έχει αλ-
λάξει τη ζωή του προς το καλύτερο η Ε.Ε. τα τελευταία 60 χρόνια. 
∆υστυχώς, το κόστος αυτής της απόφασης, αν τελικά γίνει πράξη, 
θα το πληρώσουν οι µελλοντικές γενιές.

Πού αποδίδετε την υπερψήφιση της πρότασης για έξοδο από 
την Ε.Ε. από τους Βρετανούς ψηφοφόρους;
Θεωρώ ότι πάνω απ’ όλα υπεύθυνοι είναι οι Βρετανοί πολιτικοί, 
που διαχρονικά δεν κατάφεραν να αναδείξουν τα πολλά οφέλη της 
Ε.Ε. στους πολίτες. Η εκστρατεία του Κάµερον υπέρ της παραµονής 
ήταν τόσο χλιαρή, που γενικά δεν κατάφερε να πείσει. ∆εν µπορεί 
να κατηγορείς την Ε.Ε. συνεχώς για πέντε χρόνια, να µιλάς για όλα 
της τα αρνητικά, και µέσα σε δύο µήνες να προσπαθήσεις να πεί-
σεις τους συµπολίτες σου να ψηφίσουν υπέρ της παραµονής. Εδώ 
τα πράγµατα είναι απλά. Τόσοι Βρετανοί πολίτες ζουν, εργάζονται 
και, κυρίως, συνταξιοδοτούνται σε χώρες του Νότου της Ευρώπης 
– πολύ χαρακτηριστικά, στην Ελλάδα και στην Ισπανία. ∆εν χρειάζο-
νται άδειες παραµονής, έχουν ακριβώς τα ίδια δικαιώµατα µε τους 
πολίτες των χωρών στις οποίες ζουν. Σε ποια άλλη ιστορική περί-
οδο της Ευρώπης ήταν αυτό δυνατό µε τέτοια ευκολία; Έπρεπε να 
αναδειχθούν όλα αυτά τα προτερήµατα στην πράξη.

Ποια θεωρείτε ότι θα πρέπει να είναι από τούδε η στάση των ευ-
ρωπαϊκών οργάνων έναντι του αποτελέσµατος του δηµοψηφί-
σµατος στο Ηνωµένο Βασίλειο;
Τα ευρωπαϊκά όργανα ήδη έχουν διαµηνύσει ότι θα πρέπει να κινη-
θούµε γρήγορα στις διαπραγµατεύσεις για την αποχώρηση, καθώς 
η όποια περίοδος αβεβαιότητας θα βλάψει και τα δύο µέρη. Προ-
σωπικά, συµφωνώ µε αυτή την προσέγγιση.

Θεωρείτε ότι η απόφαση για Brexit µπορεί να σηµάνει τη σταδι-
ακή αποσύνθεση ολόκληρης της Ε.Ε.;
Σε καµία περίπτωση. Ο ευρωσκεπτικισµός της Βρετανίας ήταν γνω-
στός εδώ και χρόνια. ∆εν πιστεύω ότι κάποια άλλη χώρα θα επιθυ-
µούσε την αποχώρηση. Ακόµα και οι ίδιοι οι Βρετανοί, αυτοί που 
γνωρίζουν και καταλαβαίνουν τι σηµαίνει Ε.Ε., ήδη µιλούν για ιστο-
ρικό λάθος. Τουναντίον, νοµίζω ότι η Ε.Ε. θα βγει ακόµα πιο ενδυ-
ναµωµένη µετά το σοκ του δηµοψηφίσµατος στη Βρετανία.

Πόσο πιστεύετε ότι το Brexit θα επηρεάσει την Ελλάδα και σε 
ποιους τοµείς;
Πρώτα απ’ όλα να υπογραµµίσουµε κάτι. Η αποχώρηση µιας χώρας 
από την Ένωση επηρεάζει πρωτίστως την καθηµερινότητα των πο-
λιτών. Αυτοί είναι οι άµεσοι δέκτες του θεσµικού πλαισίου και των 
ευεργετηµάτων της Ε.Ε. και η περιστολή αυτών των ευεργετηµά-
των έχει άµεσες συνέπειες στον τρόπο που λειτουργούµε καθηµε-
ρινά. Αρχικά, λοιπόν, το πρώτο που θα πρέπει να ξεκαθαρίσει είναι 
το στάτους σχετικά µε τη µετακίνηση πολιτών, προϊόντων και υπη-
ρεσιών. Άρα πρέπει να ανησυχούµε για τρεις παράγοντες. Πρώτον, 
για την ευκολία µετακίνησης των προσώπων από και προς τη Βρε-
τανία. Αυτό έχει συνέπειες για τη θεσµική σχέση των Ελλήνων που 
διαµένουν στη Βρετανία είτε ως εργαζόµενοι είτε ως σπουδαστές. 
Η κατοχύρωση εργασιακών δικαιωµάτων είναι πρωτεύον ζήτηµα. 
Στην περίπτωση των φοιτητών, πρέπει να δούµε αν θα υπάρξει αύ-
ξηση των διδάκτρων. Αντίστοιχα, το ίδιο συµβαίνει για τους Βρετα-
νούς που βρίσκονται στην Ελλάδα. Επιπλέον, θα πρέπει να δούµε 
πώς αυτή η κατάσταση θα επιβραδύνει ή θα αναχαιτίσει τις τουρι-
στικές ροές. Όσον αφορά τις ροές κεφαλαίων από τα προϊόντα, η 
µείωση της αξίας της στερλίνας σε σχέση µε το ευρώ θα κάνει τα 

Η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, 
αφού επωφελήθηκε σε δύο εκλογικές 
αναµετρήσεις από το µπόνους, επιλέγει 
τώρα, που βρίσκεται πολύ χαµηλά 
δηµοσκοπικά, να φέρει µε βιασύνη την 
απλή αναλογική, έτσι ώστε να ισχυριστεί ότι 
εκπληρώνει µια πάγια θέση της.

Για να έρθουµε στα αµιγώς ελληνικά θέµατα, πώς κρίνετε τη 
στάση της κυβέρνησης στη φάση των διαπραγµατεύσεων µε 
τους δανειστές για το κλείσιµο της πρώτης αξιολόγησης;
Ποια διαπραγµάτευση; Κατά την πρώτη περίοδο των συνοµιλιών µε 
την τρόικα το σοκ που δέχτηκε η κυβέρνηση µε ευθύνη του πρω-
θυπουργού και του υπουργού Οικονοµικών ήταν τόσο µεγάλο, που 
ουσιαστικά έκτοτε η ελληνική κυβέρνηση δεν διαπραγµατεύεται 
αλλά απλώς εκτελεί τις επιταγές των δανειστών. Η διαφορά είναι 
ότι καθώς πλέον η «διαπραγµάτευση» έχει µεταφερθεί στους εντός 
των συνόρων φίλους του ΣΥΡΙΖΑ, οι οποίοι είναι οι άµεσα θιγόµε-
νοι από τη µεταστροφή του κ. Τσίπρα σε οπαδό του «µερκελισµού» 
στην Ελλάδα, η κυβέρνηση παγιδεύεται σε µια ρητορική ψευτοα-
ντίστασης, που δεν είναι καθόλου διαπραγµάτευση αλλά ένα σύ-
στηµα τακτικίστικης κωλυσιεργίας. Λέει ότι διαπραγµατεύεται, για 
να είναι αρεστή στο κοινό που της έχει αποµείνει, αλλά στην πράξη 
καθυστερεί τις αποφάσεις που αργά ή γρήγορα θα υπογράψει. Φο-
βάµαι ότι έχουµε ταλαιπωρηθεί όλοι από τους χειρισµούς µιας πο-
λιτικής οµάδας που το µόνο που κάνει είναι να ταυτίζει τη δόση µε 
την παραµονή της στην εξουσία. Η Ελλάδα χρειάζεται κάτι περισ-
σότερο από αυτό.

Στη χώρα έχει ανοίξει συζήτηση για την αλλαγή του εκλογικού 
νόµου. Ποια η άποψή σας τόσο για τη συγκυρία του ανοίγµα-
τος της συζήτησης όσο και για τις προτάσεις που έχουν ακου-
στεί ως τώρα;
Υποστηρίζω κάθε πρόταση που υιοθετεί την αναλογική, αλλά µε δι-
ατήρηση του ορίου του 3% για κατανοµή εδρών και µια ενίσχυση 
για να αποφευχθεί η ακυβερνησία. Ο εκλογικός νόµος που πριµο-
δοτούσε µε ένα υπερβολικό µπόνους το πρώτο κόµµα απευθυ-
νόταν σε άλλες εποχές στην Ελλάδα, που υπήρχαν τέσσερα κόµ-
µατα µε εκπροσώπηση στη Βουλή, εκ των οποίων τα δύο πρώτα 
συγκέντρωναν το 90% των ψήφων και συνεπώς έπρεπε ένα από 
τα δύο να κυβερνήσει µε σταθερότητα. Στις µέρες µας, όµως, µε 
οκτώ κόµµατα στη Βουλή και πιο κατακερµατισµένο πολιτικό σκη-
νικό, δεν νοείται να παίρνει µπόνους 50 εδρών όποιο κόµµα έρχε-
ται πρώτο µε ένα 25%. Η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, αφού επωφε-
λήθηκε σε δύο εκλογικές αναµετρήσεις από το µπόνους, επιλέγει 
τώρα, που βρίσκεται πολύ χαµηλά δηµοσκοπικά, να φέρει µε βια-
σύνη την απλή αναλογική, έτσι ώστε να ισχυριστεί ότι εκπληρώ-
νει µια πάγια θέση της. Εγώ απλώς θα υπενθυµίσω ότι το ΠΑΣΟΚ 
έχει καταθέσει πρόταση νόµου για απλή αναλογική από τον Ιούνιο 
του 2015, την οποία ο ΣΥΡΙΖΑ απέρριψε εκείνη τη χρονική συγκυ-
ρία, προφανώς γιατί δεν εξυπηρετούσε τους εκλογικούς σχεδια-
σµούς του κ. Τσίπρα.

Πιστεύετε ότι η συζήτηση αυτή ενδεχοµένως προοιωνίζεται 
πρόωρη προσφυγή σε εθνικές κάλπες;
Είναι σίγουρο ότι η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ παραπαίει. ∆εν έχει 
τη στήριξη της κοινωνίας και αυτό είναι φανερό. Νοµίζω ότι από το 
βάρος της κοινωνικής οργής για τα ψέµατα και τους λαϊκισµούς των 
Τσίπρα-Καµµένου η χώρα θα οδηγηθεί σύντοµα σε πρόωρες εκλογές.

 ΣΤΟΝ ∆ΗΜΗΤΡΗ ΧΡΥΣΙΚΟΠΟΥΛΟ

«Η κυβέρνηση παγι-
δεύεται σε µια ρητορική 

ψευτοαντίστασης»

Εύα Καϊλή, ευρωβουλευτής του ΠΑΣΟΚ

ελληνικά προϊόντα περισσότερο ακριβά για τον Βρετανό αγοραστή, 
άρα θα δηµιουργήσει πρόβληµα στις εξαγωγές µας. Αντίστοιχα, θα 
πρέπει να δούµε τον χρηµατοπιστωτικό κίνδυνο των εταιρειών µας 
που δραστηριοποιούνται στη Βρετανία, όπως π.χ. τις τράπεζες, τα 
χαρτοφυλάκια των οποίων πιέζονται, και τις ναυτιλιακές µας.
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κόσµος

Τον Σεπτέµβριο του 1943 η Ιταλία άλλαξε στρατό-
πεδο και από σύµµαχος της Γερµανίας προσχώρησε 
στο στρατόπεδο των ΗΠΑ και της Βρετανίας. Έναν 
χρόνο αργότερα, τέλη Αυγούστου - αρχές Σεπτεµ-

βρίου του 1944, την ίδια κίνηση έκαναν οι µέχρι τότε δορυφό-
ροι του Βερολίνου Βουλγαρία και Ρουµανία, που συµµάχησαν 
µε την ΕΣΣ∆ και κήρυξαν τον πόλεµο στον µέχρι χθες σύµµαχό 
τους. Έναν µήνα αργότερα, τον Σεπτέµβριο του 1944, καταγρα-
φόταν η τελευταία στη διάρκεια του Β΄ Παγκοσµίου Πολέµου α-
νατροπή συµµαχιών, µε τη Φινλανδία, που υπέγραψε κατάπαυση 
του πυρός µε την ΕΣΣ∆ και µετά την αποχώρηση των γερµανι-
κών στρατευµάτων κήρυξε τον πόλεµο στο Βερολίνο.

Σε επικοινωνιακό επίπεδο, µε µεθόδευση που τελικά απε-
δείχθη πρόχειρη και τυχοδιωκτική, σε µια παρόµοια κίνηση, η 
Άγκυρα προσπάθησε να δώσει την αίσθηση ότι από αντίπαλος 
είναι πλέον συνεµπόλεµος µε τη Μόσχα στον κοινό αγώνα κατά 
της ισλαµικής τροµοκρατίας: Έτσι προέκυψε η πρόσκληση στη 
Ρωσική Πολεµική Αεροπορία να επιχειρεί από κοινού µε τους 
Τούρκους και τις άλλες χώρες-µέλη του ΝΑΤΟ κατά των τζιχαντι-
στών του Ισλαµικού Κράτους, µια πρωτοβουλία που γρήγορα µα-
ζεύτηκε, καθώς υπήρχε κίνδυνος να προκαλέσει µεγαλύτερο κό-
στος, µε αντιπαράθεση µε τις ΗΠΑ, απ’ ό,τι όφελος, στην κατεύ-
θυνση ταχύτατης προσέγγισης µε τη Μόσχα.

Μετά τη φρίκη
Η τροµοκρατική επίθεση στο αεροδρόµιο της Κωνσταντινούπο-
λης την Τρίτη 28 Ιουνίου σκίασε την εξοµάλυνση των σχέσεων 
Τουρκίας-Ισραήλ, αλλά και τη δροµολόγηση των σχέσεων της Ά-
γκυρας µε τη Ρωσία προς την ίδια κατεύθυνση.

Στην ουσία, ο Ερντογάν προσπαθεί να γυρίσει σελίδα στη 
Μέση Ανατολή, εγκαταλείπει την επικίνδυνη θεωρία του στρα-
τηγικού βάθους και αναδιπλώνεται, καθώς εντός συνόρων αντι-
µετωπίζει τη διπλή ταυτόχρονη πρόκληση και των τζιχαντιστών 
του Ισλαµικού Κράτους και των ανταρτών του ΡΚΚ.

Από προστάτης των σουνιτών µουσουλµάνων της Συρίας και 
της ευρύτερης Μέσης Ανατολής, από νέος χαλίφης και συνεχι-
στής της παράδοσης του σουλτάνου Σελίµ, επιχειρεί µε µια από-
τοµη στροφή να είναι παρών στην ίδια περιοχή ως εταίρος της 
συµµαχίας ΗΠΑ-Ρωσίας κατά των τζιχαντιστών.

Αλλαγή στρατηγικής
Επιχειρεί σήµερα, έστω και καθυστερηµένα, να κάνει αυτό που 
δεν έκανε τον Μάρτιο του 2003, όταν προκάλεσε απόφαση της 
Βουλής που απαγόρευε στα στρατεύµατα των ΗΠΑ να διέλθουν 

Από προστάτης των σουνιτών µουσουλµάνων 
της Συρίας και της ευρύτερης Μέσης 
Ανατολής, από νέος χαλίφης και συνεχιστής 
της παράδοσης του σουλτάνου Σελίµ, 
επιχειρεί µε µια απότοµη στροφή να 
είναι παρών στην ίδια περιοχή ως εταίρος 
της συµµαχίας ΗΠΑ-Ρωσίας κατά των 
τζιχαντιστών.

Απότοµες µεταπτώσεις
Στην ιστορία των διµερών σχέσεων Ρωσίας-Τουρκίας υπάρχει 
µια µακρά παράδοση απότοµων µεταπτώσεων από την αντιπαλό-
τητα στη ρεαλιστική εξοµάλυνση και συνεργασία:
• Μετά τον Φεβρουάριο του 1918 και την υπογραφή της Συνθή-
κης του Μπρεστ-Λιτόφσκ µεταξύ Σοβιετικής Ρωσίας και Γερµα-
νίας, ο τουρκικός στρατός εισέβαλε στον Καύκασο µε σαφείς προ-
θέσεις µόνιµης παρουσίας και επιρροής στους µουσουλµανικούς 
πληθυσµούς της περιοχής.

Έναν χρόνο µετά, ο Κεµάλ, επικεφαλής της εξέγερσης κατά 
της Συνθήκης των Σεβρών, είχε την πρώτη στήριξη της αντίστα-
σής του από την κυβέρνηση του Λένιν.
• Στις αρχές του καλοκαιριού του 1964 οι Χρουστσόφ-Γκροµίκο 
προειδοποίησαν µε πολύ σκληρή γλώσσα την κυβέρνηση του 
Ισµέτ Ινονού στην Άγκυρα ότι η Μόσχα δεν θα µείνει αδιάφορη 
σε περίπτωση τουρκικής εισβολής στην Κύπρο. Ακολούθησε η 
τελεσιγραφική επιστολή του Προέδρου των ΗΠΑ Τζόνσον προς 
τον Τούρκο πρωθυπουργό, όπου επισηµαινόταν ότι αν η Άγκυρα 
προχωρήσει σε απόβαση και η ΕΣΣ∆ εµπλακεί, τότε η Τουρκία 
δεν µπορεί να υπολογίζει σε αµερικανική συµπαράσταση.

Λίγους µήνες µετά, ο Γκροµίκο επισκεπτόταν την Άγκυρα και 
δήλωνε ότι η Οµοσπονδία είναι η πιο κατάλληλη φόρµουλα για 
την επίλυση του Κυπριακού, ενώ έναν χρόνο µετά, το 1965, οι 
πρωθυπουργοί των δύο χωρών, Κοσίγκιν και Ντεµιρέλ, αντάλ-
λασσαν επισκέψεις.

από την Τουρκία για να ανοίξουν βόρειο µέτωπο κατά του καθε-
στώτος του Σαντάµ Χουσεΐν. Αν τότε, αντί να δυσχεράνει, είχε δι-
ευκολύνει τις ΗΠΑ, η Άγκυρα θα είχε αυτονόητα καθοριστικό 
ρόλο στο κουρδικό Βόρειο Ιράκ.

Παρόµοιας, αν όχι µεγαλύτερης, βαρύτητας αναδίπλωση είχε 
κάνει ο Κεµάλ το 1926, όταν εγκατέλειψε τη διεκδίκηση της ε-
παρχίας της Μοσούλης –του σηµερινού Βόρειου Ιράκ–, που πα-
ραλίγο να τον οδηγήσει σε πόλεµο µε τη Βρετανική Αυτοκρατο-
ρία, που διοικούσε τότε το Ιράκ, ή σε υποκινούµενη από το Λον-
δίνο εξέγερση των Κούρδων στην ΝΑ περιοχή της χώρας.

Η αναδίπλωση του Ερντογάν, για να έχει κάποιο αντίκρισµα, 
θα πρέπει να είναι συνολική, δεν µπορεί να περιοριστεί στην εξο-
µάλυνση των σχέσεων µε τη Μόσχα και το Τελ-Αβίβ, καθώς πρέ-
πει να επαναπροσδιοριστεί ο ρόλος της Άγκυρας στο ΝΑΤΟ, αλλά 
και να υπάρξει ένα σταθερό πλαίσιο σχέσεων µε την Ευρώπη.

Μέση Ανατολή και… Brexit!
Εδώ έρχεται το Brexit ως από µηχανής θεός:
• Η ανάγκη µιας στενής ειδικής σχέσης του Ηνωµένου Βασι-
λείου µε την Ε.Ε. διευκολύνει τη διατύπωση ενός παρόµοιου 
πλαισίου και για την Τουρκία.
• Ο πρωτεύων ρόλος της Βρετανίας στην άµυνα της ∆ύσης ανα-
βαθµίζει το ΝΑΤΟ έναντι της Ε.Ε. στην ευρύτερη ευρωατλαντική 
ισορροπία, µια δυναµική που ευνοεί την µέσω Ατλαντικής Συµ-
µαχίας σχεδόν ισότιµη συµµετοχή της Τουρκίας στην άµυνα και 
ασφάλεια της Ε.Ε.

Οι ευεργετικές για την Άγκυρα επιπτώσεις του Brexit δεν πε-
ριορίζονται στα παραπάνω: Με δεδοµένο ότι η βρετανική πλευρά 
θα επιδιώξει µια πρόσβαση στην ενιαία αγορά, χωρίς όµως την 
ελεύθερη διακίνηση πολιτών, όπως προβλέπει η ειδική σχέση 
Ε.Ε.-Νορβηγίας, οι όποιοι περιορισµοί στην ελεύθερη µετακί-
νηση Τούρκων πολιτών προς την Ε.Ε. µπορούν να υιοθετηθούν 
στο πλαίσιο µιας ειδικής σχέσης χωρίς να θιγεί το γόητρο του Ερ-
ντογάν.

Σε µια Ε.Ε. διακυβερνητικής συνεργασίας πολλών ταχυτή-
των, δηλαδή αλά καρτ συνοχής, ταιριάζει ένας εξωτερικός κύ-
κλος αλά καρτ ειδικών σχέσεων µε αναφορές στο ήδη υπάρχον 
µοντέλο που διέπει τις σχέσεις των Βρυξελλών µε τη Νορβηγία 
και την Ελβετία, αλλά µε διαφορετικό περιεχόµενο, τόσο σε ό,τι 
αφορά το Ηνωµένο Βασίλειο όσο και σε ό,τι αφορά την Τουρκία.

Τούτων λεχθέντων, επειδή δεν υπάρχουν στεγανά, εντός και 
εκτός συνόρων, εξοµάλυνση µε Ρωσία και Ισραήλ και ευθυγράµ-
µιση µε τη ∆ύση προβάλλουν ως στόχοι ασύµβατοι µε τη συνέ-
χιση του πολέµου κατά του ΡΚΚ.

 ΓΙΩΡΓΟΣ ΚΑΠΟΠΟΥΛΟΣ

ΑΝΑΤΡΟΠΗ 
ΣΥΜΜΑΧΙΩΝ;
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ανάλυση

ΤΟ BREXIT ΦΕΡΝΕΙ ΝΕΑ 
ΧΡΗΜΑΤΟΠΙΣΤΩΤΙΚΗ 

ΚΡΙΣΗ
Όπως είχαν προειδοποιήσει οι περισσότεροι ξένοι 

ειδικοί και οι διεθνείς οργανισµοί, το Brexit δη-
µιουργεί συνθήκες οικονοµικής αστάθειας και α-
ναδεικνύει τα αδύνατα σηµεία της βρετανικής, 

της ευρωπαϊκής και φυσικά της ελληνικής οικονοµίας.
Ταυτόχρονα, συνδυάζονται οι αρνητικές οικονοµικές εξελί-

ξεις µε την πολιτική πρόκληση των δεξιών ευρωσκεπτικιστών 
και των ακροδεξιών αντιευρωπαίων σε χώρες όπως η Ιταλία, η 
Γαλλία, η Ολλανδία, η Αυστρία, για να µας βάλουν σε µια περί-
οδο επικίνδυνης αστάθειας.

Τα πρώτα προβλήµατα
Όπως είχαν προειδοποιήσει οι ειδικοί, το πρώτο χτύπηµα για 
τη βρετανική οικονοµία ήρθε µε το σπάσιµο της «φούσκας» των 
ακινήτων. Προς το παρόν οι αρνητικές εξελίξεις εστιάζονται στα 
επαγγελµατικά ακίνητα, τα οποία είχαν υπερτιµηθεί και τώρα η 
αξία τους πέφτει, καθώς όλοι διαπιστώνουν ότι το Λονδίνο θα ε-
ξασθενήσει ως διεθνές χρηµατοπιστωτικό κέντρο και το Ηνω-
µένο Βασίλειο θα γίνει λιγότερο ελκυστικό για τις µεγάλες πο-
λυεθνικές επιχειρήσεις, παρά την πρωτοβουλία που πήρε ο υ-
πουργός Οικονοµικών κ. Όσµπορν για µείωση της φορολογίας 
των κερδών των επιχειρήσεων από το 20% στο 15%.

Αντιµέτωπες µε την επιθυµία των επενδυτών να αποσύρουν 
τα κεφάλαιά τους από τα µεγάλα funds που έχουν επενδύσει 
στα επαγγελµατικά ακίνητα και για να προλάβουν ένα ξεπού-
ληµα επαγγελµατικών ακινήτων σε µάταιη αναζήτηση ρευστό-
τητας για να ικανοποιηθούν όσοι θέλουν να αποσύρουν τις ε-
πενδύσεις τους, οι αρµόδιες αρχές πήραν µέτρα εγκλωβισµού 
των επενδυτών στα funds που κυριαρχούν στο real estate. Το 
αποτέλεσµα αυτών των διοικητικών µέτρων είναι ότι οι ενδια-
φερόµενοι δεν µπορούν να πάρουν τα λεφτά τους πίσω και πε-
ριορίζεται προς το παρόν η πίεση για ρευστοποίηση περιουσι-
ακών στοιχείων που βρίσκονται στο χαρτοφυλάκιο των funds 
που δεσπόζουν στα επαγγελµατικά ακίνητα. Το δίχτυ προστα-
σίας-εγκλωβισµού αφορά ήδη επενδύσεις 12 δισ. λιρών και α-
ναµένεται να επεκταθεί, για να αποτραπεί η αποσταθεροποίηση 
της αγοράς.

Αυτά που συµβαίνουν στον τοµέα των επαγγελµατικών α-
κινήτων θα περάσουν σε διάστηµα εβδοµάδων και στην αγορά 
πρώτης και δεύτερης κατοικίας. Το χτύπηµα θα είναι πολύ 
σκληρό για τη βρετανική οικονοµία και θα υπάρξει κίνδυνος οι-
κονοµικής ισοπέδωσης εκατοµµυρίων δανειοληπτών, οι οποίοι 
θα διαπιστώσουν, όπως διαπιστώσαµε πριν από λίγα χρόνια 
στην Ελλάδα, ότι το δάνειο που πρέπει να εξυπηρετήσουν ξε-
περνάει κατά πολύ την εµπορική αξία του ακινήτου τους.

Η κεντρική τράπεζα της Αγγλίας ενισχύει µε κάθε τρόπο 
τη ρευστότητα του τραπεζικού συστήµατος για να διευκολυν-
θεί στην αντιµετώπιση των κόκκινων δανείων που θα εµφανι-
στούν µε το πέρασµα του χρόνου, αλλά και για να συνεχιστεί 
η επαρκής χρηµατοδότηση της οικονοµίας. Τα βασικά οικονο-
µικά στοιχεία του Ηνωµένου Βασιλείου δεν είναι ιδιαίτερα εν-
θαρρυντικά, καθώς το δηµοσιονοµικό έλλειµµα εξακολουθεί 
να είναι της τάξης του 5% του Ακαθάριστου Εγχώριου Προϊό-
ντος (ΑΕΠ) και το έλλειµµα στο ισοζύγιο τρεχουσών συναλλα-
γών είναι της τάξης του 7% του ΑΕΠ. Εάν δηµιουργηθεί, µέσω 
της αγοράς ακινήτων, κρίση εµπιστοσύνης σε βάρος της βρετα-
νικής οικονοµίας, θα αναδειχθούν οι διαρθρωτικές της αδυνα-
µίες και θα περιοριστεί η ροή ξένων κεφαλαίων που χρηµατο-
δοτεί τα ελλείµµατα.

Ιταλικό πρόβληµα
Οι Ευρωπαίοι εταίροι δεν µπορούν να χαρούν µε τα προβλή-
µατα που προκαλεί το Brexit στη βρετανική οικονοµία, γιατί 
τους έχει δηµιουργήσει σοβαρότερα.

Οι µετοχές των ευρωπαϊκών τραπεζών ακολουθούν µια έ-
ντονη πτωτική πορεία µετά το Brexit και εµφανίζονται σε συ-
γκεκριµένες χώρες, όπως η Ιταλία, ειδικά προβλήµατα που 
µπορεί να τινάξουν στον αέρα την Ε.Ε.

Σύµφωνα µε τις εκτιµήσεις των ειδικών οι οποίες δηµοσι-
εύονται στον διεθνή οικονοµικό Τύπο, το ιταλικό τραπεζικό σύ-
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Περιορισµένες οι αντοχές της Ε.Ε. 
και της ελληνικής οικονοµίας.

Στο Ηνωµένο Βασίλειο έσκασε 
η «φούσκα» των επαγγελµατικών 
ακινήτων.

Τα προβλήµατα του ιταλικού τραπεζικού 
συστήµατος και η δύσκολη διαχείριση 
των κόκκινων δανείων στην Ελλάδα 
θα κυριαρχήσουν στην επικαιρότητα.

 ΤΟΥ ΕΥΡΩΒΟΥΛΕΥΤΗ ΤΗΣ Ν∆ 
ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΥΡΤΣΟΥ

στηµα έχει κόκκινα δάνεια που αναλογούν στο 20% του ΑΕΠ 
(στην Ελλάδα ξεπερνάνε το 55% του ΑΕΠ) και χρειάζεται πρό-
σθετη χρηµατοδότηση της τάξης των 40 έως 50 δισ. ευρώ για να 
σταθεροποιηθεί.

Το πρόβληµα είναι ότι µε τους νέους κανόνες που ισχύουν 
σε επίπεδο Ευρωζώνης από 1ης Ιανουαρίου 2016, απαγορεύεται 
η επιδότηση του τραπεζικού συστήµατος από τον κρατικό προϋ-
πολογισµό και ενδεχόµενη εξυγίανση πρέπει να γίνει στη βάση 
του bail in, µε το κόστος να περνάει στους επενδυτές, στους ο-
µολογιούχους και στις καταθέσεις που δεν είναι εγγυηµένες.

Την κατάσταση περιπλέκει ο συσχετισµός των πολιτικών 
δυνάµεων που έχει διαµορφωθεί στην Ιταλία. Το δεξιόστροφο 
λαϊκίστικο Κίνηµα Πέντε Αστέρων, του οποίου ηγείται ο πρώην 
κωµικός της τηλεόρασης Μπέπε Γκρίλο, έχει πάρει το δηµο-
σκοπικό προβάδισµα από το ∆ηµοκρατικό Κόµµα του πρωθυ-
πουργού κ. Ρέντσι. Το Κίνηµα Πέντε Αστέρων, όπως και η α-
κροδεξιά Λέγκα του Βορρά, της οποίας ηγείται ο κ. Σαλβίνι, 

ζητούν τη διενέργεια δηµοψηφίσµατος για την έξοδο της Ιτα-
λίας από το ευρώ. Το ζήτηµα είναι στρατηγικής σηµασίας, γιατί 
η Ε.Ε. µπορεί να αντέξει την αποχώρηση του Ηνωµένου Βασι-
λείου, αλλά η Ευρωζώνη δεν µπορεί να αντέξει την αποχώρηση 
της Ιταλίας από αυτήν, εφόσον είναι η τρίτη σηµαντικότερη οι-
κονοµία, µετά τη Γερµανία και τη Γαλλία, που χρησιµοποιεί το 
ευρώ σαν νόµισµα.

Ο κεντροαριστερός µεταρρυθµιστής πρωθυπουργός κ. Ρέ-
ντσι προσπαθεί να παρακάµψει τους ευρωπαϊκούς κανόνες για 
να µη βρεθεί σε πολιτικό αδιέξοδο, αλλά δεν είναι βέβαιο ότι θα 
πάρει την άδεια του προέδρου της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τρά-
πεζας κ. Ντράγκι και πως θα έχει την υποστήριξη της καγκε-
λαρίου κ. Μέρκελ και του πανίσχυρου υπουργού Οικονοµικών 
της Γερµανίας κ. Σόιµπλε.

Η Ε.Ε. βρίσκεται σε πλήρη σύγχυση για το ζήτηµα της κρί-
σης του ιταλικού τραπεζικού συστήµατος και οι προθεσµίες τρέ-
χουν. Από τη µια καταρρέουν οι µετοχές των ιταλικών τραπεζών 
και δηµιουργούνται συνθήκες νέας αύξησης των κόκκινων δα-
νείων και από την άλλη η κυβέρνηση έχει µπροστά της ένα δύ-
σκολο δηµοψήφισµα τον Οκτώβριο, στο οποίο θα πρέπει να ε-
γκριθεί η συνταγµατική αναθεώρηση που προτείνει ο κ. Ρέντσι 
για να λειτουργήσει αποτελεσµατικότερα το πολιτικό σύστηµα. 
Σε περίπτωση καταψήφισής της, ο κ. Ρέντσι έχει δηλώσει ότι θα 
παραιτηθεί. Ακόµη κι αν δεν παραιτηθεί, θα είναι πολύ δύσκολο 
να ανακάµψει πολιτικά, ακόµη και να διατηρηθεί στην εξουσία, 
µέχρι τις βουλευτικές εκλογές του 2018.

Η αναταραχή που προκαλεί το Brexit χτυπάει τους αδύνα-
µους οικονοµικούς κρίκους της Ε.Ε. και η πρώτη κρίση που εκ-
δηλώθηκε έχει σχέση µε το προβληµατικό τραπεζικό σύστηµα 
της Ιταλίας.

Ελληνική δοκιµασία
Η επιδείνωση της ευρωπαϊκής συγκυρίας και οι κόντρες που 
έχουν ξεσπάσει σε επίπεδο ευρωπαϊκών θεσµών και ευρωπα-
ϊκών κυβερνήσεων έρχονται την πιο ακατάλληλη περίοδο για 
την Ελλάδα.

Η κυβέρνηση Τσίπρα έχασε πολύτιµο χρόνο µε τα πειρά-
µατα τύπου Βαρουφάκη και Γκάλµπρεϊθ και τελικά υποχρεώ-
θηκε σε στροφή 180 µοιρών, αφού δηµιούργησε ένα πρόσθετο 
κόστος για την οικονοµία, το οποίο ο επικεφαλής του Ευρωπαϊ-
κού Μηχανισµού Σταθερότητας κ. Ρέγκλινγκ υπολογίζει σε 100 
δισ. ευρώ.

Η Ελλάδα µπορεί να µη βρίσκεται στα πρώτα θέµατα των ευ-
ρωπαϊκών ΜΜΕ, έχει όµως ήδη γίνει πεδίο αντιπαράθεσης των 
εκπροσώπων των ευρωπαϊκών θεσµών και των κυβερνήσεων. Η 
Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα πιέζει για την άµεση εφαρµογή 
µιας αποτελεσµατικής διαχείρισης των κόκκινων δανείων. Τη 
θεωρεί εντελώς αναγκαία για την εξυγίανση και την ανάκαµψη 
της ελληνικής οικονοµίας, είναι φανερό όµως ότι έχει µεγάλο οι-
κονοµικό και κοινωνικό κόστος. Για ένα απροσδιόριστο χρονικό 
διάστηµα πολλές προβληµατικές επιχειρήσεις θα οδηγηθούν 
στην κατάσταση της Μαρινόπουλος και της Jetoil, ενώ µπορεί 
να δηµιουργηθεί κοινωνικό πρόβληµα εξαιτίας των πλειστηρια-
σµών πρώτης και δεύτερης κατοικίας και της ενίσχυσης της πτω-
τικής τάσης των τιµών των ακινήτων που θα προκαλέσει.

Παράλληλα, εκδηλώνονται πολιτικές συγκρούσεις γύρω 
από την εφαρµογή του ελληνικού προγράµµατος, µε την οµάδα 
των Φιλελευθέρων στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο να θεωρεί ότι 
η κυβέρνηση Τσίπρα υπογράφει τις µεταρρυθµίσεις χωρίς να τις 
εφαρµόζει και την οµάδα των Σοσιαλιστών στο Ευρωπαϊκό Κοι-
νοβούλιο να στηρίζει δυναµικά την κυβέρνηση Τσίπρα, παρά 
την ασυνέπεια και την αναποτελεσµατικότητά της, σε αναζή-
τηση νέων συµµάχων σε µια περίοδο κατά την οποία οι Σοσια-
λιστές υποχωρούν εκλογικά σε σηµαντικές χώρες, όπως η Ισπα-
νία, η Γαλλία και η Γερµανία, και το ισχυρό Εργατικό Κόµµα 
του Ηνωµένου Βασιλείου ετοιµάζει τις βαλίτσες του Brexit, α-
ποδυναµώνοντας κι άλλο την ευρωπαϊκή κεντροαριστερά. Μετά 
τα µπάνια του λαού, τα ελληνικά προβλήµατα θα έρθουν ξανά 
στη δηµοσιότητα, ελπίζουµε όχι µε τον τρόπο που αναδείχθη-
καν το 2015.
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Μ
ια άνευ προηγουµένου φορολο-
γική καταιγίδα θα χτυπήσει τους 
φορολογούµενους ως το τέλος 
του έτους, αρχής γενοµένης από 
τον τρέχοντα µήνα. Με στόχο την 
είσπραξη µέσα στο β΄ εξάµηνο 
του έτους ποσού ύψους 28 δισ. 

ευρώ, ώστε να διασφαλιστεί πρωτογενές πλεόνασµα 0,5% του 
ΑΕΠ και να µη χρειαστεί να ενεργοποιηθεί ο δηµοσιονοµι-
κός κόφτης, η κυβέρνηση επιχειρεί να… βγάλει από την πέτρα 
αίµα, εξαντλώντας και τα τελευταία αποθέµατα φοροδοτικής α-
ντοχής της κοινωνίας.

Το χρονοδιάγραµµα των φόρων
Ήδη οι φορολογούµενοι προετοιµάζονται να πληρώσουν τον 
βαρύ λογαριασµό του νέου µνηµονίου, καθώς, εκτός από τις 
αυξήσεις στις τιµές προϊόντων και υπηρεσιών που προκάλεσε 
η άνοδος του ΦΠΑ στο 24%, από τον Ιούλιο και µέχρι το τέλος 
του χρόνου δεν θα υπάρξει περίοδος κατά την οποία δεν θα 
κληθούν να καταβάλουν κάποιο ποσό. Συγκεκριµένα, εντός 
του µήνα θα έρθουν τα πρώτα εκκαθαριστικά του φόρου ει-
σοδήµατος φυσικών και νοµικών προσώπων και µαζί µε αυτά 
η καταβολή της πρώτης δόσης του φόρου αυτού (οι επόµενες 
δύο καταβολές θα πραγµατοποιηθούν Σεπτέµβριο και Νο-
έµβριο). Εδώ πρέπει να σηµειωθεί ότι στο εκκαθαριστικό θα 
περιλαµβάνονται ο φόρος εισοδήµατος, ο φόρος πολυτελούς 
διαβίωσης, το τέλος επιτηδεύµατος, η ειδική εισφορά αλλη-
λεγγύης και η προκαταβολή φόρου, ενώ, όσον αφορά τις επι-
χειρήσεις, υπενθυµίζεται ότι έχει αυξηθεί ο συντελεστής φο-
ρολόγησης των κερδών από το 26% στο 29% και ότι εντός του 
Ιουλίου θα πρέπει να πληρώσουν δύο δόσεις του φόρου εισο-
δήµατος.

Από Αύγουστο… ΕΝΦΙΑ
Τον Αύγουστο θα καταβληθεί η τρίτη δόση του φόρου εισοδή-
µατος των νοµικών προσώπων (θα ακολουθήσουν άλλες τέσ-
σερις ως το τέλος του έτους), ενώ από τον Σεπτέµβριο στο παι-
χνίδι µπαίνει και ο ΕΝΦΙΑ για το 2016. Στο τέλος του έτους οι 
ιδιοκτήτες οχηµάτων θα κληθούν να καταβάλουν και τα τέλη 
κυκλοφορίας για το 2017, για τα οποία ήδη έχουν δηµοσιοποι-
ηθεί διάφορα δυσοίωνα σενάρια, δεδοµένου ότι ο στόχος του 
οικονοµικού επιτελείου της κυβέρνησης είναι η είσπραξη από 
αυτά ποσού 1,1 δισ. ευρώ.

Και όλα αυτά χωρίς να ληφθούν υπ’ όψιν οι δόσεις που 
πρέπει να καταβάλλουν απαρεγκλίτως όσοι φορολογούµενοι 
έχουν προχωρήσει σε ρύθµιση ληξιπρόθεσµων οφειλών τους 
σε 100 δόσεις. Μάλιστα, τα πράγµατα πλέον έχουν γίνει και 
γι’ αυτούς ασφυκτικά, καθώς από 1/7/2016 το περιθώριο που 
έχουν οι συγκεκριµένοι φορολογούµενοι για να τακτοποι-
ήσουν νέα χρέη τους περιορίστηκε στις 15 ηµέρες (από έναν 
µήνα), από την ηµέρα που αυτά καθίστανται ληξιπρόθεσµα. 
Αυτό σηµαίνει ότι µετά το πέρας των 15 ηµερών η εφορία µπο-
ρεί να διεκδικήσει το σύνολο των ανεξόφλητων υπολοίπων 
των ρυθµισµένων έως και σε 100 δόσεις οφειλών, εφαρµό-
ζοντας σε βάρος του φορολογουµένου όλα τα προβλεπόµενα 
µέτρα αναγκαστικής είσπραξης.

Ανησυχία για αύξηση χρεών
Μπορεί ο στόχος της κυβέρνησης να είναι η είσπραξη ποσού 
27 δισ. ευρώ εντός του β΄ εξαµήνου του έτους, ωστόσο στην 
πραγµατικότητα υπάρχει έντονη ανησυχία ότι αντί για αυ-
ξηµένα έσοδα το ∆ηµόσιο θα βρεθεί µπροστά σε αυξηµένα… 
φέσια. Ήδη η άνοδος των τιµών σε διάφορα προϊόντα και υ-
πηρεσίες (αύξηση ΦΠΑ, διπλασιασµός φόρου στην µπίρα, ε-
πιβολή φόρου στη συνδροµητική τηλεόραση, νέα τέλη ταξι-
νόµησης στα Ι.Χ.), λόγω πρόσθετων τελών και φόρων ή αυ-
ξηµένου ΦΠΑ, σε συνδυασµό µε τη φοροδοτική εξάντληση 
των πολιτών, έχει ανεβάσει το ποσό των ληξιπρόθεσµων οφει-
λών προς το ∆ηµόσιο σε δυσθεώρητα ύψη και υπάρχει φόβος 
το τελικό νούµερο να αγγίξει τα 95 δισ. ευρώ, από περίπου 
90 δισ. που είναι σήµερα. Ωστόσο, περιθώρια χαλάρωσης δεν 
φαίνεται να υπάρχουν, καθώς η µη επίτευξη των στόχων του 
µνηµονίου θα επιφέρει την ενεργοποίηση του δηµοσιονοµι-
κού κόφτη, κάτι που η κυβέρνηση θέλει να αποφύγει πάση 
θυσία για πρακτικούς λόγους, αλλά και για λόγους πολιτικού 
κόστους.

Πάντως, για την ώρα επικρατεί συγκρατηµένη αισιο-
δοξία ότι τελικά οι στόχοι θα επιτευχθούν. Άλλωστε τα έως 
τώρα στοιχεία δείχνουν ότι τον Ιούνιο τα καθαρά φορολο-
γικά έσοδα κατέγραψαν αύξηση σε σχέση µε πέρυσι και υπέρ-
βαση από τον στόχο του προϋπολογισµού, ενώ, σύµφωνα µε 
τη Γενική Γραµµατεία ∆ηµοσίων Εσόδων, κατά το εξάµηνο Ι-
ανουαρίου-Ιουνίου 2016 τα έσοδα στις ∆ΟΥ υπερέβησαν τον 
στόχο του προϋπολογισµού. Συγκεκριµένα, τα στοιχεία δεί-
χνουν ότι τον Ιούνιο τα καθαρά φορολογικά έσοδα σηµείω-
σαν αύξηση 32,9% σε σχέση µε πέρυσι και ανήλθαν σε 3,74 
δισ. ευρώ, παρουσιάζοντας υπέρβαση 1,33% έναντι του στό-
χου που έχει τεθεί στον προϋπολογισµό. Επίσης, κατά το α΄ 
εξάµηνο του έτους η αύξηση των εσόδων σε σχέση µε πέρυσι 
ήταν 6,5%, καθώς ανήλθαν στα 20,93 δισ. ευρώ, υπερβαίνοντας 
κατά 3,72% τον στόχο του προϋπολογισµού.

 ∆ΗΜΗΤΡΗΣ ΧΡΥΣΙΚΟΠΟΥΛΟΣ

ΑΚΡΑΙΑ 
ΦΟΡΟΛΟΓΙΚΑ 
ΦΑΙΝΟΜΕΝΑ

Μπορεί ο στόχος της κυβέρνησης να 
είναι η είσπραξη ποσού 27 δισ. ευρώ 
εντός του β΄ εξαµήνου του έτους, 
ωστόσο στην πραγµατικότητα υπάρχει 
έντονη ανησυχία ότι αντί για αυξηµένα 
έσοδα το ∆ηµόσιο θα βρεθεί µπροστά 
σε αυξηµένα… φέσια.

Εν τω µεταξύ, ακόµα δεν έχει ξεκαθαριστεί σε πόσες δόσεις 
θα πληρωθεί ο φετινός ΕΝΦΙΑ. Συγκεκριµένα, ο αναπληρωτής 
υπουργός Οικονοµικών Τρύφωνας Αλεξιάδης, σε συνέντευξή 
του στον ραδιοφωνικό σταθµό Real FM, άφησε να εννοηθεί ότι οι 
δόσεις για την εξόφληση του φετινού ΕΝΦΙΑ θα περιοριστούν σε 
τέσσερις, από έξι που είναι σήµερα. Συγκεκριµένα, ο κ. Αλεξιάδης 
δήλωσε ότι «είναι η αγωνία που έχουµε, να τελειώσουν οι 
φορολογικές δηλώσεις, γιατί δεν µπορεί να γίνει η εκκαθάριση του 
ΕΝΦΙΑ. Θέλουµε να γίνει µέσα στον Αύγουστο, ώστε να έχουµε µετά 
µηνιαίες δόσεις µέχρι το τέλος του χρόνου» και ερωτηθείς αν αυτό 
σηµαίνει ότι οι δόσεις, από έξι που ήταν πέρυσι, φέτος θα γίνουν 
τέσσερις, παραδέχτηκε ότι µε βάση τα προβλήµατα και τον ρεαλισµό 
αυτό είναι το πιο πιθανό σενάριο.
Ωστόσο, µία µέρα αργότερα ο κ. Αλεξιάδης, προσερχόµενος στη 
συνεδρίαση του Κυβερνητικού Συµβουλίου Οικονοµικής Πολιτικής 
(ΚΥΣΟΙΠ), άφησε ανοιχτό το ενδεχόµενο να αυξήσει τον αριθµό των 
δόσεων για την πληρωµή του ΕΝΦΙΑ. Σύµφωνα µε τον κ. Αλεξιάδη, 
το οικονοµικό επιτελείο µελετά το ενδεχόµενο αύξησης των 
δόσεων σε έξι, προκειµένου να διευκολυνθούν οι φορολογούµενοι. 
Βάσει της ισχύουσας νοµοθεσίας, η καταβολή του φόρου πρέπει 
να ολοκληρωθεί έως το τέλος του έτους, ωστόσο το υπουργείο 
Οικονοµικών φέρεται να εξετάζει το ενδεχόµενο να προωθήσει 
νοµοθετική ρύθµιση προκειµένου η εξόφληση να συντελεστεί σε 
έξι δόσεις, όπως ακριβώς συνέβη και τα προηγούµενα δύο χρόνια. 
Αυτό σηµαίνει ότι η καταβολή του ΕΝΦΙΑ θα επιµηκυνθεί έως τον 
Φεβρουάριο του 2017.

ΠΑΡΕ-∆ΩΣΕ 
ΜΕ ΤΙΣ ∆ΟΣΕΙΣ ΤΟΥ ΕΝΦΙΑ

Τη βεβαιότητα ότι τελικά ο δηµοσιονοµικός κόφτης δεν θα 
ενεργοποιηθεί εξέφρασε σε συνέντευξή του στην ΕΡΤ ο υπουργός 
Οικονοµικών Ευκλείδης Τσακαλώτος. Ο επικεφαλής του 
οικονοµικού επιτελείου της κυβέρνησης δήλωσε ότι δεν τίθεται 
θέµα κόφτη, καθώς η κυβέρνηση θα πιάσει τους στόχους που 
έχουν τεθεί, όπως το πρωτογενές πλεόνασµα 0,5% του ΑΕΠ, για 
φέτος. Όσον αφορά την… αφόρητη φορολογία, ο κ. Τσακαλώτος 
σηµείωσε ότι δεν ευθύνεται η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ για την 
κατάσταση, αλλά οι προηγούµενες κυβερνήσεις, οι οποίες, µεταξύ 
άλλων, δεν κατάφεραν να αντιµετωπίσουν τη φοροδιαφυγή.

ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: ∆ΕΝ ΘΑ 
ΕΝΕΡΓΟΠΟΙΗΘΕΙ Ο ΚΟΦΤΗΣ
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συνέντευξη

Μια συζήτηση µε τον Κωνσταντίνο 
Σοφούλη κρατάει πολύ και είναι 
δύσκολη. Γιατί η σκέψη του είναι 
σύνθετη, όπως και η αλήθεια.

Είναι σαν να βρισκόµαστε µέσα σε ένα σπι-
ράλ καταστροφής; Είναι αναστρέψιµη αυτή 
η πορεία; Για την Ε.Ε. και για τη χώρα µας;
Είναι φανερό ότι ο πλανήτης ολόκληρος περ-
νάει µια κρίση µετάβασης από µια ιστορική πε-
ρίοδο σε µιαν άλλη. Η κρίση είναι στη φάση 
της ανέλιξής της, επειδή δεν έχει ακόµη συµ-
φωνηθεί κοινή άποψη για την υπέρβασή της. 
Υπάρχει, ευτυχώς, ένας εξίσου ιστορικός εξι-
σορροπητικός παράγοντας που βάζει φραγµό 
στην ακραία µέθοδο που ιστορικά χρησιµοποι-
ήθηκε σε τέτοιες περιπτώσεις: η θερµοπυρη-
νική ισορροπία τρόµου, που λογικά αποκλείει 
σύρραξη των µεγάλων ανταγωνιζόµενων δυ-
νάµεων, δηλαδή παγκόσµιο ολοκληρωτικό πό-
λεµο. Αιτία της κρίσης είναι η µετατόπιση της α-
νάπτυξης από τη ∆ύση στην Ανατολή µε τρόπο 
που αναπόφευκτα κλονίζει τη βάση ευηµερίας 
που είχε χτιστεί στη ∆ύση σε βάρος του λεγό-
µενου Τρίτου Κόσµου. Ο υψηλός µισθός και το 
ακριβό µεροκάµατο που στηρίζει τη λαϊκή ευ-
ηµερία στη ∆ύση υπονοµεύεται από τη φθηνή 
εργασία από την οποία ξεκινά η Ανατολή για να 
διεκδικήσει τον δικό της δρόµο προς την ευη-
µερία των πολιτών της. Όσο η ∆ύση δεν βρίσκει 
τρόπο για να στηρίξει τη δυνατότητα ανταγωνι-
σµού της διατηρώντας το υψηλό εργασιακό και 
κοινωνικό κόστος, η Ανατολή θα κερδίζει στον 
παγκόσµιο οικονοµικό στίβο, διότι έχει κατορ-
θώσει συν τοις άλλοις να σπάσει το µονοπωλι-
ακό φράγµα της γνώσης και τεχνολογίας πάνω 
στο οποίο η ∆ύση στήριζε την παγκόσµια αντα-
γωνιστικότητά της µέχρι τον περασµένο αιώνα. 
Το φαινόµενο, εν µέρει, έχει ιστορικά υπάρξει 
και στο παρελθόν, δηλαδή στα µέσα του 19ου 
αιώνα, όταν τότε την απειλή συνιστούσαν οι 
µετανάστες από τις αποικιακές κτήσεις. Ένας 
Γάλλος µυθιστοριογράφος της εποχής, ο Πολ 
Μπουρζέ, είχε χαρακτηριστικά βάλει στο στόµα 
ενός από τους πρωταγωνιστές του την ατάκα «το 
µεροκάµατο των 10 φράγκων θα φάει το µερο-
κάµατο των 100 φράγκων». Μόνο που τώρα η 
απειλή είναι καθολικότερη και συστηµική, µε 
παγκόσµιες διαστάσεις. Η πορεία δεν είναι µεν 
αναστρέψιµη, αλλά µπορεί να γίνει αντικείµενο 
συµφωνηµένης διαχείρισης, ώστε να ελαχι-
στοποιηθούν οι ανεπιθύµητες παρενέργειες. 
Και συµφωνία µπορεί να γίνει µόνο ανάµεσα 
στους ίδιους τους ανταγωνιστές, δηλαδή κυ-
ρίως µε την Κίνα και την Ινδία, ίσως στο πλαί-
σιο της Παγκόσµιας Συµφωνίας Εµπορίου. Αν 
επιτευχθεί µια τέτοια συµφωνία, θα έχουµε το 
πρώτο σπέρµα µιας µελλοντικής Παγκόσµιας 
∆ιακυβέρνησης. Αυτή τη στιγµή κανέναν από 
τους «µεγάλους» της παγκόσµιας σκηνής δεν 
συµφέρει η άνευ κανόνων σύγκρουση.

Είναι διαχειρίσιµες οι επιπτώσεις του 
Brexit;
Ναι, είναι, και απ’ όλους τους εµπλεκοµένους, 
για δικό τους λογαριασµό ο καθένας. Αρκεί να 
µην πάρει χαρακτήρα ανεξέλεγκτου και επε-
κτεινόµενου φαινοµένου και απειλήσει τη συ-
νολική ενότητα της Ε.Ε. Τότε θα την πληρώσουν 
οι µικροί, όπως εµείς, επειδή οι «µεγάλοι», κυ-

ρίως του Βορρά, έχουν επαρκή αποθέµατα/ερ-
γαλεία µέσων αντίδρασης και πολύ καλύτερα 
πολιτικά αντανακλαστικά, που κατά πάσα πιθα-
νότητα θα τους εξωθήσουν σε µια µικρότερη 
και πιο συµπαγή Ένωση. Η Βρετανία θα βρε-
θεί σύντοµα µπροστά στις συνέπειες της από-
φασής της, η κυριότερη των οποίων θα είναι 
να αναλάβει µόνη της τη χρηµατοδότηση των 
δικών της προγραµµάτων, που σήµερα συν-
χρηµατοδοτούνται από την Ε.Ε. στο πλαίσιο των 
διαρθρωτικών ταµείων. Εκεί θα βρεθεί µπρο-
στά σε µια τεράστια αιµορραγία, όπου είναι ά-
γνωστο πόσο θα αντέξει ο δηµόσιος προϋπο-
λογισµός της.

Η Ε.Ε. στρέφεται όλο και πιο δεξιά. Παλεύε-
ται αυτή η τάση;
∆εν ξέρω αν η στροφή αυτή µπορεί να θεωρη-
θεί κλασικά «δεξιά» ή µήπως στην ουσία της 
είναι στροφή στον εθνικολαϊκισµό, που περι-
λαµβάνει εξίσου και τη λαϊκή Αριστερά. Στον 
χώρο της Αριστεράς µόνο η σοσιαλδηµοκρα-
τία επί του παρόντος ανθίσταται. Αν, όµως, τα 
πράγµατα έχουν έτσι, τότε καλό είναι να µελε-
τήσουµε καλά την ιστορία της Ευρώπης στον 
Μεσοπόλεµο και ιδίως της Γερµανίας. Γιατί όταν 
δηµιουργηθούν «παράπλευρα κανάλια κυκλο-
φορίας» µεταξύ εθνικολαϊκισµών, είναι σχεδόν 
αναπόφευκτο ότι το µερίδιο του λέοντος θα το 
εξασφαλίσει ο δεξιός, δηλαδή η νέα µορφή να-
ζισµού ανάµεικτου µε φασισµό. Αυτό συνέβη 
στη Γερµανία, όταν αριστεροί ψηφοφόροι µε-
τακινήθηκαν µαζικά στο ναζιστικό κόµµα και 
το στήριξαν να ανέβει στην εξουσία.

Μπορεί να σωθεί το ευρωπαϊκό πολιτικό 
σχέδιο όπως το ξέρουµε;
Εξαρτάται πώς ερµηνεύουµε αυτό το «όπως 
το ξέρουµε». Για τον απλό πολίτη, η αντίληψη 
που έχει για την Ε.Ε. µοιάζει µε την καλειδο-
σκοπική αντίληψη των οπαδών του παλαιού 
ΠΑΣΟΚ. Καθένας το βλέπει όπως εκείνος νο-
µίζει ότι του ταιριάζει. Γενικά, έχει υπερτονιστεί 
η πλευρά της εσωτερικής αλληλεγγύης που 
συµφέρει τους «φτωχούς αδύνατους» και έχει 
παραµεληθεί η σηµασία της Ε.Ε. ως ισχυρού 
ενιαίου διεθνούς παίχτη. Οι βόρειες χώρες, το 
µπλοκ της Γερµανίας και των παραδοσιακών 
συµµάχων της, δίνει µεγαλύτερη σηµασία στη 

Όταν δηµιουργηθούν 
«παράπλευρα κανάλια 
κυκλοφορίας» µεταξύ 
εθνικολαϊκισµών, είναι 
σχεδόν αναπόφευκτο ότι 
το µερίδιο του λέοντος 
θα το εξασφαλίσει ο 
δεξιός, δηλαδή 
η νέα µορφή ναζισµού 
ανάµεικτου µε 
φασισµό. Αυτό συνέβη 
στη Γερµανία, όταν 
αριστεροί ψηφοφόροι 
µετακινήθηκαν µαζικά 
στο ναζιστικό κόµµα και 
το στήριξαν να ανέβει 
στην εξουσία.

 ΣΤΗΝ ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΣΠΑΝΟΥ

«Στηρίζω 
τις ελπίδες µου στη 
σοσιαλδηµοκρατία»

Κωνσταντίνος Σοφούλης, 
οµότιµος καθηγητής 
του Πανεπιστηµίου Αιγαίου

των κρατικών προϋπολογισµών τους, πράγµα 
που ο Βορράς προφανώς θέλει είτε να το απο-
φύγει είτε να το περιορίσει µε αντίστοιχες διαρ-
θρωτικές πολιτικές εκ µέρους των χωρών του 
Νότου. Πολλές χώρες τότε θα µπουν σε «πρό-
γραµµα», έστω και αν δεν αντιµετωπίζουν κρίση 
µε την τυπική έννοια του όρου. Ο Βορράς, από 
τη δική του πλευρά, έχει κάθε λόγο να επιθυ-
µεί ενδυνάµωση της ενοποίησης και να θέσει 
σε προτεραιότητα ζήτηµα οµοσπονδιοποίησης 
(φεντεραλισµός).

Γιατί στην εποχή µας θριαµβεύουν ο λαϊκι-
σµός και ο εθνικισµός;
Νοµίζω ότι αυτό συµβαίνει επειδή υπάρχει έµ-
φυτη στις κοινωνίες η πεποίθηση ότι σε περι-
όδους κρίσης ή απειλής η άµυνα ή επίθεση 
απαιτεί συγκεντρωτική εξουσία. Οι Ρωµαίοι, 
προβλεπτικοί πραγµατιστές, είχαν προβλέψει 
µέχρι και την εκλογή αιρετού δικτάτορα, ο ο-
ποίος, όµως, πήγαινε σπίτι του µόλις τελείωνε 
η αποστολή του. Το αίσθηµα αναζήτησης ισχύος 
µέσα από την ένωση πολλών οµοίων αντιστοι-
χεί στις ανθρώπινες κοινωνίες µε το ένστικτο 
που δηµιουργεί στα ζώα την αγέλη. Ο ιταλικός 
φασισµός το είχε συµβολοποιήσει µε το fascio, 
που ήταν η ένωση πολλών λεπτών κλαδιών για 
να δηµιουργήσουν ένα εξαιρετικά ανθεκτικό 
και ισχυρό ξύλινο σύνολο. Ο εθνικολαϊκισµός 
στη µετανεωτερικότητα αποτελεί επιστροφή της 
κοινωνίας σε καταστάσεις πλησιέστερα προς 
τις «κοινωνίες» των ζώων.

Μπορεί να φτιαχτεί ένα ορθολογικό αφή-
γηµα που να έχει ανταπόκριση στους ευρω-
παϊκούς λαούς;
Γιατί όχι; Την ευθύνη έχουν οι ευρωπαϊκές ελίτ. 
Αυτές αµφισβητεί σήµερα η κοινωνία µε την 
ευρύτατη επίδειξη µειωµένης εµπιστοσύνης 
στις αποφάσεις και προτάσεις τους. Προφανώς 
σε αυτές πέφτει η ευθύνη να ερευνήσουν τι έ-
φταιξε και να ενεργήσουν αντίστοιχα. Αλλιώς, 
θα είναι τα βέβαια θύµατα οι ίδιες. Σε όλες τις 
βίαιες ανατροπές του status quo τα πρώτα θύ-
µατα είναι οι κοινωνικές ελίτ.

Η χώρα µας µοιάζει µε σαπιοκάραβο σε 
φουρτουνιασµένη θάλασσα. Υπάρχει κάτι 
που να σας κάνει αισιόδοξο;
Η ελπίδα µου είναι µόνο στατιστική! ∆εν πι-
στεύω ότι ο µέσος πολίτης δεν έχει τη δυνατό-
τητα να αντιληφθεί την ανάγκη ριζοσπαστικής 
αλλαγής στην πολιτική διαχείριση της κοινω-
νίας µας. Εποµένως το πιθανότερο είναι κά-
ποια στιγµή να αντιδράσει. ∆εν το κάνει ακόµη 
επειδή πειραµατίζεται µε παλιές συνταγές που 
του έχουν χώσει στο κεφάλι τα πολιτικά και ι-
δεολογικά σχήµατα που οδήγησαν τη χώρα σε 
αυτή την καταστροφή. Και στα σχήµατα αυτά 
φυσικά τοποθετώ και την Αριστερά που ανα-
δείχθηκε από τον εµφύλιο πόλεµο και η οποία 
όλα αυτά τα χρόνια δεν έκανε τίποτε άλλο από 
το να πιέζει το πελατειακό σύστηµα για όλο και 
µεγαλύτερα λάθη. Έπαιξε άριστα το εγκληµα-
τικό παιχνίδι του ανταγωνισµού σε εθνικολα-
ϊκισµό, µέχρι που η πλειοδοσία της την έφερε 
στην εξουσία. Το µόνο πολιτικό σχήµα που δεν 
άφησαν µέχρι τώρα να εκφράσει την ατζέντα 
του είναι η ευρωπαϊκού τύπου σοσιαλδηµο-
κρατία. Γι’ αυτό στηρίζω εκεί τις ελπίδες µου.

δεύτερη όψη της Ένωσης, ενώ ο Νότος φανα-
τικά µένει προσανατολισµένος στην επιδότηση 
της αδυναµίας του. Εάν ο Νότος συνεχίσει να 
απαιτεί «βοήθεια» χωρίς διαρθρωτικές αλλα-
γές µε στόχο να σταθεί σύντοµα στα πόδια του 
χωρίς ανάγκη εξωτερικής στήριξης, ο Βορ-
ράς κατά πάσα πιθανότητα θα ανασυγκροτη-
θεί γύρω από τις λειτουργίες της Ένωσης που 
του δίνουν µεγαλύτερη ισχύ στο παγκοσµιο-
ποιηµένο σύστηµα. Σε µια τέτοια περίπτωση, 
ίσως προκύψει µια Ε.Ε. δύο ταχυτήτων µέχρι 
τα δύο µέρη να ξαναβρούν το σηµείο ισορρο-
πίας µεταξύ τους. Όσοι προσδοκούν επέκταση 
και βελτίωση των κοινωνικών πολιτικών, σύ-
ντοµα θα απογοητευτούν. Αυτό θα συνεπαγό-
ταν µεταβιβάσεις µεταξύ χωρών στο επίπεδο 



Π
οια είναι η σηµαντικότερη είδηση; Η αυτοκτονία του Κυριάκου Μα-
µιδάκη της Jetoil ή η αντίστροφη µέτρηση για τον διαγωνισµό σχε-
τικά µε τις τηλεοπτικές άδειες εν µέσω σφοδρής σύγκρουσης κυβέρ-
νησης και παραδοσιακών καναλαρχών; Μήπως πρέπει να προτάσ-
σουµε την πτώχευση του Μαρινόπουλου και τα λουκέτα ή να µετράµε 
και να ξαναµετράµε τους φόρους που έρχονται και γίνονται αφόρητοι 
σε συνδυασµό µε τις περικοπές; Ενδιαφέρει τον κόσµο να πει κανείς 

ότι δεν υπάρχουν οι 200 για την ψήφιση του εκλογικού νόµου ώστε να ισχύσει απλή αναλο-
γική από τις επόµενες εκλογές µετά την απόφαση της Φώφης Γεννηµατά να µη στηρίξει την 
κυβερνητική πρόταση ή όλα αυτά µικρή σηµασία έχουν, από τη στιγµή που η κοινωνική δυνα-
µική θα καθορίσει την πολιτική δυναµική και όχι το αντίστροφο;

Ο Γερµανός επίτροπος Έτινγκερ τάσσεται υπέρ των κυρώσεων στην Ισπανία και στην Πορ-
τογαλία επειδή δεν έπιασαν τους δηµοσιονοµικούς στόχους το 2015. Μα τέτοια επιµονή στο 
δόγµα Σόιµπλε, παρόλο που ακόµη δεν έχει ξεπεραστεί το σοκ από το Brexit; Και τι περιµέ-
ναµε δηλαδή; Ότι οι ηγεσίες της Ε.Ε. που υπνοβατούν θα ξυπνήσουν ξαφνικά επειδή έκανε 
το λάθος ο βρετανικός λαός να παρασυρθεί από τον λαϊκισµό; Το πιθανότερο είναι ότι όλα θα 
παραµείνουν όπως ήταν. Μια πορεία παρακµής της ∆ύσης θα συνεχίζεται µέχρι τελικής πτώ-
σης. Ο καπιταλισµός είναι το µοναδικό σύστηµα οργάνωσης της οικονοµίας και της κοινωνι-
κής ζωής, και όσο δεν υπάρχει εναλλακτική πρόταση, θα αλλάζει µορφές και επιφάσεις, θα ε-
ξελίσσεται και θα προσαρµόζεται, αλλά δεν θα ανατρέπεται ως προς τη θεµελιακή δοµή του. Ο 
καπιταλισµός περνά µια σοβαρή κρίση και τα θύµατα, οι φτωχότεροι, οι ασθενέστεροι και οι 
περισσότεροι εκτεθειµένοι στις προκλήσεις της παγκοσµιοποίησης, µπορούν να θυµώνουν, να 
αγανακτούν, να απελπίζονται και να συντάσσονται µε όποιον εµφανίζεται ως πολέµιος του συ-
στήµατος, αλλά δεν µπορούν να αλλάξουν τη µοίρα τους και γιατί κανείς από εκείνους που εµ-
φανίζονται να στέκονται δίπλα τους δεν ξέρει να χτίζει µετά το γκρέµισµα.

Ο Μπόρις Τζόνσον δεν θα διεκδικήσει την πρωθυπουργία και την προεδρία των Συντη-
ρητικών, ο Νάιτζελ Φάρατζ παραιτείται από την ηγεσία του αντιευρωπαϊκού κόµµατός του. Οι 
δύο πρωταγωνιστές του Brexit δεν θέλουν να διαχειριστούν τη νίκη τους. Ο Φάρατζ υποστή-
ριξε ότι ποτέ δεν ήθελε να γίνει πολιτικός καριέρας και ότι τώρα που εκπλήρωσε τον βασικό 
του στόχο –δηλαδή το Brexit– είναι λογικό να αποχωρήσει. Τόνισε ότι θα συνεχίσει να υπο-
στηρίζει το κόµµα και τα κινήµατα ανεξαρτησίας στην υπόλοιπη Ευρώπη, ενώ αρνήθηκε να 
δώσει χρίσµα για τον επόµενο αρχηγό του UKIP.

Γιατί η δύναµη του αντισυστηµισµού είναι και η αδυναµία του. Καλλιεργεί τη θυµική 
ψήφο, αλλά αυτό δεν αρκεί για την αλλαγή της πραγµατικότητας, που, αν συµβεί, θα συµβεί 
µε όρους ορθολογισµού, πολιτικού πραγµατισµού. Ο Τζόνσον και ο Φάρατζ είναι πολιτικοί 
που ανεβαίνουν σε συνθήκες φασαρίας και εξαλλοσύνης. Όταν καθίσει η σκόνη, δεν έχουν και 
πολλά να πουν ή να κάνουν. Θρέφουν τον θόρυβο που τους θρέφει, στρέφουν το κοινό τους ε-
ναντίον του εχθρού, αλλά όταν ο εχθρός ηττηθεί, δεν ξέρουν τι να κάνουν µε την ειρήνη. Και 
τότε «θέλουν πίσω τη ζωή» τους, όπως τόσο κυνικά είπε ο Ν. Φάρατζ…

 ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΣΠΑΝΟΥ

Ο ΤΖΟΝΣΟΝ, 
Ο ΦΑΡΑΤΖ, 
Ο ΠΟΛΕΜΟΣ 
ΚΑΙ Η ΕΙΡΗΝΗ

KENTΡΟ ΣΠΟΝΔΥΛΙΚΗΣ ΑΠΟΣΥΜΠΙΕΣΗΣ  
ΚΑΙ ΑΝΑΓΕΝΝΗΤΙΚΗΣ ΙΑΤΡΙΚΗΣ

Αποσυμπίεση Μεσοσπονδύλιου Δίσκου 
Στην Get Healthier, χάρη στις συντονισμένες προσπάθειες μιας ομάδας 
κορυφαίων ιατρών και μηχανικών ιατρικών οργάνων, εφαρμόζουμε 
τις τελευταίες εξελίξεις της βιοτεχνολογίας για να προσφέρουμε μη 
χειρουργική, μη επεμβατική Αποσυμπίεση του Μεσοσπονδύλιου Δί-
σκου. Πρόκειται για μια απόλυτα ασφαλή και αποτελεσματική διαδι-
κασία, χωρίς φάρμακα, ενέσεις, χειρουργεία και αναισθησία, η οποία 
πραγματοποιείται σε ειδικό θεραπευτικό κρεβάτι που ελέγχεται από 
ηλεκτρονικό υπολογιστή. Έτσι, δίνουμε λύσεις σε συχνές επώδυνες 
παθήσεις όπως οσφυαλγία, ισχιαλγία, κήλη, προβολή δίσκου, αυχε-
νικό σύνδρομο. 

Αναγεννητική Ιατρική - Βλαστοκύτταρα 
Προσφέρουμε μη χειρουργική αντιμετώπιση ορθοπεδικών παθή-
σεων με τη βοήθεια καινοτόμων θεραπειών που βασίζονται στις κα-
τακτήσεις της Αναγεννητικής και Μοριακής Ιατρικής (βλαστοκύτ-
ταρα). Κατ’ αυτό τον τρόπο θεραπεύονται οι ασθενείς που πάσχουν 
από οστεοαρθρίτιδα γονάτων και ισχίων, ρευματοειδή αρθρίτιδα, ε-
πώδυνες τενοντίτιδες (περιαρθρίτιδα ώμου, επικονδυλίτιδα, άκανθα 
πτέρνας κλπ), μυϊκές θλάσεις, κατακλίσεις.

Λ. Κηφισίας 53, Αμπελόκηποι 
τηλ. 210-69.93.527

www.gethealthier.gr

17άρθρο
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Στις αρχές Αυγούστου αναµένεται, όπως έχει προ-
γραµµατιστεί, να διεξαχθεί η δηµοπρασία των τεσ-
σάρων τηλεοπτικών αδειών εθνικής εµβέλειας, 
καθώς ήδη η Πενταµελής Ειδική Επιτροπή ∆ιε-
νέργειας ∆ιαγωνισµού της Γενικής Γραµµατείας 

Ενηµέρωσης και Επικοινωνίας (ΓΓΕΕ) άρχισε τη διαδικασία α-
ποσφράγισης και εξέτασης των φακέλων των διεκδικούντων µία 
από τις άδειες. Και δεν είναι ένας και δύο, αλλά έντεκα οι υποψή-
φιοι για τέσσερις µόνο άδειες.

Πλήθος υποψηφίων
Συνολικά έντεκα επιχειρηµατικά σχήµατα κατέθεσαν φάκελο 
για τη διεκδίκηση µιας από τις πανελλαδικές τηλεοπτικές άδειες. 
Για την ιστορία, φάκελο κατέθεσαν στη ΓΓΕΕ οι εξής:

1. ΕΙ∆ΗΣΕΙΣ ΝΤΟΤ ΚΟΜ ΑΝΩΝΥΜΗ ΡΑ∆ΙΟΤΗΛΕΟ-
ΠΤΙΚΗ ΚΑΙ ΕΜΠΟΡΙΚΗ ΕΤΑΙΡΙΑ ΠΑΡΟΧΗΣ ΠΛΗ-
ΡΟΦΟΡΙΩΝ ΚΑΙ ΕΝΗΜΕΡΩΣΗΣ – ΣΚΑΙ ΑΕ (του επι-
χειρηµατία Γιάννη Αλαφούζου)
2. ΝΕΑ ΤΗΛΕΟΡΑΣΗ ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ – STAR 
CHANNEL (της οικογένειας Βαρδινογιάννη)
3. ΑΝΤΕΝΝΑ TV ΑΕ (της οικογένειας Κυριακού)
4. DIMERA MEDIA INVESTMENTS LIMITED (του 
Ιβάν Σαββίδη. Εκπροσωπείται από τον 38χρονο Αρτούρ 
Νταβιντιάν, που ανήκει στο επιτελείο των επιχειρήσεων 
του Ιβάν Σαββίδη, είναι στο ∆.Σ. του ΠΑΟΚ και ζει και ερ-
γάζεται πλέον µόνιµα στην Ελλάδα ως διευθύνων σύµβου-
λος της Dimera)
5. ALPHA ∆ΟΡΥΦΟΡΙΚΗ ΤΗΛΕΟΡΑΣΗ ΑΕ (του επι-
χειρηµατία ∆ηµήτρη Κοντοµηνά)
6. ΙΩΑΝΝΗΣ-ΒΛΑ∆ΙΜΗΡΟΣ Χ. ΚΑΛΟΓΡΙΤΣΑΣ ΤΗ-
ΛΕΟΡΑΣΗ ΠΑΝΕΛΛΑ∆ΙΚΗΣ ΚΑΛΥΨΗΣ ΜΟΝΟΠΡΟ-
ΣΩΠΗ ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΙΑ (του πρώην εκδότη της ε-
φηµερίδας «Πρώτη»)
7. ΑΛΤΕΡ ΕΓΚΟ ΕΠΙΧΕΙΡΗΣΗ ΜΕΣΩΝ ΜΑΖΙΚΗΣ Ε-
ΝΗΜΕΡΩΣΗΣ ΑΝΩΝΥΜΟΣ ΕΤΑΙΡΙΑ (του Βαγγέλη 
Μαρινάκη)
8. ΡΑ∆ΙΟΤΗΛΕΟΠΤΙΚΗ Α.Ε. – EPSILON TV (του επι-
χειρηµατία Φίλιππου Βρυώνη)
9. ΑΝΕΞΑΡΤΗΤΟΣ ΤΗΛΕΟΠΤΙΚΟΣ ΠΑΡΟΧΟΣ ΠΕ-
ΡΙΕΧΟΜΕΝΟΥ ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΙΑ (φέρεται να είναι 
κυπριακών συµφερόντων)
10. ΤΗΛΕΤΥΠΟΣ ΑΕ – MEGA CHANNEL
11. CITY NEWS – ΑRΤ TV (του Γιώργου Καρατζαφέρη)

Όπως προαναφέρθηκε, από το µεσηµέρι της περασµένης 
∆ευτέρας η αρµόδια επιτροπή της ΓΓΕΕ, συνεπικουρούµενη 

από ιδιωτική εταιρεία ορκωτών ελεγκτών και παρουσία εκ-
προσώπων των επιχειρήσεων, έχει αρχίσει την αποσφράγιση 
των φακέλων και ολοκλήρωσε µε επιτυχία τη διαδικασία κα-
ταγραφής τους. Μάλιστα, πληροφορίες αναφέρουν ότι έχει ξε-
κινήσει µε ταχείς ρυθµούς η διαδικασία ενδελεχούς ελέγχου 
των έντεκα φακέλων, µε πηγές της ΓΓΕΕ να σηµειώνουν ότι, 
παρά το πλήθος των υποψηφίων και των ανάλογων εγγράφων 
που έχουν κατατεθεί, η διαδικασία ελέγχου των υποψηφιοτή-
των αναµένεται να ολοκληρωθεί στο προβλεπόµενο χρονοδιά-
γραµµα. Αν όλα πάνε καλά, στις αρχές Αυγούστου θα πραγµα-
τοποιηθεί και ο διαγωνισµός για τη δηµοπράτηση των αδειών.

Παππάς: Τέλος στο τρίγωνο της διαπλοκής
Σχολιάζοντας τις εξελίξεις, ο υπουργός Επικρατείας Νίκος 
Παππάς τόνισε ότι «η επιτυχηµένη ολοκλήρωση της υποβο-
λής φακέλων υποψηφιότητας στον διαγωνισµό για την αδει-
οδότηση των ιδιωτικών καναλιών συνιστά ένα µεγάλο βήµα 
προς την κατεύθυνση της υλοποίησης µιας βασικής προεκλο-
γικής δέσµευσης της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ. Μετά από 25 χρό-
νια ανοµίας, το τηλεοπτικό τοπίο στη χώρα µας θα λειτουρ-
γήσει για πρώτη φορά µε όρους νοµιµότητας, διαφάνειας και 
υγείας. Βάλαµε τέλος στο τρίγωνο της διαπλοκής, κανάλια-
τράπεζες-πολιτικοί», προσθέτοντας µάλιστα ότι «οι 11 υποψη-
φιότητες συνιστούν την καλύτερη απάντηση σε όσους έδωσαν 
µεγάλη µάχη να µη γίνει ποτέ ο διαγωνισµός». Και κατέληξε 
λέγοντας: «Ραντεβού στις αρχές Αυγούστου για τη δηµοπρά-
τηση των αδειών, από την οποία θα προκύψουν τα τέσσερα ι-
διωτικά κανάλια που θα απαρτίζουν το νέο τηλεοπτικό τοπίο 
της χώρας από τη νέα σεζόν».

Η µάχη στο ΣτΕ
Πάντως, παρά το γεγονός ότι η πρώτη φάση του διαγωνισµού 
για τις τηλεοπτικές άδειες ολοκληρώθηκε, οι ιδιοκτήτες των τη-
λεοπτικών σταθµών συνεχίζουν τον αγώνα τους για ανατροπή 
των σχεδιασµών της κυβέρνησης, αυτή τη φορά µέσω του ΣτΕ. 
Συγκεκριµένα, ο πρόεδρος του Ανώτατου Ακυρωτικού ∆ικα-
στηρίου Νίκος Σακελλαρίου έδωσε προθεσµία µέχρι τις 20 Ι-
ουλίου στους νοµικούς παραστάτες των τηλεοπτικών σταθµών 
και του ∆ηµοσίου να υποβάλουν τα υποµνήµατά τους. Κατά τη 
συζήτηση που πραγµατοποιήθηκε την περασµένη ∆ευτέρα για 
τις 23 αιτήσεις ακυρώσεως κατά των κανονιστικών πράξεων του 
διαγωνισµού για τη χορήγηση των τεσσάρων τηλεοπτικών α-
δειών, οι δικηγόροι των τηλεοπτικών σταθµών και της Ένωσης 
Ιδιοκτητών Τηλεοπτικών Σταθµών Εθνικής Εµβέλειας παρου-
σίασαν τις ενστάσεις τους για τον διαγωνισµό για τις τηλεοπτι-
κές άδειες, ζητώντας οι σχετικές υπουργικές αποφάσεις να κρι-
θούν αντισυνταγµατικές, ενώ οι πληρεξούσιοι δικηγόροι του 

ΤΗΛΕΟΠΤΙΚΕΣ Α∆ΕΙΕΣ

ΕΝΤΕΚΑ 
ΜΝΗΣΤΗΡΕΣ ΓΙΑ 
ΤΕΣΣΕΡΙΣ ΝΥΦΕΣ

Πληροφορίες αναφέρουν ότι έχει 
ξεκινήσει µε ταχείς ρυθµούς η 
διαδικασία ενδελεχούς ελέγχου 
των έντεκα φακέλων. Η διαδικασία 
ελέγχου των υποψηφιοτήτων 
αναµένεται να ολοκληρωθεί στο 
προβλεπόµενο χρονοδιάγραµµα.

Σηµειώνεται ότι το ζήτηµα των τηλεοπτικών αδειών αναδεικνύεται 
σε νέο πεδίο µάχης µεταξύ της κυβέρνησης και της αντιπολίτευσης. 
Συγκεκριµένα, για απόπειρα της κυβέρνησης να δηµιουργήσει 
«υπουργούς-καναλάρχες» και να χτίσει σύστηµα νέας διαπλοκής 
κατηγόρησε την κυβέρνηση η Ν∆. «Καµία διαπλοκή, ούτε παλιά 
ούτε νέα» ανέφερε ο εκπρόσωπος Τύπου του κόµµατος Γιώργος 
Κουµουτσάκος απαντώντας σε ανακοίνωση του ΣΥΡΙΖΑ, ενώ 50 
βουλευτές της Ν∆ µε ερώτησή τους προς τον πρωθυπουργό και 
τους συναρµόδιους υπουργούς Νίκο Παππά και Χρήστο Σπίρτζη 
κατηγορούν την κυβέρνηση ότι επιχειρεί να ελέγξει την ενηµέρωση 
και να χειραγωγήσει τις ανεξάρτητες αρχές. Από την πλευρά του, ο 
κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος της ∆ηµοκρατικής Συµπαράταξης 
Ανδρέας Λοβέρδος υπογράµµισε ότι ο νόµος για τα ΜΜΕ πάσχει 
από προβλήµατα τόσο ως προς το κοινοτικό δίκαιο όσο και ως προς 
το Σύνταγµα. Από την πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ, πάντως, ο σχολιασµός 
των αντιδράσεων της Ν∆ έγινε µε τη φράση «νυν υπέρ πάντων ο 
αγών υπέρ της διαπλοκής».

ΚΑΙ ΠΟΛΙΤΙΚΕΣ ΑΝΤΙ∆ΡΑΣΕΙΣ

∆ηµοσίου επιχείρησαν να αντικρούσουν τα επιχειρήµατα των 
τηλεοπτικών σταθµών, λέγοντας, σύµφωνα µε πληροφορίες, 
ότι «φοβούνται τους νέους παίχτες στο παιχνίδι. Θέλουν να δι-
ατηρηθεί αυτή η παρανοµία εσαεί. Να παίξουν αυτοί το παι-
χνίδι, για να επηρεάζουν τον δηµόσιο βίο όπως θέλουν».
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Στην Ιστορία αρέσουν οι συµπτώ-
σεις, καθώς αποτελούν το τυχαι-
οποιηµένο εργαλείο υπόρρητης 
έκφρασης της λεπτής ειρωνείας 
µε την οποία η ιστορική συνέ-

χεια συνδέει φαινοµενικά άσχετα µεταξύ τους 
γεγονότα και ετεροχρονισµένες καταστάσεις.

Έτσι ακριβώς και το δηµοψήφισµα για 
την παραµονή του Ηνωµένου Βασιλείου στην 
Ε.Ε. έλαβε –συµπτωµατικώς– χώρα ακριβώς 
20 χρόνια µετά την απώλεια του Ανδρέα Πα-
πανδρέου. Είκοσι χρόνια µετά από εκείνη την 
ηµέρα του Ιουνίου του 1996 που άφηνε την 
τελευταία της πνοή η πλέον αµφιλεγόµενη 
προσωπικότητα της µεταπολεµικής πολιτικής 
ζωής της πατρίδας µας. Ο άνθρωπος που αγα-
πήθηκε και µισήθηκε όσο κανένας άλλος σύγ-
χρονός του πολιτικός αντίπαλος ή «σύντρο-
φος», ο άνθρωπος που εξηλέκτρισε τα πο-
λιτικά αντανακλαστικά του λαού, τον οποίο 
ενέπνευσε και δίχασε µέχρι τα ακρότατα των 
ατοµικών και συλλογικών του συναισθηµάτων 
και ιδεολογικών ενστίκτων.

Ο άνθρωπος που ανέβηκε στην εξουσία το 
1981 µε συνθηµατολογική προµετωπίδα του κι-
νήµατός του την έξοδο της χώρας µας από την 
τότε ΕΟΚ ανέκρουσε ταχύτατα (ιδεολογικώς) 
πρύµναν, υψώνοντας δίπλα στη σηµαία του 
λαϊκισµού και αυτή της ανερµάτιστης παρο-
χολογίας, διά του άκρατου δανεισµού και της 
διασπάθισης των ευρωπαϊκών κονδυλίων. Θα 
χρειαζόταν να µακροηµέρευε ακόµη µία εικο-
σαετία, προκειµένου να δει τη Μεγάλη Βρετα-
νία ως το πρώτο από τα αστέρια που αποκαθη-
λώνεται από το θεσµικό στερέωµα της Ε.Ε.

Αυτό που δεν έκανε ο Ανδρέας το ’81, α-
ναλαµβάνοντας µάλιστα, ασµένως, κατά την 
πρώτη θητεία της κυβέρνησής του και την ε-
ξάµηνη προεδρία της τότε ΕΟΚ, αυτό που δεν 
πραγµατοποίησε πέρυσι τέτοιον καιρό το πο-
λιτικό του κακέκτυπο, ο νυν πρωθυπουργός 
της Ελλάδας, µε το αναίτιο δηµοψήφισµα, το 
αποτέλεσµα του οποίου διέστρεψε όταν βρε-
θήκαµε στο χείλος του γκρεµού ενός Grexit, 
συνέβη µε τις δηµοψηφισµατικές κάλπες που 
έστησαν οι Βρετανοί, καταλήγοντας τελικά στο 
Brexit και επιφέροντας το χειρότερο θεσµικό 
µούδιασµα που βίωσε η Ε.Ε. από τη συγκρό-
τησή της.

Μια Ε.Ε. που επένδυε µονοσήµαντα στην 
οικονοµική διεύρυνση, χωρίς παράλληλες 
πρωτοβουλίες θεσµικής και πολιτικής εµβά-
θυνσης, χωρίς καλλιέργεια συλλογικότητας 

ρική επισκόπηση πολιτικών γεγονότων και 
προσωπικοτήτων.

Ο επίσης ιατρός και πρώην υπουργός (των 
κυβερνήσεων του Ανδρέα) Παρασκευάς Αυ-
γερινός, στο βιβλίο του «Η Αλλαγή τελείωσε 
νωρίς», αναφέρεται ανοιχτά στη διπολική δι-
αταραχή του Ανδρέα Παπανδρέου και σε κα-
ταθλιπτικό επεισόδιο που εκείνος εµφάνισε 
το 1979. Εξάλλου, όπως αναφέρει ο καθηγητής 
Γκέµι, ο «καταθλιπτικός ρεαλισµός», η αυξη-
µένη «ενσυναίσθηση», η «δηµιουργικότητα» 
και η «ανθεκτικότητα στην πίεση», στοιχεία 
που συνοδεύουν συγκεκριµένες διαταραχές 
του συναισθήµατος, µπορούν να µετουσιω-
θούν σε πολύτιµες πολιτικές, οργανωτικές, δι-
οικητικές και κυβερνητικές ικανότητες. Μπο-
ρούν, µάλιστα, να λειτουργήσουν –σύµφωνα 
µε τα όσα γράψαµε στο σχετικό κεφάλαιο του 
«The intoxication of power»– ως προστατευ-
τικά ψυχολογικά αναχώµατα στην εµφάνιση 
αυτού που ο λόρδος Όουεν ονοµάζει «σύν-
δροµο της ύβρεως». Τη φαινοµενολογία αυτού 
του συνδρόµου αναφέρει ο –υπέρµαχος του 
Brexit, για να επανέλθουµε στην αφετηρία του 
άρθρου µας– Ντέιβιντ Όουεν πως εµφάνισαν 
οι πρώην πρωθυπουργοί της Μεγάλης Βρε-
τανίας Μάργκαρετ Θάτσερ και Τόνι Μπλερ, 
καθώς και ο πρώην Πρόεδρος των Ηνωµένων 
Πολιτειών Τζορτζ Μπους ο νεότερος.

 ΤΟΥ ΧΡΙΣΤΟΥ Χ. ΛΙΑΠΗ*

TO BREXIT, 
Ο ΛΟΡ∆ΟΣ 
ΚΑΙ 
Ο ΑΝ∆ΡΕΑΣ

και αµοιβαιότητας µεταξύ των µελών της, ήταν 
µαθηµατικώς βέβαιο πως θα βρισκόταν αργά 
ή γρήγορα αντιµέτωπη µε το ενδεχόµενο της 
συρρίκνωσης. Ήταν απλώς δουλειά των ιστο-
ρικο-γεωγραφικών συνδηλουµένων να κάνουν 
τα υπόλοιπα. Η νησιωτικώς και νοοτροπιακώς 
αποµονωµένη από την «The Continent» M. 
Βρετανία ήταν το πρώτο θύµα της αποτυχίας 
του ευρωπαϊκού κεκτηµένου να παραγάγει 
και να εφαρµόσει συνεκτικότητες αλληλεγ-
γύης και κοινής προοπτικής.

Ανάµεσα στους σηµαίνοντες υπέρµαχους 
του Brexit συγκαταλέγεται και ο πρώην υ-
πουργός Εξωτερικών του Ηνωµένου Βασι-
λείου, λόρδος Ντέιβιντ Όουεν. Είχα την τιµή 
να είµαι συν-συγγραφέας µαζί του, καθώς και 
µε τον καθηγητή Ψυχιατρικής του Πανεπιστη-
µίου Tufts, Νασίρ Γκέµι, στο κεφάλαιο «Η ψυ-
χοπαθολογία της εξουσίας», στο βιβλίο «Η το-
ξίκωση της εξουσίας» («The intoxication of 
power», εκδόσεις Palgrave MacMillan), και 
πάντοτε χρησιµοποιώ τις θεωρήσεις αµφοτέ-
ρων, περί του «συνδρόµου της ύβρεως» και 
περί των ψυχικών ασθενειών πολιτικών ηγε-
τών, στη συνδυαστική ανάλυση και την ιστο-

Όπως, εξάλλου, είχε πει, έτι 
ζώσα, αναφερόµενη στον 
Ανδρέα Παπανδρέου, η πρώην 
πρωθυπουργός της Μεγάλης 
Βρετανίας –και κατά τον 
λόρδο Όουεν ενδίδουσα στις 
καταστροφικές συµπεριφορικές 
παγίδες του «συνδρόµου της 
ύβρεως»– βαρόνη Θάτσερ, 
«δεν τον συµπάθησα, αλλά 
ποτέ δεν έφυγε από διάσκεψη 
κορυφής της ΕΟΚ χωρίς να 
πάρει κάτι για τη χώρα του».

Παρ’ ότι, όµως, θα µπορούσαν να αποδο-
θούν πολλές επίµεµπτες πολιτικές συµπερι-
φορές στον Ανδρέα Παπανδρέου, όπως ο κα-
ταστροφικός λαϊκισµός των «κατ’ οµοηχίαν 
συνειρµών» τύπου «Τσοβόλα δώσ’ τα όλα», 
κανένας δεν θα µπορούσε να τον κατηγορήσει 
για πολιτική αλαζονεία και ύβρη ή για ενδοτι-
κότητα απέναντι στους εταίρους µας.

Όπως, εξάλλου, είχε πει, έτι ζώσα, αναφε-
ρόµενη στον Ανδρέα Παπανδρέου, η πρώην 
πρωθυπουργός της Μεγάλης Βρετανίας –και 
κατά τον λόρδο Όουεν ενδίδουσα στις κατα-
στροφικές συµπεριφορικές παγίδες του «συν-
δρόµου της ύβρεως»– βαρόνη Θάτσερ, «δεν 
τον συµπάθησα, αλλά ποτέ δεν έφυγε από διά-
σκεψη κορυφής της ΕΟΚ χωρίς να πάρει κάτι 
για τη χώρα του». Και αυτό είναι κάτι που, δυ-
στυχώς, δεν θα µπορούσε να ειπωθεί για πολ-
λούς από τους διαδόχους του στο τιµόνι της 
χώρας µας. Όπως επίσης είναι αλήθεια πως αν 
υπήρχαν και σήµερα στο τιµόνι της Ε.Ε. πολι-
τικά µεγέθη του διαµετρήµατος της Θάτσερ, 
του Κολ, του Μιτεράν και του Παπανδρέου, 
παρά τα όποια µειονεκτήµατά τους, ίσως να εί-
χαµε αποφύγει και το Brexit και τα µνηµόνια.

*Ο Χρίστος Χ. Λιάπης MD, MSc, PhD, είναι ψυχίατρος - 
διδάκτωρ του Πανεπιστηµίου Αθηνών.
 Email: chliapis@yahoo.gr. Twitter: @Chris_Liapis.
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Στο πλαίσιο της υλοποίησης του τρίτου µνηµονίου 
δόθηκε στη δηµοσιότητα η λίστα 13.730 µεγαλοοφει-
λετών του ∆ηµοσίου, οι οποίοι χρωστούν συνολικά 
περίπου 83 δισ. ευρώ. Τους τα παίρνουµε και 
βγαίνουµε οριστικά από τα µνηµόνια. To µόνο που 
χρειάζεται είναι να πιστεύουµε στα φαντάσµατα. 

  ΕΠΙΜΕΛΕΙΑ: ∆ΗΜΗΤΡΗΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ

ΠΕΣ ΤΟ Μ’ ΕΝΑ TWEET
…και βγάλε τον πραγµατικό εαυτό σου.

Έστω στις εταιρείες-φαντάσµατα, καθώς, πέραν 
των προαναφερθέντων, στη λίστα περιλαµβάνεται 
σειρά εταιρειών που βρίσκονται σε καθεστώς 
εκκαθάρισης ή δεν υπάρχουν πια, καθώς είτε έχουν 
χρεοκοπήσει, είτε επρόκειτο για εταιρείες-µαϊµού, 
είτε πρόκειται για εταιρείες που έχουν κλείσει λόγω 
της συµµετοχής τους σε σκάνδαλα, µε χαρακτηριστι-
κό παράδειγµα την Ακρόπολις Χρηµατιστηριακή. 

Επίσης, υπάρχει και άλλη µια κατηγορία εταιρειών 
από τις οποίες αναµένονται έσοδα δισεκατοµµυρίων. 

Μεταξύ αυτών, η πρώην Ολυµπιακή Αεροπορία, 
η ΕΑΣ, η ΕΑΒ, ο Ο∆ΙΕ. Από κει και πέρα, 245 εκατ. 
ευρώ περιµένουµε από τον προφυλακισµένο Σταύρο 
Γεωργιτσογιαννάκο, που εµπλέκεται στο σκάνδαλο 
του «παραδικαστικού» του 2009, και άλλα ποσά από 
πρόσωπα που χρωστούν δεκάδες ή και εκατοντάδες 
εκατοµµύρια ευρώ αλλά έχει αποδειχθεί από τη 
σχετική έρευνα των αρχών ότι δεν έχουν περιουσια-
κά στοιχεία στο όνοµά τους. Στη λίστα περιλαµβάνεται 
µέχρι και η ΑΕΚ και άλλες ΠΑΕ και ΚΑΕ, που όλες 
έχουν εκµεταλλευτεί διάφορους νόµους και τροπο-
λογίες για να «καθαρίσουν» από τα χρέη τους. 

Ουσιαστικά, η λίστα αποτελεί επανέκδοση της λίστας 
του 2012, για την οποία είχε υπολογιστεί ότι το ποσό 
που υπάρχει η δυνατότητα να εισπραχθεί φτάνει το 
15% του συνόλου. 

Συνεπώς, είναι ξεκάθαρο πως ο ένας λόγος που η 
λίστα ξαναβγήκε ήταν για καθαρά ενηµερωτικούς 
σκοπούς.

Ο άλλος λόγος είναι ο ίδιος µε εκείνον της αρχικής 
δηµοσιοποίησης της λίστας, δηλαδή η επικοινωνια-
κή διαχείριση µιας δύσκολης κατάστασης. 

Επικοινωνιακή διαχείριση σίγουρα, για τον κόφτη 
θα δούµε, καθώς προηγούνται άλλα µέχρι τότε. Να, 
για παράδειγµα, έρχεται ο ΕΝΦΙΑ («σπασµένος») στα 
τέσσερα, µε την κυβέρνηση να υλοποιεί άλλη µια 
προεκλογική της δέσµευση. Ή έστω ένα µέρος αυτής. 

Τι να κάνουµε κι εµείς, 

∆εν πειράζει, ως γνωστόν, τα (εκάστοτε) δικά µας 
παιδιά να κερδάνε και οι υπόλοιποι να πάνε να 
απαυτωθούνε.

Είναι και λογικό άλλωστε. 

Είπαµε, οι υπόλοιποι να πάνε να απαυτωθούνε. 

Παράλληλα, τα ληξιπρόθεσµα χρέη του ∆ηµοσίου 
προς τους ιδιώτες ανήλθαν στα 5,77 δισ. ευρώ, ενώ 
επιπλέον 1,26 δισ. είναι οι εκκρεµείς επιστροφές φό-
ρων. Κατά τα άλλα, έχουµε πρωτογενές πλεόνασµα 
2,5 δισ. ευρώ. 

Όπως επίσης και µείωση της ανεργίας στο 23,3%.

Επίσης είναι και τουριστική περίοδος, η οποία πάντα 
συνδυάζεται µε αύξηση της απασχόλησης. 

Σε άλλα νέα, κατατέθηκαν 11 προσφορές για τις 4 
τηλεοπτικές άδειες. Από τα ήδη υπάρχοντα κανάλια 
κατέθεσαν προσφορές ΑΝΤ1, Alpha, Mega, ΣΚΑΪ, 
Star, Epsilon και το Art, ενώ οι νέοι παίκτες που 
φιλοδοξούν να µπουν στο παιχνίδι είναι ο Βαγγέλης 
Μαρινάκης, ο Ιβάν Σαββίδης, ο Ιωάννης Καλογρί-
τσας και ένας τηλεοπτικός πάροχος από την Κύπρο. 

Το γεγονός της κατάθεσης των φακέλων στον 
διαγωνισµό στάθηκε αφορµή να δηµιουργηθούν 
σχετικά κουίζ, τα οποία προσφέρουν πλούσια δώρα 
σε όσους απαντήσουν σωστά. 

Οι πρώτες απαντήσεις ήρθαν αµέσως, ωστόσο, 
παρά την πληθώρα στοιχείων που περιλάµβαναν, 
δεν κατάφεραν να κερδίσουν το πλούσιο δώρο, 
καθώς έδωσαν δύο πιθανές εκδοχές. 

Στην πραγµατικότητα, βέβαια, η Ραχήλ Μακρή κάνει 
πατέρα (Χρήστο Καλογρίτσα) και γιο (Ιωάννη) ένα, 
καθώς από τις παραπάνω ιδιότητες άλλες αφορούν 
τον γιο και άλλες τον πατέρα.

Παράλληλα, ξεκίνησε η συζήτηση στην εξεταστική 
επιτροπή της Βουλής για τα δάνεια κοµµάτων και 
ΜΜΕ. Η πρώτη παρατήρηση είναι πως πρόκειται για 
δύο διαφορετικά πράγµατα, άλλο οι ανώνυµες εται-
ρείες άλλο τα κόµµατα, και θα έπρεπε να εξεταστούν 
ξεχωριστά. 

Η δεύτερη παρατήρηση είναι η εξής:

Να και µια τρίτη:

Νωρίτερα στην εβδοµάδα ο πρωθυπουργός είχε 
γυρίσει πανευτυχής από το ταξίδι του στο Πεκίνο. 

Κάποιοι κακεντρεχείς θεώρησαν πως η ευτυχία 
οφειλόταν στα όσα είδε στην Κίνα.

Εεεεε, ναι.

Η εµπειρία της εικονικής πραγµατικότητας ενθουσί-
ασε τον Έλληνα πρωθυπουργό σε τέτοιο βαθµό που 
θεώρησε σωστό να δώσει νέες κατευθύνσεις στην 
κινεζική εταιρεία τηλεπικοινωνιών για τη βελτίωση 
των virtual reality προϊόντων της. 

Οποία πρωτοτυπία, την ίδια ατάκα λέει και η γιαγιά 
µου για όλα αυτά τα µηχανήµατα του διαβόλου. 

Κάποιοι άλλοι, πάλι, θεώρησαν πως ο πρωθυπουρ-
γός γύρισε ενθουσιασµένος λόγω του δώρου που 
έλαβε από τον Κινέζο οµόλογό του. 

Η πραγµατικότητα της πρωθυπουργικής ευτυχίας 
όµως ήταν άλλη. Σύµφωνα µε τη σχετική διαρροή 
από το Μαξίµου:

Η συγκεκριµένη διαρροή στάθηκε η αφορµή για να 
µάθουµε κάτι το εντελώς αναπάντεχο: ότι ο Αντώνης 
Σαµαράς έχει χιούµορ. 
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ρεπορτάζ

Ο ΣΥΡΙΖΑ έχει λειάνει πολύ 
πιο σκληρές προεκλογικές 
γραµµές αφότου ανέβηκε στην 
εξουσία και ίσως η επένδυση στη 
Χαλκιδική να είναι µία από τις 
ελάχιστες που υπηρετούνται µε 
συνέπεια.

Περίπου 60 µέρες κράτησε η οµαλότητα σε ό,τι 
αφορά την επένδυση για την εξόρυξη χρυσού 
στη Χαλκιδική, καθώς αυτή την εβδοµάδα το 
κλίµα αβεβαιότητας για τη συνέχισή της επα-
νήλθε, µε τον υπουργό Περιβάλλοντος και Ε-

νέργειας Πάνο Σκουρλέτη να επιστρέφει στην εταιρεία την τε-
χνική µελέτη για την αδειοδότηση, την οποία ο ίδιος είχε εγκρί-
νει στις 9 Μαΐου.

Πρόκειται για την «Τεχνική Μελέτη της Μεταλλουργικής 
Μονάδας Χαλκού, Χρυσού και Θειικού Οξέος Μαντέµ Λάκκου», 
στην οποία, σύµφωνα µε την απόφαση του κ. Σκουρλέτη, οι υπη-
ρεσίες του υπουργείου διαπίστωσαν «έξι ουσιώδεις ανεπάρκειες 
και ανακρίβειες», οι οποίες ζητεί να διορθωθούν.

Με την απόφασή του το υπουργείο δίνει προθεσµία δύο 
µηνών στην εταιρεία να κάνει τις διορθώσεις, γεγονός το οποίο 
σηµαίνει πως η καθυστέρηση στην επένδυση, αν όλα πάνε καλά, 
θα είναι πολύ µεγαλύτερη.

Χαµηλοί τόνοι από εταιρεία - ΣΥΡΙΖΑ Χαλκιδικής
Από την πλευρά της, η εταιρεία προτίµησε να κρατήσει χαµηλούς 
τόνους και να µη δώσει δηµοσιότητα στο θέµα, η δυσφορία όµως 
είναι εµφανής και επιβεβαιώνει το τµήµα των στελεχών της που 
αµφισβητούσαν ότι η απόφαση του Μαΐου έδειξε ότι η επένδυση 
αντιµετωπίζεται µε άλλον τρόπο από την κυβέρνηση.

Η ηµεροµηνία της απόφασης του κ. Σκουρλέτη συνδυάζεται 
µε τη συνεδρίαση του Eurogroup, στο οποίο είχε καταστεί σαφές 
ότι η Αθήνα ήταν διατεθειµένη να αλλάξει πορεία και να αποδε-
χτεί ό,τι ήταν απαραίτητο για να ολοκληρωθεί η αξιολόγηση. Α-
νάµεσα σε αυτά, ως πολιτικό προαπαιτούµενο, ήταν η αλλαγή του 
τρόπου αντιµετώπισης µιας επένδυσης εκατοντάδων εκατοµµυ-
ρίων ευρώ, πολύτιµα για την οποία ήταν τα καλά λόγια του διευ-
θύνοντος συµβούλου της µητρικής καναδικής εταιρείας Πολ Ράιτ: 
«Πιστεύω ότι τώρα υπάρχει µια πολύ βελτιωµένη κοινή αντί-
ληψη, εκτίµηση και ευθυγράµµιση µεταξύ της εταιρείας και του 
υπουργείου όσον αφορά τα σηµαντικά οφέλη που µπορεί να έχει 
η ελληνική κοινωνία και οικονοµία από τη συνεργασία για την 
αξιοποίηση µε υπευθυνότητα των ορυκτών πόρων στην Ελλάδα. 
Προσβλέπουµε στη συνεργασία µε το υπουργείο για να προωθή-
σουµε τα έργα στις Σκουριές και στην Ολυµπιάδα για το όφελος 
όλων των ενδιαφεροµένων».

Προφανώς ο κ. Ράιτ δεν είχε καταλάβει σωστά, διότι την ίδια 
µέρα ο κ. Σκουρλέτης διευκρίνιζε ότι «η συγκεκριµένη άδεια δεν 
συνιστά κάτι που αλλάζει τα πράγµατα από τη µια µέρα στην άλλη. 
Αποτελεί τροποποίηση άδειας που είχε δοθεί και δεν σχετίζεται 
µε την υπόθεση του ΣτΕ. Οι άδειες αυτές, αν τηρούνται κάποιες 

προϋποθέσεις, πρέπει να δοθούν».
Η εύκολη ερµηνεία της δήλωσης του υπουργού παρέπεµπε 

στο γεγονός ότι η συγκεκριµένη απόφαση είχε δηµιουργήσει σο-
βαρά πολιτικά προβλήµατα στον ΣΥΡΙΖΑ της Χαλκιδικής. Είχε 
θεωρηθεί ότι αποτελούσε µια προσπάθεια κατευνασµού της δυ-
σαρέσκειας της βουλευτού Χαλκιδικής του κόµµατος Κατερίνας 
Ιγγλέζη, η οποία µετέφερε την έντονη αντίδραση των κατοίκων 
της περιοχής της Ιερισσού, που θεωρούν την έκδοσή της από-
δειξη ότι ο ΣΥΡΙΖΑ ως κυβέρνηση άλλαξε γραµµή στο θέµα. Η  
κ. Ιγγλέζη δεν έδωσε δηµοσιότητα σε αυτή τη δυσαρέσκεια, 
καθώς δεν ήταν βέβαιη ότι η άποψη για διακοπή της επένδυσης 
ήταν ισχυρή µέσα στην κυβέρνηση. Άλλωστε ο κ. Σπίρτζης, υ-
πουργός Υποδοµών, ο οποίος είναι συναρµόδιος σε τµήµα της ε-
πένδυσης, σε δηµόσια τοποθέτησή του είχε διαβεβαιώσει ότι «οι 
Καναδοί συµµορφώθηκαν».

Εντάσεις και καχυποψία
Παράλληλα, αυτή τη στιγµή υπολογίζονται σε 450 οι κάτοικοι της 
Χαλκιδικής οι οποίοι έχουν δικαστικές εκκρεµότητες αναφορικά 
µε δραστηριότητές τους εναντίον της εξόρυξης του χρυσού. Οι 
ίδιοι θεωρούν ότι οι σε βάρος τους διώξεις είναι µέρος ενός ευρύ-
τερου σχεδίου καταστολής της αντίστασης στον χρυσό και αισθά-
νονται όµηροι, καθώς µπορεί οι δίκες να αναβάλλονται συνεχώς, 
αλλά η εκκρεµότητα παραµένει. Χαρακτηριστικό είναι ότι η πρω-
τόδικη εκδίκαση της υπόθεσης των 21 κατηγορουµένων για την 

επίθεση και τον εµπρησµό στις εγκαταστάσεις της ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ 
ΧΡΥΣΟΣ στις 17 Φεβρουαρίου 2013, που επρόκειτο να γίνει στις 
9 Ιουνίου, αναβλήθηκε για τις 13 Μαρτίου 2017, δηλαδή 49 µήνες 
µετά το επίδικο γεγονός. ∆ικηγόροι των κατηγορουµένων υπολο-
γίζουν ότι οι δίκες δεν θα τελεσιδικήσουν πριν από το 2022, δη-
λαδή δέκα χρόνια µετά τα γεγονότα που τις προκάλεσαν.

Αξίζει να σηµειωθεί ότι ανάµεσα στους 21 κατηγορούµενους 
είναι και ο περιφερειακός σύµβουλος Χαλκιδικής Λάζαρος Τό-
σκας και υποψήφιος αντιπεριφερειάρχης Χαλκιδικής µε το ψη-
φοδέλτιο που υποστήριξε ο ΣΥΡΙΖΑ το 2014 µε επικεφαλής την 
κ. ∆έσποινα Χαραλαµπίδου, η οποία σήµερα είναι στη ΛΑΕ.

Παρουσία της κ. Ιγγλέζη ή της κ. Χαραλαµπίδου, είτε στις ο-
λονύκτιες διαµαρτυρίες πριν από τη δίκη της 9ης Ιουνίου είτε στα 
δικαστήρια το πρωί πριν δοθεί η αναβολή, δεν καταγράφηκε.

Πάντως, ο κ. Τόσκας αποδίδει την ίδια τη δίωξη σε πολιτικούς 
λόγους που είχε η κυβέρνηση Σαµαρά εναντίον όσων αντιδρούν 
στην εξόρυξη: «Είναι µια δίωξη που έγινε κατ’ εντολή πολιτική 
της τότε κυβέρνησης, µε την παρουσία στην περιοχή του κ. ∆έν-
δια τότε, που πήγε στις Σκουριές να επιβλέψει την αποκατάσταση 
των αυθαιρέτων που είχαν καεί και ξαναγινόταν αυθαίρετα» είπε 
ο κ. Τόσκας λίγο πριν αναβληθεί η δίκη.

Οι κινήσεις της εταιρείας µετά την απόφαση Σκουρλέτη δεν 
έχουν γίνει ακόµη γνωστές, καθώς δεν έχει αποτιµηθεί τι επιπτώ-
σεις θα έχουν. Άλλωστε, µε βάση την απόφαση, η συζήτηση µετα-
φέρεται από το πολιτικό επίπεδο στο επιστηµονικό, γεγονός που 
καθιστά πιο δύσκολη την παρακολούθησή της από το ευρύ κοινό. 
Η εκτίµηση, ωστόσο, ότι «έτσι δεν γίνονται επενδύσεις» ενισχύε-
ται στους διευθυντικούς της κύκλους.

Τον τελευταίο καιρό, πάντως, σε κύκλους ανθρώπων που ι-
σχυρίζονται ότι γνωρίζουν καλά τα της επένδυσης, γίνεται µια 
προσπάθεια να ερµηνευτεί µε άλλους τρόπους η διαδικασία που 
έχει επιλέξει η κυβέρνηση, κυρίως σε ό,τι αφορά την καθυστέ-
ρηση που έχει το επενδυτικό σχέδιο. Κι αυτό εξαιτίας του γεγο-
νότος ότι ο ΣΥΡΙΖΑ έχει λειάνει πολύ πιο σκληρές προεκλογι-
κές γραµµές αφότου ανέβηκε στην εξουσία και ίσως η επένδυση 
στη Χαλκιδική να είναι µία από τις ελάχιστες που υπηρετούνται 
µε συνέπεια. Αυτοί οι κύκλοι επικαλούνταν ως παράδειγµα το ότι 
πριν από λίγες µέρες κυβερνητικοί παράγοντες πανηγύριζαν για 
τις νέες επενδύσεις της COSCO, ύψους 250 εκατ. ευρώ, και έθε-
ταν το ερώτηµα αν είναι µονάχα περιβαλλοντικοί ή εξυπηρέτη-
σης της τοπικής πολιτικής πελατείας του ΣΥΡΙΖΑ οι λόγοι που 
οδηγούν την κυβέρνηση να καθυστερεί µια επένδυση σχεδόν 1 
δισ. ευρώ. «Αυτό που τους οδηγεί να δηµιουργούν εµπόδια στην 
επένδυση είναι µονάχα η ιδεολογία, έστω και µε ιδεοληπτική 
µατιά;» λένε.

  ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΤΗΣ

Η ΒΟΡΕΙΑ ΧΑΛΚΙ∆ΙΚΗ 
ΣΕ ∆ΙΑΡΚΗ ΟΜΗΡΙΑ
Νέα προσκόµµατα στην επένδυση, 
νέες αναβολές στις δίκες.
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συνέντευξη

Τ
η σχετική απαισιοδοξία του για το µέλ-
λον της Ελλάδας των επιστηµών και της 
έρευνας εκφράζει ο ∆ηµήτρης Θάνος, 
πρόεδρος του Επιστηµονικού Συµβου-
λίου του Ιδρύµατος Ιατροβιολογικών Ε-

ρευνών της Ακαδηµίας Αθηνών, τονίζοντας ότι η δι-
αρροή εγκεφάλων αποτελεί ένα από τα σοβαρότερα 
προβλήµατα που η κρίση προκάλεσε στη χώρα.

Κατ’ αρχάς, θα ήθελα να µου πείτε τι είναι το Ιν-
στιτούτο.
Το Ίδρυµα Ιατροβιολογικών Ερευνών της Ακαδη-
µίας Αθηνών είναι το µεγαλύτερο ερευνητικό κέ-
ντρο στην Ελλάδα που µελετά θέµατα βιοϊατρικού 
ενδιαφέροντος. Το ΙΙΒΕΑΑ παρουσιάζει µια πολύ 
µεγάλη πρωτοτυπία: συνδυάζει τη βασική έρευνα µε 
την κλινική έρευνα. Αυτό σήµερα ονοµάζεται «µε-
ταφραστική έρευνα» ή στα αγγλικά «translational 
research». Αποδίδεται µε το σχήµα λόγου, από το 
κρεβάτι του ασθενούς στον πάγκο του ερευνητού 
και από τον πάγκο του ερευνητού πίσω στο κρε-
βάτι του ασθενούς. ∆ηλαδή βασική έρευνα η οποία 
είναι άµεσα προσαρµόσιµη σε ασθενείς και µετά τα 
ευρήµατα των ασθενών πίσω στη βασική έρευνα 
µε σκοπό να τα βελτιώσουµε και να επιστρέψουµε 
στον ασθενή µε καλύτερες προοπτικές. Αυτή είναι 
η κύρια φιλοσοφία του Ιδρύµατος. O κινητήριος µο-
χλός είναι η βασική έρευνα, γιατί η βασική έρευνα 
είναι εκείνη η οποία δηµιουργεί καινούργιους στό-
χους για φαρµακευτική θεραπεία, για την ανάπτυξη 
δηλαδή νέων φαρµάκων, δηµιουργεί καινούργιες 
µεθόδους µε βάση την εξέλιξη της βασικής έρευ-
νας µε στόχο την ανάπτυξη νέων διαγνωστικών και 
προγνωστικών εργαλείων και βέβαια την εφαρµογή 
και ανάπτυξη νέων θεραπευτικών πρωτοκόλλων, 
τα οποία στη συνέχεια µπορούν να χρησιµοποιη-
θούν από τους κλινικούς ερευνητές κ.λπ. Και βε-
βαίως είναι η ανακάλυψη του αγνώστου, να ανα-
καλύψουµε δηλαδή τους βασικούς µηχανισµούς 
της ζωής και το πού οφείλονται οι ασθένειες. 

Ποια είναι τα µέχρι στιγµής επιτεύγµατα του Ιν-
στιτούτου;
Το Ινστιτούτο είναι σε πλήρη λειτουργία µόνο δέκα 
χρόνια και έχει να επιδείξει έναν αρκετά µεγάλο α-
ριθµό επιστηµονικών επιτευγµάτων. Τα επιτεύγµατά 
του µπορούµε να τα χωρίσουµε σε τρεις κατηγο-
ρίες: Τα καθαρά επιστηµονικά επιτεύγµατα, τα οποία 
έχουν δηµοσιευτεί στα κορυφαία επιστηµονικά πε-
ριοδικά που υπάρχουν στον τοµέα των βιοϊατρικών 
επιστηµών. Το κύριο κριτήριο επιτυχίας ερευνητι-
κών κέντρων και πανεπιστηµίων παγκοσµίως είναι 
η ποιότητα του δηµοσιευµένου έργου τους, η οποία 
συνήθως αποτυπώνεται από το είδος των επιστη-
µονικών περιοδικών στα οποία δηµοσιεύονται τα 
αποτελέσµατά τους. Τα σηµαντικά αποτελέσµατα 
των ερευνητών του Ιδρύµατός µας έχουν δηµο-
σιευτεί στα κορυφαία επιστηµονικά περιοδικά του 
τοµέα, όπως είναι το «Nature» και το «Cell», καθώς 
επίσης και σε πληθώρα άλλων πολύ σηµαντικών 
επιστηµονικών περιοδικών, όπως τα «Nature Cell 
Biology», «Nature Medicine», «Cell Reports» κ.λπ. 
Ο δεύτερος τοµέας είναι η συµβολή του Ιδρύµατος 
στην εκπαίδευση νέων ερευνητών. ∆εν θα είναι 
υπερβολή να πούµε ότι το Ίδρυµα είναι ένα σχο-
λείο έρευνας. Σήµερα εργάζονται στο Ίδρυµα ή α-
πασχολούνται ερευνητικά πάνω από 400 νέοι επι-
στήµονες. Εξ αυτών, περί τους 130 εκπονούν τη δι-
δακτορική τους διατριβή, γύρω στους 70 εκπονούν 
µεταπτυχιακή εργασία master και γύρω στους 100 

είµαστε κανονική χώρα. Όπως δεν είµαστε κανο-
νική χώρα σε σχεδόν καµία άλλη δραστηριότητα. 
Είναι όλα ακανόνιστα, όλα είναι λίγο έως πολύ τυ-
χαία ή στοχαστικά, όπως λέµε εµείς οι µοριακοί 
βιολόγοι. Όποια νέα πολιτική ηγεσία αναλαµβάνει 
την κυβέρνηση της χώρας αγνοεί ή και καταστρέ-
φει ακόµη οποιοδήποτε έργο της προηγούµενης 
και αυτή είναι µία από τις αιτίες που πραγµατικά, 
ενώ επενδύονται κάποια χρήµατα, δεν υπάρχει 
µεγάλη αποδοτικότητα της επένδυσης.

Στην Ελλάδα υπάρχει οργανωµένη ερευνητική 
πολιτική;
∆εν υπάρχει οργανωµένη ερευνητική πολιτική. Η 
ερευνητική πολιτική σε µεγάλο βαθµό καθορίζε-
ται από τους ίδιους τους ερευνητές, το οποίο δεν 
είναι αναγκαία κακό. Αυτό το οποίο είναι κραυγαλέα 
απόν από τη χώρα είναι η κανονικότητα. ∆ηλαδή 
να ξέρεις ότι κάθε χρόνο θα υπάρχει προκήρυξη 
για ερευνητικά προγράµµατα. Σήµερα δεν υπάρχει 
αυτό. Άρα δεν µπορείς να σχεδιάσεις µακροπρόθε-
σµα και επαφίεσαι στη δυνατότητά σου να προσαρ-
µόζεσαι στον αυτοσχεδιασµό της εκάστοτε πολιτι-
κής ηγεσίας. Εγώ πραγµατικά θλίβοµαι, γιατί αυτή 
τη στιγµή αρχίζουµε να φτωχαίνουµε επικίνδυνα, 
όχι µε την οικονοµική έννοια, γιατί χρήµατα µπο-
ρεί να βρεθούν, αλλά αν µας φύγουν οι πιο καλοί 
επιστήµονες στο εξωτερικό και δεν µπορούµε ταυ-
τόχρονα να φέρουµε άλλους καλούς από το εξω-
τερικό, τότε θα φθίνουµε διαρκώς.

Αυτή η κατάσταση πιστεύετε ότι µπορεί να α-
ναστραφεί;
Σίγουρα µπορεί, αν η πολιτεία δείξει ότι αντιµετωπί-
ζει το πρόβληµα σοβαρά και επενδύσει στο να συ-
γκρατηθεί το ανθρώπινο δυναµικό στη χώρα, αλλά 
δεν νοµίζω ότι µέχρι στιγµής υπάρχει αποτέλεσµα.

Υπάρχει µια γενικότερη συζήτηση και νοµοθε-
τικές πρωτοβουλίες από το υπουργείο Παιδείας 
σχετικά µε το πώς µπορεί να λειτουργήσει η έ-
ρευνα στην Ελλάδα. Πώς τις κρίνετε;
Ο νόµος αυτός που ψηφίστηκε πρόσφατα λύνει κυ-
ρίως διαδικαστικά θέµατα. Αλλά αν δεν έχεις την 
κατάλληλη πρώτη ύλη, το ανθρώπινο δυναµικό, 
ό,τι νόµους και να κάνεις, δεν έχει νόηµα. Χρειά-
ζεται αλλαγή στον τρόπο αντιµετώπισης της έρευ-
νας. Μπορεί να ισχύει η άποψη ότι η έρευνα είναι 
πολυτέλεια για την Ελλάδα. Εγώ διαφωνώ µε αυτό, 
και µε οικονοµικούς και µε επιστηµονικούς όρους. 
Ακόµα κι αν υποθέσουµε λανθασµένα ότι η έρευνα 
θεωρείται πολυτέλεια, δεν αφήνεις τη χώρα σου να 
είναι έξω από δραστηριότητες έντασης γνώσης και 
καινοτοµίας κ.λπ. ∆εν είναι καινοτοµία µόνο αυτό 
που λέµε «επιχειρηµατική καινοτοµία». Καινοτοµία 
είναι κυρίως η παραγωγή νέας γνώσης. Πιστεύω 
ότι χρειάζεται γενική αναδιάρθρωση και θα πρέπει 
να την κάνουµε. Οι νόµοι στην Ελλάδα είναι τόσο 
λεπτοµερείς και πολύπλοκοι, που στο τέλος γίνο-
νται ανεφάρµοστοι. Ο νόµος για την έρευνα είναι 
πολύ λεπτοµερής. Και ξέρετε γιατί; Γιατί πάντα το 
κράτος στην Ελλάδα ήθελε να έχει τον απόλυτο έ-
λεγχο. Πιστεύω ότι κατά βάθος είµαστε µια κρατι-
κίστικη χώρα, ανεξάρτητα από το ποιος κυβερνά. 
Θα πρέπει τα ερευνητικά κέντρα να έχουν αυτο-
δυναµία, ώστε να µπορούν αυτά να καθορίσουν 
την πορεία τους. Η χρηµατοδότησή τους θα πρέ-
πει να συνδέεται µόνο µε την ποιότητα και την υ-
λοποίηση των ερευνητικών τους σχεδίων σε ορί-
ζοντα πενταετίας. 

 ΣΤΟΝ ∆ΗΜΗΤΡΗ ΧΡΥΣΙΚΟΠΟΥΛΟ

«∆εν υπάρχει 
συγκροτηµένη 
ερευνητική 
πολιτική»

∆ηµήτρης Θάνος, πρόεδρος 
του Επιστηµονικού Συµβουλίου 
του Ιδρύµατος Ιατροβιολογικών 
Ερευνών της Ακαδηµίας Αθηνών 
και διευθυντής του Κέντρου Βασι-
κής  Έρευνας του Ιδρύµατος

πρόβληµα το οποίο αντιµετωπίζουµε είναι ότι δεν 
είµαστε σε θέση πλέον να πείσουµε αξιόλογους  
Έλληνες επιστήµονες-ερευνητές να µετακοµίσουν 
στην Ελλάδα παραιτούµενοι της εργασίας τους στο 
εξωτερικό. Αυτό ήταν απόλυτα εφικτό παλαιότερα. 
Ήταν φυσιολογικό το να πείσεις έναν καλό Έλληνα 
επιστήµονα να έρθει στην Ελλάδα. Το παράδοξο 
είναι ότι το Ίδρυµα διαθέτει αξιοζήλευτες ερευνη-
τικές υποδοµές, οι οποίες όχι µόνο είναι οι καλύ-
τερες στην Ελλάδα στον τοµέα µας αλλά και από 
τις καλύτερες παγκοσµίως. Όσοι ξένοι ερευνητές 
έχουν επισκεφθεί το Ίδρυµα έχουν εντυπωσιαστεί 
από την ποιότητα και την πολλαπλότητα των υπο-
δοµών που διαθέτουµε και των ερευνητικών προ-
γραµµάτων που εκτελούµε. Η πιο πρόσφατη προ-
σθήκη είναι το Ελληνικό Κέντρο Γονιδιωµατικής, 
το πρώτο στην Ελλάδα για την αλληλούχηση και 
ανάλυση του DNA µε τη χρήση υπερµοντέρνων 
µηχανηµάτων και υπολογιστικών συστηµάτων Το 
Ίδρυµα έχει συνάψει µνηµόνιο συνεργασίας µε ένα 
από τα µεγαλύτερα ερευνητικά κέντρα παγκοσµίως, 
το Dana Farber Cancer Institute του Πανεπιστηµίου 
του Harvard, για ανταλλαγή επιστηµόνων και την 
εκπόνηση κοινών ερευνητικών προγραµµάτων. 
Παρόµοιες συνεργασίες µε άλλα κορυφαία ερευ-
νητικά κέντρα και πανεπιστήµια των ΗΠΑ και της 
Ευρώπης βρίσκονται στο στάδιο της προεργασίας.

Ποια η συµµετοχή του Ιδρύµατος σε ερευνητικά 
προγράµµατα;
Το Ίδρυµα συµµετέχει σε πλήθος ερευνητικών προ-
γραµµάτων, εθνικών και ευρωπαϊκών. ∆υστυ-
χώς, σήµερα δεν υπάρχουν εθνικά προγράµµατα, 
επειδή δεν έχουν ακόµη προκηρυχθεί στο πλαί-
σιο του ΕΣΠΑ και επειδή η Ελλάδα δεν έχει ακόµη 
πρόγραµµα χρηµατοδότησης της έρευνας από ε-
θνικούς πόρους. Για άλλη µια φορά χάνουµε ένα 
τρένο, όπως ακριβώς έγινε την προηγούµενη δε-
καετία, που για µία τετραετία, από το 2006 έως το 
2009, δεν είχε προκηρυχθεί κανένα πρόγραµµα. 
Ξαφνικά προκηρύχθηκαν το 2009, το 2010 και το 
2011 και τώρα είµαστε στο 2016 και δεν έχει προ-
κηρυχθεί κανένα από το 2011. Αυτό δείχνει ότι δεν 

επιστήµονες απασχολούνται ως µεταδιδακτορικοί 
ερευνητές, οι οποίοι µετά το διδακτορικό τους συ-
νεχίζουν το ερευνητικό τους έργο, ώστε να αποκτή-
σουν µεγαλύτερη εµπειρία για να επανδρώσουν 
πανεπιστήµια και ερευνητικά κέντρα ως ανεξάρ-
τητοι ερευνητές ή τη βιοµηχανία ως πολύ καλά εκ-
παιδευµένο ερευνητικό προσωπικό. Θεωρούµε ότι 
ο ρόλος του ΙΙΒΕΑΑ στην εκπαίδευση νέων είναι 
ιδιαίτερα σηµαντικός, όπως καταδεικνύεται από 
το γεγονός ότι απόφοιτοι του ΙΙΒΕΑΑ, νέοι ερευ-
νητές δηλαδή οι οποίοι έχουν κάνει εδώ το διδα-
κτορικό τους, βρίσκουν τις καλύτερες θέσεις post 
doc στα µεγαλύτερα πανεπιστήµια και ερευνητικά 
ιδρύµατα του εξωτερικού. Για παράδειγµα να σας 
αναφέρω ότι οκτώ διδάκτορες του ΙΙΒΕΑΑ έχουν 
ήδη καταλάβει θέσεις καθηγητών σε πανεπιστή-
µια του εξωτερικού όπως τα Harvard, Columbia, 
Cornell, University of Chicago κ.λπ. Αναµένουµε 
µεγαλύτερες επιτυχίες στο µέλλον, αν αναλογιστεί 
κανείς ότι το Ινστιτούτο λειτουργεί µόνο δέκα χρό-
νια και µια µέση διδακτορική διατριβή διαρκεί περί 
τα πέντε χρόνια και το post doc άλλα τρία-τέσσερα 
χρόνια. Τέλος, το Ίδρυµα έχει κατορθώσει να πα-
ρέχει στον ελληνικό λαό ιατρικές υπηρεσίες πολύ 
υψηλής στάθµης, όπως είναι η εξέταση ποζιτρο-
νιακής τοµογραφίας (PET-CT) για την έγκαιρη διά-
γνωση του καρκίνου, η τράπεζα βλαστικών κυττά-
ρων από τον οµφαλοπλακούντα για µεταµοσχεύ-
σεις σε περιπτώσεις αιµατοπαθειών, καθώς επίσης 
και πλήθος µοριακών αναλύσεων.

Στην Ελλάδα αποτελεί ζήτηµα το πώς προχω-
ράει η έρευνα. Είµαστε λίγο πίσω…
Τα χρόνια προ κρίσης δεν ήµασταν και τόσο πίσω. 
Τα τελευταία είκοσι χρόνια έχουν γίνει πολλές ε-
πενδύσεις στον τοµέα της έρευνας. Αυτό εδώ το 
Ίδρυµα είναι µία από αυτές και µάλιστα πολύ ε-
πιτυχηµένη. Επίσης, σε άλλα ερευνητικά κέντρα 
έχουν γίνει επενδύσεις, έχει ανανεωθεί ο εξοπλι-
σµός, έχουν πάει νέοι επιστήµονες από το εξωτε-
ρικό µε νέες ιδέες, αλλά, δυστυχώς, τα τελευταία 
πέντε χρόνια υπάρχει µια φοβερή στασιµότητα λόγω 
της παρατεταµένης οικονοµικής κρίσης. Το κύριο 
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Μ
ε… τραµπάλα µπορεί 
να παροµοιαστεί η πο-
ρεία των φετινών βά-
σεων εισαγωγής των υ-
ποψηφίων στα ανώτατα 
εκπαιδευτικά ιδρύµατα 

της χώρας, σύµφωνα µε την ανάλυση των στατι-
στικών στοιχείων των υποψηφίων που διαγωνί-
στηκαν µε το νέο σύστηµα, τα οποία έδωσε στη 
δηµοσιότητα το υπουργείο Παιδείας. Και αυτό, 
διότι µε βάση τις εκτιµήσεις από τα στοιχεία 
αυτά, αναµένονται τόσο ισχυρές ανοδικές τάσεις 
σε ορισµένες σχολές και τµήµατα όσο και σηµα-
ντικές πτώσεις σε άλλα.

Φυσικά, όλα τα παραπάνω αποτελούν εκτι-
µήσεις από τις βαθµολογικές επιδόσεις των υ-
ποψηφίων, που αποτελούν µόνο έναν από τους 
παράγοντες της συνάρτησης που καθορίζει εντέ-
λει την πορεία των βάσεων, µε κύριο παράγοντα 
τις προτιµήσεις των υποψηφίων, όπως αυτές α-
ποτυπώνονται στα µηχανογραφικά τους δελτία, 
η κατάθεση των οποίων ολοκληρώθηκε την Πα-
ρασκευή 8 Ιουλίου. Η ανακοίνωση των βάσεων 
εισαγωγής και τα ονόµατα των επιτυχόντων στα 
πανεπιστήµια και ΤΕΙ της χώρας θα γίνει, όπως 
κάθε χρόνο, µέσα στο τελευταίο δεκαήµερο του 
Αυγούστου.

Εν πάση περιπτώσει, µε βάση τις εκτιµήσεις 
από τα στατιστικά στοιχεία, σηµαντική πτώση 
των βάσεων εισαγωγής αναµένεται να καταγρα-

Πεδίο των επιστηµών Υγείας και Ζωής της Οµά-
δας Προσανατολισµού Θετικών Σπουδών. Αυτό 
εκτιµάται ότι όχι µόνο θα οδηγήσει σε άνοδο 
των βάσεων των ιατρικών σχολών της χώρας 
αλλά θα παρασύρει προς τα πάνω και τις βάσεις 
εισαγωγής για τις σχολές Φαρµακευτικής, Κτη-
νιατρικής και Βιολογίας. Από την άλλη πλευρά, 
19.863 υποψήφιοι δεν κατάφεραν να συγκε-
ντρώσουν πάνω από 7.000 µόρια. Από τα πα-
ραπάνω και µε βάση τις εκτιµήσεις του υπουρ-
γείου, µικρές µεταβολές θα σηµειωθούν στις βά-
σεις των πολυτεχνικών σχολών. Επίσης, µικρές 
διακυµάνσεις σε σχέση µε πέρυσι φαίνεται ότι 
θα έχουν οι βάσεις των σχολών των Ανθρωπιστι-
κών Επιστηµών.

Συγκεκριµένα, το υπουργείο Παιδείας ε-
κτιµά ότι:
• Στο 1ο Επιστηµονικό Πεδίο των Ανθρωπιστι-
κών Σπουδών οι βάσεις εισαγωγής θα παρου-
σιάσουν αυξοµειώσεις, οι οποίες θα αφορούν 
κυρίως τις φιλοσοφικές σχολές και τις σχολές 
Ψυχολογίας. Πτωτική πορεία ενδέχεται να ακο-
λουθήσουν κάποιες νοµικές σχολές, ενώ µπορεί 

ΠΑΝΩ-ΚΑΤΩ 
ΓΙΑ ΤΙΣ ΒΑΣΕΙΣ ΕΙΣΑΓΩΓΗΣ

Fendona® - ένα εντοµοκτόνο υψηλών 
προδιαγραφών κατά των Κουνουπιών!

Με το Fendona® 6 SC επιτυγχάνεται γρήγορη κατάρ-
ριψη και εκτεταµένος έλεγχος σε ένα ευρύ φάσµα 
εντόµων επικίνδυνων για τη δηµόσια υγεία όπως; 
Μύγες (Diptera), Κατσαρίδες (Dictyoptera), Κουνού-

πια (Diptera), Σκόροι (Lepidoptera), Ψύλλοι (Siphonaptera), Ψα-
ράκια, Ψαλλίδες (Apterygota) κλπ., Μυρµήγκια (Hymenoptera), 
Κοριοί (Hemiptera), Σκαθάρια (Alphitobius diaperinus), κλπ.
To Fendona® 6 SC έχει τα εξής χαρακτηριστικά:
Εφαρµόζεται σε επιφάνειες εσωτερικών και εξωτερικών κατοι-
κηµένων χώρων.
Eπιτυγχάνει γρήγορη κατάρριψη και εκτεταµένο έλεγχο των εντό-
µων στόχων.
∆ρα εναντίων των ακµαίων και προνυµφικών σταδίων των εντό-
µων στόχων, ενώ έχει σηµαντική ωοκτόνο δράση. 
Έχει ευρύ φάσµα εντόµων (ιπταµένων και βαδιστικών). 
Το Fendona® 6 SC διατίθεται από τα καταστήµατα εµπορίας γε-
ωργικών φαρµάκων και από τα φαρµακεία. Η συσκευασία του 

είναι πλαστικό µπουκάλι των 50 κ.εκ., µε ειδικό δοσοµετρητή 
ακριβείας.

ΠΡΟΪΟΝΤΑ BASF – ∆ΗΜΟΣΙΑΣ ΥΓΕΙΑΣ & ΕΞΕΙ∆ΙΚΕΥΜΕ-
ΝΩΝ ΕΦΑΡΜΟΓΩΝ
Στην Ελλάδα, η BASF προσφέρει µια δυναµική και αξιόπιστη σει-
ρά Προϊόντων ∆ηµόσιας Υγείας & Εξειδικευµένων Εφαρµογών. 
Για περισσότερες αναλυτικές πληροφορίες των προϊόντων της 
εταιρείας µας, σας παρακαλούµε επισκεφτείτε την ιστοσελίδα 
www.pestcontrol.basf.gr.
«Χρησιµοποιείτε τα βιοκτόνα προϊόντα µε ασφαλή τρόπο. ∆ιαβά-
ζετε πάντοτε την ετικέτα και τις πληροφορίες σχετικά µε το προϊόν 
πριν από τη χρήση. ∆είτε τις προειδοποιητικές φράσεις και σύµ-
βολα πριν χρησιµοποιήσετε το προϊόν».

Το Fendona® είναι σήµα κατατεθέν της BASF
Το Fendona® περιέχει δραστική ουσία alphacypermethrin

Το Fendona® 6 SC είναι ένα υψηλής αποτελεσµατικότητας παρασιτοκτόνο υγειονοµικής 
σηµασίας που περιέχει 60 γρ. / λτ. alpha cypermethrin. Η µορφή του σκευάσµατος είναι πυκνό 
εναιώρηµα (SC). 

Για περισσότερες πληροφορίες: 

www.pestcontrol.basf.gr

φεί σε δηµοφιλείς σχολές, όπως πολυτεχνικές, 
φυσικοµαθηµατικές, οικονοµικές και Πληρο-
φορικής, ενώ ακόµη µεγαλύτερη εκτιµάται ότι 
θα είναι η πτώση των βάσεων στις –κάποτε περι-
ζήτητες– παιδαγωγικές σχολές, στις οποίες ανα-
µένεται να εισαχθούν ακόµη και υποψήφιοι που 
συγκεντρώνουν µόλις 9.000 µόρια.

Στον αντίποδα, τουλάχιστον 18.500 µόρια 
εκτιµάται ότι θα χρειαστεί να συγκεντρώσουν 
φέτος οι υποψήφιοι των πανελλαδικών εξετά-
σεων για την εισαγωγή τους στις ιατρικές σχολές, 
ενώ για τις νοµικές σχολές θα απαιτούνται 17.500 
µόρια. Από τα στοιχεία του υπουργείου Παιδείας 
προκύπτει επίσης ότι περισσότεροι από το 25% 
των υποψηφίων των φετινών πανελλαδικών ε-
ξετάσεων δεν κατάφεραν να συγκεντρώσουν πε-
ρισσότερα από 7.000 µόρια, ενώ οι υποψήφιοι 
που αρίστευσαν και συγκέντρωσαν πάνω από 
19.000 µόρια είναι ελάχιστοι.

Πιο αναλυτικά, το υπουργείο ανακοίνωσε 
ότι οι υποψήφιοι που συγκέντρωσαν πάνω από 
19.000 µόρια είναι µόλις 758, µε τους περισσό-
τερους (462) να εντοπίζονται στο Επιστηµονικό 

να σηµειωθεί άνοδος σε χαµηλόβαθµες σχολές. 
Άνοδος αναµένεται και στο «κατώφλι» χαµηλό-
βαθµων σχολών.
• Στο 2ο Επιστηµονικό Πεδίο οι πολύ καλές, 
σχεδόν άριστες επιδόσεις σε παραδοσιακά δύ-
σκολα µαθήµατα, όπως η Φυσική, δεν φαίνεται 
να έχουν τη φυσιολογική επίδραση, δηλαδή α-
νοδικές τάσεις στις βάσεις, καθώς στις πολυτε-
χνικές σχολές αναµένεται πτώση, η οποία θα µε-
γαλώνει όσο κατεβαίνουµε προς τις πιο χαµηλό-
βαθµες σχολές.
• Στο 3ο Επιστηµονικό Πεδίο οι πολύ καλές επι-
δόσεις των υποψηφίων σε Φυσική, Χηµεία και 
Βιολογία διατηρούν τις βάσεις στις ιατρικές σχο-
λές σε υψηλά επίπεδα και ενίοτε προκαλούν α-
νοδικές τάσεις και στις παραϊατρικές (νοσηλευ-
τικά τµήµατα και ΤΕΙ) αλλά και στις γεωπονικές 
σχολές.
• Στο 4ο Επιστηµονικό Πεδίο, παρά το γεγονός 
ότι περίπου το 67% των µαθητών των Ανθρωπι-
στικών Σπουδών έγραψε στα Μαθηµατικά Γενι-
κής Παιδείας κάτω από τη βάση, εκτιµάται ότι 
πολλοί εξ αυτών θα εισαχθούν στις παιδαγωγι-
κές σχολές των πανεπιστηµίων.
• Τέλος, στο 5ο Επιστηµονικό Πεδίο των σχο-
λών Οικονοµίας, ∆ιοίκησης και Πληροφορικής 
αναµένεται µεγάλη πτώση των βάσεων λόγω των 
κακών επιδόσεων των υποψηφίων στα Μαθη-
µατικά, όπου περίπου το 78% έγραψε κάτω από 
τη βάση. ∆.Χρ.
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Τ
η διαµόρφωση ενός νέου τοπίου στην 
αγορά ηλεκτρικής ενέργειας προδιαγρά-
φουν οι εξελίξεις στον τοµέα της λιανικής, 
εν αναµονή της εφαρµογής των µέτρων για 
τη µείωση των µεριδίων της ∆ΕΗ, µε την 
αγορά να εισέρχεται σε νέα φάση ανάπτυ-

ξης και δυναµικής.
Η συµφωνία συνεργασίας µεταξύ της εταιρείας 

Protergia (όµιλος Μυτιληναίου) και της Cosmote για την 
προώθηση «πακέτων» ηλεκτρικού ρεύµατος και υπηρε-
σιών τηλεπικοινωνίας µέσα από τα πάνω από 450 καταστή-
µατα του δικτύου Cosmote και Γερµανός εντείνει τον α-
νταγωνισµό στη λιανική αγορά ρεύµατος, όπου, εκτός της 
∆ΕΗ, ηχηρό «παρών» δίνουν τρεις εταιρείες καθετοποιηµέ-
νων ενεργειακών οµίλων (Protergia, Εlpedison και Ήρων) 
και τέσσερις µικρότερες (Green, Voltera, Watt + Volt και 
NRG).

Η Protergia ανακοίνωσε τη συνεργασία µε τον όµιλο 
του ΟΤΕ, στο πλαίσιο της στρατηγικής της για δυναµική ε-

Κινούµενη άµµος µοιάζει να είναι η άσκηση για την 
επίλυση των θεµάτων της Μαρινόπουλος, καθώς 
οι πιστωτές της αναµένουν µια χρηµατοδοτική 
λύση η οποία αργεί, µε τα χρέη να ξεπερνούν τα 

1,3 δισ. ευρώ. Οι πιστωτές, που είναι και οι βασικοί προµη-
θευτές της εταιρείας, γίνονται δέκτες συγκεχυµένων µηνυ-
µάτων από διαφορετικές πλευρές, τα οποία, όπως ήταν ανα-
µενόµενο, αφορούν το κούρεµα των απαιτήσεών τους. Ω-
στόσο, οι εξελίξεις, σύµφωνα µε τις ανακοινώσεις, αφορούν 
την προσπάθεια από την πλευρά της εταιρείας στην επι-
στροφή στην κανονικότητα, µε διασφάλιση των θέσεων ερ-
γασίας και διευθέτηση των οφειλών προς τους προµηθευτές.

Ειδικότερα, όπως αναφέρει η Μαρινόπουλος σε ανακοί-
νωσή της: «Σε συνέχεια της απόφασης του Πρωτοδικείου Α-
θηνών, την 1η Ιουλίου 2016, η οποία επιτρέπει την ένταξη 
της Μαρινόπουλος σε διαδικασία εξυγίανσης, η διοίκηση της 

πέκταση στην αγορά, καθώς από αυτή την εβδοµάδα στα κα-
ταστήµατα του δικτύου Γερµανός οι καταναλωτές θα µπο-
ρούν να ενηµερώνονται για τα τιµολόγια της Protergia, τα 
οποία αναµένεται να ξεπερνάνε κατά πολύ τις εκπτώσεις του 
15% της ∆ΕΗ, και να τα αγοράζουν σε συνδυασµό µε τις υ-
πηρεσίες τηλεπικοινωνιών. Με την εν λόγω συνεργασία η 
Protergia αποκτά άµεση πρόσβαση στους περίπου 5 εκατοµ-
µύρια πελάτες της Cosmote, κάτι που της δίνει προοπτικές 
γρήγορης ανάπτυξης.

Η Protergia, 100% θυγατρική του οµίλου Μυτιληναίου, 
είναι ο µεγαλύτερος ιδιώτης παραγωγός ηλεκτρικής ενέρ-
γειας στην Ελλάδα µε ενεργειακό χαρτοφυλάκιο που ξε-
περνά τα 1200 MW (πάνω από 10% της συνολικής εγκατε-
στηµένης ισχύος στην Ελλάδα). Ταυτόχρονα, στην αγορά 
προµήθειας, σύµφωνα µε τα τελευταία διαθέσιµα στοιχεία 
του Μαΐου, έχει µερίδιο 2,22% και συγκαταλέγεται µεταξύ 
των τριών µεγαλύτερων παικτών που διαθέτουν µερίδιο α-
γοράς άνω του 2% (το συνολικό µερίδιο των εκτός ∆ΕΗ παι-
κτών τον Μάιο ήταν 9,26%).

Mega deal 
Μυτιληναίου - 
Cosmote για 
την ενέργεια

ΑΝΤΙΟΠΗ ΣΧΟΙΝΑ

Άσκηση για δυνατούς 
λύτες η περίπτωση 
της Μαρινόπουλος

εταιρείας επισηµαίνει ότι διεξάγει ήδη συζητήσεις µε όλα τα 
εµπλεκόµενα µέρη. Πραγµατοποιούµε κάθε δυνατή προσπά-
θεια και παραµένουµε προσηλωµένοι στην ανάπτυξη µιας 
θετικής λύσης το συντοµότερο δυνατόν. Στόχος µας είναι η 
άµεση επιστροφή στην κανονικότητα, διασφαλίζοντας τις θέ-
σεις εργασίας και τη διευθέτηση των οφειλών προς τους προ-
µηθευτές. Σηµειώνεται ότι τα καταστήµατα Μαρινόπουλος 
συνεχίζουν κανονικά τη λειτουργία τους και ευχαριστούµε 

για άλλη µια φορά τους εργαζοµένους και τους προµηθευτές 
για τη στήριξή τους».

Την ίδια ώρα, στον απόηχο των εξελίξεων του τελευταίου 
διαστήµατος, η Μαρινόπουλος Εταιρεία Καφέ ΑΕΕ ανακοί-
νωσε ότι συνεχίζει δυναµικά την αυτόνοµη λειτουργία του 
δικτύου καταστηµάτων Starbucks κάτω από το πρίσµα µιας 
υγιούς ανάπτυξης, διασφαλίζοντας µια ολοκληρωµένη εµπει-
ρία στους πελάτες της σε καθηµερινή βάση. Σύµφωνα µε τη 
διοίκηση της εταιρείας, το ενδεχόµενο σενάριο πώλησης της 
Μαρινόπουλος Εταιρεία Καφέ ΑΕΕ, όπως αναφέρεται σε δη-
µοσιεύµατα των τελευταίων ηµερών, διαψεύδεται κατηγο-
ρηµατικά. Τέλος, η Price Waterhouse Coopers ξεκίνησε το 
due diligence (οικονοµικός, νοµικός και φορολογικός έλεγ-
χος) για λογαριασµό της Σκλαβενίτης, οπότε το επόµενο δι-
άστηµα θα είναι καθοριστικό για τους πιστωτές αλλά και για 
το ίδιο το µέλλον της εταιρείας.

Επένδυση 5 εκατ. ευρώ ολοκλήρωσε ο όµιλος 
τσιµέντων ΑΓΕΤ ΗΡΑΚΛΗΣ, µέλος του οµί-
λου LafargeHolcim, στη µονάδα παραγωγής του 
Βόλου. Πρόκειται για την πρώτη φάση του ε-
πενδυτικού πλάνου που έχει εκπονηθεί για τον 

εκσυγχρονισµό του εργοστασίου. Με την εν λόγω επένδυση η 
εταιρεία αναµένεται να ενισχύσει την ανταγωνιστικότητα του 
εργοστασίου στην εσωτερική αγορά και παράλληλα να τονώ-
σει τις προοπτικές των εξαγωγών.

Ειδικότερα, κατά τη διάρκεια του 2016 η εταιρεία προχώ-
ρησε στον εκσυγχρονισµό των ηλεκτρολογικών εγκαταστά-
σεων του εργοστασίου στον Βόλο. Στόχος των εργασιών α-
ναβάθµισης, πέρα από την ενίσχυση της αξιοπιστίας του εξο-
πλισµού, είναι η ελαχιστοποίηση της έκθεσης σε κίνδυνο των 
ανθρώπων που εκτελούν ηλεκτρολογικές εργασίες. Επιπρό-
σθετα, µετεγκατέστησε έναν από τους κύριους ανεµιστήρες, 
µε ταυτόχρονη ανέγερση νέας καµινάδας, ενώ παράλληλα α-
ναβάθµισε την περιστροφική κάµινο του εργοστασίου για τη 
µεγιστοποίηση της παραγωγικότητάς της και την αύξηση του 
ποσοστού υποκατάστασης των ορυκτών καυσίµων από εναλ-
λακτικά. Αξίζει να σηµειωθεί ότι το εργοστάσιο του οµίλου 
στον Βόλο αποτελεί τη µεγαλύτερη παραγωγική µονάδα στην 
Ελλάδα και µία από τις σηµαντικότερες της LafargeHolcim. 
∆ιατηρώντας περισσότερες από 450 άµεσες και έµµεσες θέ-
σεις εργασίας, για την περίοδο 2011-2015, έχει συνεισφέρει 
περισσότερα από 150 εκατ. ευρώ στην τοπική κοινωνία, σε συ-
νεργάτες και θεσµικούς φορείς. Παράλληλα, στο πλαίσιο της 
προστασίας του περιβάλλοντος, έχουν επενδυθεί πάνω από 45 
εκατ. ευρώ για τη βελτίωση του περιβαλλοντικού αποτυπώµα-
τος του εργοστασίου κατά τη διάρκεια των τελευταίων ετών.

Επένδυση 5 εκατ. ευρώ 
από την ΑΓΕΤ 
ΗΡΑΚΛΗΣ στον Βόλο
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Σάρωσε τα βραβεία digital 
marketing και e-commerce 
ο ΟΠΑΠ

Για µία ακόµη φορά ο ΟΠΑΠ πρωταγωνίστησε 
σε τρεις διαφορετικές τελετές απονοµής βρα-
βείων αναφορικά µε το digital marketing και το e-

commerce, λαµβάνοντας συνολικά 9 βραβεία και 2 επαί-
νους σε 8 διαφορετικές κατηγορίες. Οι διακρίσεις αυτές 
έρχονται να προστεθούν στις πρόσφατες επιτυχίες του 
ΟΠΑΠ και των Ελληνικών Λαχείων και επιβεβαιώνουν 
τη δυναµική του ανάπτυξη και τα επιτεύγµατα των τελευ-
ταίων δύο ετών στους τοµείς της ψηφιακής παρουσίας, α-
νάπτυξης και επικοινωνίας. Κοινή διαπίστωση οµιλητών 
και διοργανωτών ήταν ότι τα τελευταία δύο χρόνια έχει 
ενδυναµωθεί σηµαντικά η αναγνώριση και η βαρύτητά 
του ΟΠΑΠ στον ψηφιακό κόσµο.

Στα Dime βραβεία ο ΟΠΑΠ, για πρώτη φορά στην ι-
στορία του, έκανε τη µεγάλη διαφορά, καθώς βραβεύτηκε 
χωρίς καν να είναι media publisher!  Έλαβε τα:
• Gold βραβείο στην κατηγορία «Creative Use of Μedia» για το 
ΟΠΑΠ διαδροµή προσφοράς - digital activation για τον Μαραθώ-
νιο 2015
• Silver βραβείο στην κατηγορία «Best Effectiveness 
Campaign» για την καµπάνια Facebook για την επίσηµη εφαρ-
µογή του ΟΠΑΠ (OPAPP)
• Silver βραβείο στην κατηγορία «Creative Use of Innovative 
Formats» για το ΣΚΡΑΤΣ - Google hangout µε τον Βασίλη Σπα-
νούλη

Μεγάλη βαρύτητα για τον ΟΠΑΠ αποκτά το γε-
γονός ότι βραβεύτηκε από τον διεθνή οργανισµό IAB 
(Interactive Advertising Bureau), ο οποίος αποτελεί τον 
αρµόδιο φορέα για τη διάδοση και υιοθέτηση της ψηφια-
κής πλατφόρµας στον χώρο της εµπορικής επικοινωνίας. 
Συγκεκριµένα έλαβε:
• Gold στην κατηγορία «Mobile Platform or App» για το app της 
διαδροµής προσφοράς 2015
• Silver στην κατηγορία «Brand Awareness & Positioning» για 
το OPAPP
• Silver στην κατηγορία «Direct Response & Lead Generation» 
για την καµπάνια της διαδροµής προσφοράς 2015
• Bronze στην κατηγορία «Mobile Platform or App» για το 
OPAPP
• Bronze στην κατηγορία «Digital Channels Integration» για το 
ΣΚΡΑΤΣ - Google hangout µε τον Βασίλη Σπανούλη
• Έπαινο στην κατηγορία «Direct Response & Lead Generation» 
για τη Facebook καµπάνια του OPAPP
• Έπαινο στην κατηγορία «Direct Response & Lead Generation» 
για την καµπάνια του OPAPP

Επίσης, ο ΟΠΑΠ έλαβε Gold Best Digital Campaign 
στη διοργάνωση E-business Social Media Awards µαζί µε 
τη Newtons Laboratory.

Μελέτη για τις ελληνικές επενδύσεις πραγ-
µατοποίησε η Τράπεζα Πειραιώς, η 
οποία αναφέρεται τόσο στους παράγο-
ντες από τους οποίους επηρεάζονται όσο 
και στις προβλέψεις της για την πορεία 

τους στο µέλλον. Ειδικότερα, όπως αναφέρει η τράπεζα α-
ναφορικά µε τους πέντε παράγοντες που επηρεάζουν τις ε-
πενδύσεις, σύµφωνα µε το οικονοµετρικό της µοντέλο η ε-
ξέλιξη των Μη-Οικιστικών Ιδιωτικών Επενδύσεων (GFCF_
EXCLHGG) εξαρτάται από την καθαρή ροή τραπεζικής 
χρηµατοδότησης, το επίπεδο υπερβάλλουσας ζήτησης, το 
κόστος δανεισµού, τις δαπάνες του Προγράµµατος ∆ηµοσίων 
Επενδύσεων και το επίπεδο επιχειρηµατικής αβεβαιότητας, 
όπως αυτό αντανακλάται στον δείκτη µεταβλητότητας του ε-
πιχειρηµατικού κλίµατος.

Σύµφωνα µε την Πειραιώς, οι Μη-Οικιστικές Ιδιωτικές 
Επενδύσεις παρουσιάζουν συνεχή αυξητική τάση τουλάχι-
στον από το 1995 έως και το 2003, ακολουθώντας τη γενικό-
τερη αυξητική τάση του Ακαθάριστου Σχηµατισµού Παγίου 
Κεφαλαίου στη χώρα µας, µε αποτέλεσµα να αποτελούν κατά 

Ευοίωνες προβλέψεις 
για επενδύσεις από 
την Τράπεζα Πειραιώς

Στην τελική ευθεία 
η πώληση του Hilton

µέσο όρο το 42% των συνολικών επενδύσεων της ελληνικής 
οικονοµίας.

Η ανάλυση µπορεί να βασίζεται σε ένα απλουστευτικό υ-
πόδειγµα, ωστόσο της επιτρέπει να εξάγει µια σειρά πολύ 
σηµαντικών συµπερασµάτων:
• Η περίοδος 2009-2015 υπήρξε µια περίοδος καθαρής απο-
επένδυσης, δηλαδή µείωσης του αποθέµατος παραγωγικού 
κεφαλαίου στην ελληνική οικονοµία, καθώς πραγµατοποιή-
θηκαν επενδύσεις αξίας 209 δισ. ευρώ, αλλά και αποσβέσεις 
αξίας 252 δισ. ευρώ. Κατά συνέπεια, το απόθεµα κεφαλαίων 
το 2015 περιορίστηκε σε 815 δισ. ευρώ σε σχέση µε το ιστο-
ρικά υψηλό των 871 δισ. ευρώ το 2010.
• Το 2020 υπολογίζουµε ότι ο λόγος Ι/Υ θα ανέλθει σε 
23,4%, από 11,6% το 2015, αλλά χαµηλότερος του ιστορικά υ-
ψηλού ποσοστού 24,6% το 2007.
• Την περίοδο 2016-2020 αναµένουµε επενδύσεις 201 δισ. 
ευρώ ή 40 δισ. ευρώ κατ’ έτος, αυξηµένες από τα 30 δισ. 
ευρώ αντίστοιχα κατ’ έτος την περίοδο 2009-2015.
• Παρά την αύξηση των επενδύσεων τα επόµενα πέντε χρό-
νια, αναµένουµε η διαδικασία αποεπένδυσης να συνεχιστεί, 
καθώς οι αποσβέσεις θα εξακολουθούν να υπερτερούν των 
νέων επενδύσεων, οδηγώντας την αξία του συσσωρευµένου 
αποθέµατος κεφαλαίου στα 760 δισ. ευρώ το 2020.
• Κοιτώντας πιο µακριά, τη δεκαετία 2021-2030 η καθαρή 
αύξηση κεφαλαίου κατά 185 δισ. ευρώ θα είναι το αποτέλε-
σµα 528 δισ. ευρώ (53 δισ. ευρώ κατ’ έτος) επενδύσεων, αλλά 
και 343 δισ. ευρώ αποσβέσεων.

Μεταξύ 140 και 170 εκατ. ευρώ κινήθηκαν οι µη 
δεσµευτικές προσφορές που έπεσαν στο τρα-
πέζι για την πώληση του Hilton. Η προθεσµία 
του διαγωνισµού πήρε υποχρεωτική παρά-

ταση λόγω του δηµοψηφίσµατος στη Μεγάλη Βρετανία και 
στις 22 Ιουλίου θα πρέπει να υποβληθούν οι τελικές και δε-
σµευτικές προσφορές. Προσφορές αναµένεται να καταθέ-
σουν οι εξής:
Hines: Ο όµιλος ιδρύθηκε από τον Τζέφρι Χάινς, ο οποίος ο-
ραµατίζεται το δηµιούργηµά του να γίνει η πρώτη αµερικα-
νική εταιρεία real estate στον κόσµο. ∆ιαθέτει ακίνητα σε 
182 πόλεις σε 20 χώρες, ενώ τα υπό διαχείριση κεφάλαια στο 
χαρτοφυλάκιο της Hines ανέρχονται σε 89,1 δισ. δολάρια. 
Η εταιρεία είχε δείξει ενδιαφέρον παλαιότερα για το Πόρτο 
Καρράς. Γενικότερα, από την πλευρά του οµίλου καταγράφε-
ται αυξηµένο ενδιαφέρον για την απόκτηση κτιρίων στην Ελ-
λάδα, ενώ υπάρχουν πληροφορίες ότι αυτή την περίοδο είναι 
σε επαφή µε τις πιστώτριες τράπεζες, προκειµένου να χρη-
µατοδοτήσει το project της Βωβός στον Βοτανικό, στο τµήµα 
εκτός του γηπέδου, και να αποκτήσει συµµετοχή όταν ολο-
κληρωθεί το έργο.

Dogus Holdings: Ο τουρκικός όµιλος δραστηριοποιείται σε 
30 χώρες σε 4 ηπείρους µε συµφέροντα σε τράπεζες (Garanti 
Βank), κατασκευές, τουρισµό, εµπορία Ι.Χ. κ.ά. O όµιλος 
έχει επενδύσει στην Ελλάδα µέσω της D-Marin στη µαρίνα 
Φλοίσβου, όπως και σε άλλες µαρίνες. Ο ισχυρός άνδρας του 
οµίλου είναι ο Φερίτ Σαχένκ, που έγινε ευρύτερα γνωστός 
στη χώρα µας µε την προσφορά ύψους 400 εκατ. ευρώ για 
την αγορά του ξενοδοχείου Αστέρας Βουλιαγµένης σε κοινο-
πραξία µε αραβικά funds.
ΤΕΜΕΣ: Μία από τις εταιρείες του Αχιλλέα Κωνσταντα-
κόπουλου και των αδελφών του που ελέγχουν την εισηγ-
µένη στο Χρηµατιστήριο της Νέας Υόρκης ναυτιλιακή Costa 
Mare. Εκτός από το Costa Navarino, η ΤΕΜΕΣ δήλωσε πα-
ρούσα στον διαγωνισµό για τον Αστέρα Βουλιαγµένης, αλλά 
και για την έκταση στα Αφάντου της Ρόδου.
Barcelo: Ισπανικός όµιλος διαχείρισης ξενοδοχείων µε χαρ-
τοφυλάκιο 100 ξενοδοχείων σε 19 χώρες.
Orion Hotels & Real Estate: Νοτιοαφρικανικός όµιλος ξε-
νοδοχείων και ακινήτων. Ιδρύθηκε το 1991 από τον Φραντς 
Γκµάινερ, ο οποίος ξεκίνησε τη δραστηριότητά του µε την 
εξαγορά πολυώροφου κτιρίου στο Γιοχάνεσµπουργκ. Σή-
µερα διαχειρίζεται χαρτοφυλάκιο 14 ξενοδοχείων, resort και 
lodges.
Nexus: Αµερικανικός όµιλος που δραστηριοποιείται στον ξε-
νοδοχειακό τοµέα.
Pacifica: Μία από τις 10 µεγαλύτερες εταιρείες διαχείρισης 
ξενοδοχείων στις ΗΠΑ.
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κόσµος

Έ
ξι χρόνια φυλακή, δικαίωµα αναστολής στα 
µισά και ενδεχόµενη αποφυλάκιση και κατ’ 
οίκον περιορισµός στα πρώτα δύο χρόνια 
σε περίπτωση που επιδείξει καλή διαγωγή. 
Αυτή είναι η ποινή για τον Όσκαρ Πιστό-
ριους, τον δολοφόνο της Ρίβα Στέενκαµπ, 

όπως ανακοινώθηκε πριν από µερικές µέρες από το εφετείο της 
Πρετόρια. Πρόκειται για ποινή-χάδι, όπως αναφέρουν νοµικοί 
αναλυτές σε πολλά ξένα µέσα ενηµέρωσης, µια ποινή που δο-
λοφόνησε για δεύτερη φορά την αδικοχαµένη Ρίβα και έδωσε 
τη χαριστική βολή στην οικογένειά της, που θα δουν τον δο-
λοφόνο του παιδιού τους να επιστρέφει στην καθηµερινότητά 
του σε δύο χρόνια.

Στα µαλακά
«Η ποινή που επιβάλλω στον κατηγορούµενο για τον φόνο της 
εκλιπούσας Ρίβα Στέενκαµπ είναι φυλάκιση έξι ετών, λιγότερο 
από τα 15 χρόνια που ζήτησε η κατηγορούσα αρχή» υπογράµ-
µισε η δικαστής Τοκοζίλε Μασίπα, επισηµαίνοντας ταυτό-
χρονα πως «η κοινή γνώµη µπορεί να είναι θορυβώδης και επί-
µονη, αλλά δεν µπορεί να παίξει κανέναν ρόλο στην απόφαση 
του δικαστηρίου». Κι όµως, η δικαστής φαίνεται πως επηρεά-
στηκε. Η δηµοτικότητα του Πιστόριους, το γεγονός ότι ήταν ε-
θνικός ήρωας για τη Νότια Αφρική λόγω των αθλητικών του ε-
πιδόσεων, καθώς και το ότι από παιδί κατέβαλλε υπεράνθρω-
πες προσπάθειες προκειµένου να επιτύχει τους στόχους του, 
αφού από 11 µηνών του είχαν ακρωτηριάσει τα πόδια, µάλλον 
επηρέασαν τη δικαστή και αγνόησε τα αδιάσειστα στοιχεία των 
κατήγορων που απέδειξαν τα προβλήµατα και τη θυελλώδη 
σχέση µεταξύ Πιστόριους και Στέενκαµπ. Υποτίθεται πως η α-
φαίρεση ανθρώπινης ζωής είναι το απεχθέστερο έγκληµα στα 
δικανικά συστήµατα όλου του κόσµου και ως τέτοιο πρέπει να 
τιµωρείται ανάλογα, στην προκειµένη περίπτωση, ωστόσο, ο 
θύτης έπεσε στα µαλακά, γεγονός που προκάλεσε θύελλα α-

ντιδράσεων στα social media, µε τους χρήστες να σηµειώνουν 
πως η δικαστής ήταν µάλλον η καλύτερη υπερασπίστριά του.

Το σύστηµα ευνόησε υπέρ το δέον τον Όσκαρ Πιστόριους 
και αδίκησε τη Ρίβα Στέενκαµπ και την οικογένειά της – καθ’ 
όλη τη διάρκεια της δίκης αναφερόταν ως «η εκλιπούσα» και 
όχι µε το όνοµά της, ενώ ούτε οι τραγικές φωτογραφίες που δό-
θηκαν στη δηµοσιότητα και απεικόνιζαν τα τραύµατα του νε-
αρού µοντέλου, τα οποία και της στέρησαν τη ζωή, στάθηκαν 
αρκετές για να επιβληθεί η ελάχιστη δυνατή ποινή για το έ-
γκληµα του φόνου, που είναι τα 15 χρόνια φυλακή, σύµφωνα 
µε νοµικούς της Νότιας Αφρικής. Πολλές οργανώσεις υπέρ των 
γυναικών στη Νότια Αφρική έχουν εκφράσει τη δυσαρέσκειά 
τους για την ετυµηγορία, σηµειώνοντας πως τέτοιου είδους 
ποινές δηµιουργούν δικαστικό προηγούµενο για αντίστοιχες 
υποθέσεις, τη στιγµή που η χώρα έχει ένα από τα µεγαλύτερα 
ποσοστά δολοφονιών στον κόσµο µε θύµατα ως επί το πλεί-
στον γυναίκες.

Αδιάσειστα στοιχεία
Στις 14 Φεβρουαρίου 2013 η Ρίβα Στέενκαµπ άφησε την τε-
λευταία της πνοή στο µπάνιο της οικείας του Όσκαρ Πιστόρι-
ους, µε τον οποίο διατηρούσε ερωτική σχέση κάποιους µήνες. 
Ήταν 30 ετών όταν δολοφονήθηκε, προερχόµενη από µια δε-
µένη ευκατάστατη οικογένεια. Είχε σπουδάσει νοµικά και 
ήθελε να ασκήσει το επάγγελµα του δικηγόρου στη Νότια Α-
φρική, όπου και διέµενε. Παράλληλα, εργαζόταν ως µοντέλο 
και ήταν ένα από τα αγαπηµένα δηµόσια πρόσωπα της χώρας 
της.

Τον Νοέµβριο του 2012 γνώρισε τον Όσκαρ Πιστόριους, 
διάσηµο αθλητή και παραολυµπιονίκη. Ο Πιστόριους βρισκό-
ταν στο απόγειο της καριέρας του – µόλις είχε συµµετάσχει 
στους Ολυµπιακούς Αγώνες του Λονδίνου ως ο πρώτος αθλη-
τής µε προσθετικά µέλη, είχε υπογράψει σηµαντικά οικονο-
µικά deals µε µεγάλες εταιρείες, όπως η Nike, η Oakley και 

τα αρώµατα Thierry Mugler, ήταν εθνικός ήρωας για τη Νότια 
Αφρική και αποτελούσε πρότυπο για πολλά παιδιά που αντι-
µετώπιζαν σωµατικές δυσκολίες. Η Στέενκαµπ επίσης είχε α-
ντιµετωπίσει σοβαρά προβλήµατα στα πόδια της, όταν σε α-
τύχηµα µε άλογο έσπασε τη σπονδυλική της στήλη και ανα-
γκάστηκε στα 20 της χρόνια να µάθει και πάλι να περπατάει. 
Θαύµαζε τον Πιστόριους και η σχέση τους ήταν θυελλώδης. 
Ζήλευαν πολύ ο ένας τον άλλο, ενώ η Στέενκαµπ λίγες µέρες 
πριν από τη δολοφονία της είχε στείλει γραπτό µήνυµα στον 
Πιστόριους σηµειώνοντας πως «µερικές φορές σε φοβάµαι, 
τον τρόπο που ξεσπάς πάνω µου και πώς αντιδράς». Είχαν 
προηγηθεί ανάλογα µηνύµατα έπειτα από οµηρικούς καβγά-
δες τους, µε τα οποία η Στέενκαµπ προσπαθούσε να ηρεµή-
σει τα πνεύµατα: «Ζούµε σε µια σχέση δύο µέτρων και δύο 
σταθµών. Κάθε 5 δευτερόλεπτα ακούω για το πώς έβγαινες έξω 
και µε άλλη γυναίκα. Έχεις κάνει σχέσεις µε πολλές γυναίκες, 
παρ’ όλα αυτά θυµώνεις αν σου διηγηθώ εγώ µια αστεία ιστο-
ρία που περιλαµβάνει έναν πρώην σύντροφό µου». Οι ζήλιες 
του Πιστόριους είχαν θέσει πολλές φορές σε κίνδυνο τη σω-
µατική ακεραιότητα της Στέενκαµπ, όπως τουλάχιστον δήλω-
σαν οι γείτονές του.

Ήθελε να τη σκοτώσει
Τη µοιραία βραδιά ο Πιστόριους, όπως είπε ενώπιον του δι-
καστηρίου, άκουσε θόρυβο από το µπάνιο και νόµισε ότι είχε 
εισβάλει στο σπίτι του κάποιος διαρρήκτης. Πυροβόλησε 
τέσσερις φορές έξω από την πόρτα του µπάνιου και όταν αρ-
γότερα συνειδητοποίησε ότι µάλλον αντί για κάποιον διαρ-
ρήκτη είχε σκοτώσει τη Ρίβα, προσπάθησε µε ένα ρόπαλο του 
κρίκετ να σπάσει την κλειδωµένη πόρτα για να τη σώσει. Ω-
στόσο, οι γονείς, οι γείτονες και οι αστυνοµικές αρχές έχουν 
άλλη άποψη σχετικά µε τα συµβάντα της 14ης Φεβρουα-
ρίου 2013. Η Στέενκαµπ είχε µείνει στο σπίτι του, ήταν του 
Αγίου Βαλεντίνου, οι δυο τους λογοµάχησαν έντονα, οι γείτο-
νες άκουσαν γυναικείες φωνές που έγιναν κραυγές. Ο οξύθυ-
µος Πιστόριους την κυνήγησε πρώτα µε µια κυνηγετική κα-
ραµπίνα και έπειτα µε το ρόπαλο του κρίκετ και τη χτύπησε 
δύο φορές στην πλάτη – υπήρχαν σηµάδια πάνω της που ταί-
ριαζαν µε αυτή την υπόθεση. Η Στέενκαµπ, φοβισµένη, έ-
τρεξε και κλειδώθηκε στο µπάνιο, ο Πιστόριους προσπάθησε 
να σπάσει την πόρτα µε το ρόπαλο για να τη φτάσει και όταν 
δεν µπόρεσε, πήρε το 9 χιλιοστών όπλο του –είναι δεινός 
σκοπευτής και συλλέκτης όπλων– και πυροβόλησε τέσσερις 
φορές. Η Ρίβα Στέενκαµπ πέθανε ακαριαία.

Μέσα στο µπάνιο βρέθηκαν το όπλο και το ρόπαλο και το 
σπίτι ήταν άνω κάτω. Σύµφωνα µε µαρτυρίες, η Στέενκαµπ 
είχε διανυκτερεύσει στο σπίτι του, είχε προηγηθεί έντονος κα-
βγάς µεταξύ του ζευγαριού και δεν ήταν η πρώτη φορά, δυστυ-
χώς, όµως, για την 30χρονη καλλονή ήταν η τελευταία.

 ΜΑΡΙΑ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ

ΤΟ ΧΡΟΝΙΚΟ ΕΝΟΣ ΠΡΟΑΝΑΓΓΕΛΘΕΝΤΟΣ ΘΑΝΑΤΟΥ
Η Ρίβα Στέενκαµπ δολοφονήθηκε για δεύτερη φορά 
µέσα στο δικαστήριο.

Σε µόλις έξι χρόνια φυλακή 
καταδικάστηκε ο Όσκαρ 
Πιστόριους για τον φόνο της 
συντρόφου του Ρίβα Στέενκαµπ. 
Το 30χρονο µοντέλο που άφησε 
την τελευταία του πνοή µε 
τραγικό τρόπο στο µπάνιο του 
Πιστόριους δεν δικαιώθηκε από τη 
∆ικαιοσύνη της Νότιας Αφρικής.
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Η 
ιστοσελίδα whatkatewore.com 
είναι µόλις ένα από τα fashion 
blogs που παρακολουθούν και ε-
νηµερώνουν το κοινό για κάθε λε-
πτοµέρεια που συνθέτει το «απα-
ράµιλλο» στιλ της πριγκίπισσας, η 
οποία εκτός από τον τίτλο «Αικα-

τερίνη, δούκισσα του Κέµπριτζ» έχει αποκτήσει και αυτόν 
της «Kate the Great». Με αυτή τη φράση συνοδεύονται αρ-
κετά από τα ρεπορτάζ που µιλούν για την αισθητική και τη 
δηµόσια εικόνα της, την οποία φροντίζει να καλλιεργεί σε 
κάθε της εµφάνιση. Εξάλλου είναι γνωστό ότι είναι η καλύ-
τερη πρέσβειρα της Βρετανίας στο πεδίο της διπλωµατίας της 
µόδας. Πρόσφατο παράδειγµα το ταξίδι της µε τον πρίγκιπα 
Ουίλιαµ στην Ινδία και στο Μπουτάν. Επί οκτώ ηµέρες δεν 
υπήρξε πρόβλεψη να µιλήσει η Κέιτ η Μεγάλη σε καµία επί-
σηµη εκδήλωση. Έτσι, η πριγκίπισσα αφέθηκε να κάνει αυτό 
που ξέρει καλά, να επιλέγει –µε τη βοήθεια των συνεργατών 
της– τα κατάλληλα ρούχα για κάθε περίσταση. Η γκαρνταρό-
µπα των 20 επίσηµων εµφανίσεών της επιβεβαίωσε τον ρόλο 
που έχει ως είδωλο της µόδας και εκτός ευρωπαϊκών συνό-
ρων. Το ταξίδι στην Ινδία δεν ήταν σχεδιασµένο για συναρ-
παστικές στιλιστικές επιλογές, αντιθέτως η πριγκίπισσα κα-
τάφερε και να µην προσβάλει κανέναν και να δηµιουργήσει 
αίσθηση. Οι επιλογές της, όπως και η σιωπηλή αλλά βασι-
λική παρουσία της, δεν άφησαν κανέναν παραπονεµένο, το 
ταξίδι στο πλευρό του συζύγου της στέφθηκε από επιτυχία 
και χαρακτηρίστηκε χαϊδευτικά ως ένα ακόµη «ενδυµατολο-
γικό πραξικόπηµα», αποδεικνύοντας ότι το λεγόµενο «Kate 
Effect» –κατά το οποίο οτιδήποτε φορά η Μίντλετον ξεπου-
λάει αµέσως– συνεχίζεται µε µεγάλη ένταση. Το περιοδικό 
«Newsweek» εκτιµά την επιρροή της επί των πωλήσεων της 
παγκόσµιας µόδας γύρω στο 1 δισ. λίρες. Η εµφάνισή της σε 
αγώνα κρίκετ στη Βοµβάη µε ένα εµπριµέ φόρεµα της Ινδής 
σχεδιάστριας Anita Dongre έκανε την ιστοσελίδα του οίκου 
µόδας να κρασάρει. Λέγεται ότι ένας από τους λόγους που 
τα παιδιά της φορούν σε περισσότερες από µία επίσηµες εµ-
φανίσεις τα ίδια ρούχα είναι γιατί θέλει να αποφύγει το κυ-
νηγητό των παπαράτσι. Οι µικροί πρίγκιπες Τζορτζ και Σάρ-
λοτ έχουν το ίδιο εφέ µε τη µητέρα τους στη βιοµηχανία της 
µόδας, αποτελώντας το καλύτερο celebrity endorsement για 
παιδικά ενδύµατα και αξεσουάρ.

Η ξυπόλυτη πριγκίπισσα
Πάντως, παρά τα διθυραµβικά σχόλια του Τύπου για τις εµ-
φανίσεις της, το ταξίδι στην Ινδία έδωσε την ευκαιρία στην 
«Daily Mail» να βρει επιτέλους ένα παραπάτηµα στην αψε-
γάδιαστη ύπαρξη της Μίντλετον. Κατά τη διάρκεια επίσκε-
ψης του ζεύγους στο σηµείο δολοφονίας του Γκάντι, στο Νέο 
∆ελχί, ο δούκας και η δούκισσα κλήθηκαν να ακολουθήσουν 
το πρωτόκολλο και να βγάλουν τα παπούτσια τους σε ένδειξη 
σεβασµού. Επρόκειτο για µια σπάνια ευκαιρία για τους πα-
παράτσι να απαθανατίσουν τα πόδια της Κέιτ χωρίς τα χα-
ρακτηριστικά ψηλά τακούνια που συνήθως φοράει. Οι φω-
τογραφίες, σε µεγέθυνση, εµφανίστηκαν στην εφηµερίδα, η 
οποία κάλεσε δύο ειδικούς (παρ’ ότι φυσικά δεν έκανε το 
ίδιο όταν επρόκειτο να καλύψει τα θέµατα του Brexit), δύο 
ποδίατρους, για να σχολιάσουν αυτά που έβλεπαν. Οι για-
τροί επισήµαναν «διάφορα θέµατα» στα πόδια της δούκισ-
σας, όπως την αρχή ενός κάλλου, µεταταρσαλγία και άλλα 
ορθοπεδικά θέµατα που κατά τη γνώµη τους οφείλονται στη 
συνεχή χρήση ψηλοτάκουνων από την Κέιτ. Φυσικά ασχολί-
αστο δεν έµεινε το γεγονός ότι δεν φορούσε βερνίκι νυχιών.

Αφήνοντας στην άκρη οποιαδήποτε απορία σχετικά µε το 
γιατί µια εφηµερίδα θα ξόδευε χαρτί για να ζουµάρει και να 
εξετάσει εξονυχιστικά τα πόδια ενός ανθρώπου που βρίσκε-
ται χιλιάδες µίλια µακριά, αξίζει να υποθέσουµε τι θα έγραφε 
η εφηµερίδα και τα άλλα µέσα που ασχολούνται σε καθηµε-
ρινή βάση µε τη δούκισσα αν δεν φορούσε τόσο συχνά ψηλο-
τάκουνες γόβες, όπως συµβουλεύουν οι γιατροί.

Το σώµα του εγκλήµατος
Με αµέτρητα δηµοσιεύµατα που διερευνούν κάθε σπιθαµή 
του σώµατος της Μίντλετον, από τα πλέον εξωφρενικά, όπως 
αυτό της βρετανικής ταµπλόιντ «Daily Express» που ήθελε 
το φάντασµα της πεθεράς της, Νταϊάνας, να την επισκέπτεται 
για να της επισηµάνει ότι είναι πολύ αδύνατη, µέχρι την κα-
θηµερινή ενασχόληση µε τα ρούχα της αλλά και κάποιες λευ-
κές τρίχες που εντοπίστηκαν στα µαλλιά της, η εµµονική «κα-
τανάλωση» της πριγκίπισσας από τα µίντια προκαλεί αντιφά-
σεις. Το σώµα της καλείται να εξυπηρετήσει δύο αντίθετους 
σκοπούς: από τη µια να είναι σε κάθε ευκαιρία ένας κοµψός 
πρεσβευτής για τη µοναρχία, για πολλούς η πιο φωτογραφη-
µένη κρεµάστρα ρούχων στον κόσµο, το οποίο απαιτεί άψογη 
φυσική κατάσταση που θυµίζει αστέρες του Χόλιγουντ, και 
από την άλλη να αποτελέσει πρότυπο για τις νεαρές γυναίκες.

Παρά την πίεση που δέχεται από τα ΜΜΕ, η Κέιτ, της ο-
ποίας η γονιµότητα σχολιαζόταν ποικιλοτρόπως και λόγω της 
αδυναµίας της, κατάφερε να παραγάγει για τη µοναρχία αυτό 
που σαρκαστικά οι Βρετανοί περιγράφουν ως «an heir and a 
spare», έναν διάδοχο και ένα εφεδρικό παιδί. Το σώµα της, 
δηλαδή, επιτέλεσε τον σηµαντικότερο από τους ρόλους τους 
οποίους της εµπιστεύτηκε η µοναρχία. Και τις δύο φορές που 
η Μίντλετον αναχώρησε από το µαιευτήριο, λιγότερο από 24 
ώρες αφότου γέννησε τα παιδιά της, όλα τα µάτια ήταν στραµ-
µένα στα ρούχα αλλά και στην κοιλιά της πριγκίπισσας. Η ε-
λαφρώς φουσκωµένη κοιλιά της κατά την έξοδο –µόλις 24 
ώρες µετά τον τοκετό– επίσης έγινε αντικείµενο συζήτησης 
και προκάλεσε θετικά σχόλια για το πώς η πριγκίπισσα απο-
δείκνυε ότι οι γυναίκες δεν επιστρέφουν στην τελειότητα εν 
µια νυκτί. Φυσικά την επόµενη µέρα τα µίντια επέστρεψαν 
στη µανία µε την εικόνα του σώµατος της Μίντλετον, ερευ-
νώντας τη δίαιτα που θα ακολουθούσε για να επανέλθει, τις 
ασκήσεις κ.λπ.

Η ίδια η Μίντλετον, που, όπως είπαµε, δεν µιλάει, εκτός 
κι αν είναι στο πρόγραµµα, ρωτήθηκε πρόσφατα από κάποιον 
προφανώς αγενή κύριο πώς καταφέρνει να διατηρείται σε 
φόρµα. Η απάντησή της, προβαρισµένη ή όχι στην εντέλεια, 
ήταν ότι τρέχει πίσω από τα δυο παιδιά της, αποφεύγοντας να 
εκθέσει την µηχανή που δουλεύει για να παρουσιάζεται η τέ-
λεια εικόνα της. Στον καταιγισµό των άρθρων που γράφονται 
καθηµερινά για το σώµα της πριγκίπισσας, όλο και περισσό-
τεροι αναρωτιούνται για την απήχηση που έχει η εµµονή µε 
το σώµα της και η υπερέκθεσή της στην αυτοεκτίµηση των νε-
αρών κοριτσιών, ιδιαίτερα σε µια χώρα όπου ο µύθος του µι-
κρού κοριτσιού που µπορεί να γίνει πριγκίπισσα ευθέως ενι-
σχύεται από την πραγµατική ιστορία της ίδιας της Μίντλετον.

Το σηµείο στο οποίο στέκονται κάποιοι ειδικοί είναι ότι 
η έµφαση σε κάθε ίντσα του σώµατός της «ενισχύει την αρχή 
ότι τα κορίτσια πρέπει να φαίνονται αλλά όχι να ακούγονται». 
Το απολύτως αντιφατικό µήνυµα που λαµβάνουν τα νεαρά 
κορίτσια είναι πως η δούκισσα είναι τέλεια, επιτυχηµένα α-
δύνατη και ταυτόχρονα εγωιστικά, ανεύθυνα λιποβαρής, ε-
νισχύοντας ακόµη περισσότερο το µήνυµα της σχεδόν υπο-
χρεωτικής γυναικείας ανασφάλειας µε την εικόνα. Οι ειδικοί 
λένε ότι ακόµα και το πλέον ανώδυνο σχολιαστικό άρθρο έχει 
αντίκτυπο στις γυναίκες που παρακολουθούν. Κάθε άρθρο 
που σχολιάζει αρνητικά το σώµα, η εµµονή µε την εικόνα, η 
παρουσίαση της πριγκίπισσας ως σώµατος-κρεµάστρα χωρίς 
ανθρώπινη διάσταση, ενδυναµώνουν το µήνυµα της αφοσίω-
σης στην «τέλεια εικόνα» που συχνά οδηγεί πολλούς νέους σε 
διαταραχές λήψης τροφής, µε πολύ αρνητικά αποτελέσµατα 
για την υγεία τους.

Την ίδια εβδοµάδα που τα βρετανικά ταµπλόιντ έβρισκαν 
παρηγοριά στα αφρόντιστα κάτω άκρα της πριγκίπισσας, ο 
πάπας Φραγκίσκος επέκρινε έντονα την εµµονή µε το τέλειο 
σώµα: «Σε µια εποχή που η φροντίδα του σώµατος κάποιου 
έχει γίνει εµµονή και επιχείρηση, καθένας που δεν είναι τέ-
λειος αισθάνεται ότι πρέπει να κρύβεται, για να µην απειλή-
σει την ευτυχία και τη γαλήνη των λίγων προνοµιούχων και 
θέσει σε κίνδυνο το κυρίαρχο µοντέλο».

 ΑΝΝΑ ΖΑΡΙΦΗ

ΤΟ ΒΑΡΟΣ ΕΝΟΣ 
ΒΑΣΙΛΙΚΟΥ 

ΠΕΝΤΙΚΙΟΥΡ
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Η ΓΗ ΓΥΡΙΖΕΙ

Ο πιο περήφανος πρωθυπουργός
Ο Τζάστιν Τριντό έσπασε το ταµπού: όχι µόνο πήγε 
στο Gay Pride του Τορόντο αλλά και παρήλασε 
µαζί µε τους χιλιάδες οµοφυλόφιλους κρατώ-
ντας µια σηµαία του Καναδά που στα δυο 
της άκρα είχε το ουράνιο τόξο, το σύµ-
βολο της κοινότητας των LGBT. Ο Κα-
ναδός πρωθυπουργός φορώντας 
σοµόν πουκάµισο και λευκό 
παντελόνι έβγαζε selfies µε 
τους συµµετέχοντες, που 
τον καταχειροκρότησαν. 
Μάλιστα σε ανάρτησή του στο 
Twitter δήλωσε «περήφανος» και 
µοιράστηκε µε τους followers του φω-
τογραφίες από το Gay Pride.

Η πιο ελκυστική πόλη
Ο βρετανικός «Guardian» παρουσίασε την 
πόλη που αντιµετωπίζει ένα πρωτότυπο 
πρόβληµα: έχει διαθέσιµες θέσεις ερ-
γασίας, προσφέρει ανταγωνιστικό 
πακέτο αποδοχών, µπορεί κα-
νείς εκεί να ζήσει οικονο-
µικά, αλλά… δεν έχει ερ-
γαζόµενους. Πριν από 
λίγες µέρες 10.000 
άνθρωποι απ’ όλο τον 
κόσµο έκαναν αίτηση για 
δουλειά, ενώ ο δήµαρχος 
έλαβε στο κινητό του 5.000 µη-
νύµατα! Ο λόγος για τη µικρή πόλη 
Καϊτανγκάτα στη νότια Νέα Ζηλανδία. 
Η µικρή, γραφική πόλη έχει µόλις 800 κα-
τοίκους, οι οποίοι δεν µπορούν να ανταποκρι-
θούν στις ανάγκες της. Άνεργοι είναι µόλις δύο 
και αυτό από δική τους επιλογή.

∆εν είναι ο Μπόρις
∆υσκολεύεται ο σωσίας του πρώην δη-
µάρχου του Λονδίνου και επικεφαλής 
της εκστρατείας για το Brexit Μπόρις 
Τζόνσον. Ο 33χρονος Ντρου Γκάλντρον 
φοβάται να βγει κι από το σπίτι του λόγω 
της πόλωσης που έχει δηµιουργηθεί. Για εννέα 
χρόνια εργαζόταν ως σωσίας του Μπόρις Τζόνσον 
αλλά τώρα το πλεονέκτηµα, η οµοιότητά του µε τον 
πρώην δήµαρχο, έχει γίνει µειονέκτηµα. Έτσι, κάθε φορά 
που βγαίνει στον δρόµο, φοράει µπλουζάκι που γράφει 
ότι δεν είναι ο Μπόρις.

Μαύρο δηµοψήφισµα
Στις 2 Οκτωβρίου οι πολίτες της Ουγγαρίας θα απαντή-

σουν µε την ψήφο τους στην εξής ερώτηση: «Θέλετε 
να έχει το δικαίωµα η Ε.Ε. να υπαγορεύει την υ-

ποχρεωτική εγκατάσταση µη Ούγγρων υπη-
κόων στην Ουγγαρία χωρίς τη συγκατάθεση 

του Κοινοβουλίου;». Η στάση της κυβέρ-
νησης της Ουγγαρίας στο ζήτηµα είναι γνω-

στή, αφού για το προσφυγικό πάρθηκαν µέτρα 
όπως το στήσιµο του φράχτη στα νότια σύνορα για 

να ανακοπούν οι ροές του λεγόµενου βαλκανικού δι-
αδρόµου, ενώ οι άµεσες απελάσεις είναι ο κανόνας.

Παραλίγο µέσα ο Μέσι
Ο Λιονέλ Μέσι µαζί µε τον πατέρα του Χόρχε Οράσιο α-

ντιµετώπιζαν κατηγορίες για φοροδιαφυγή ύψους 
4.100.000 ευρώ. Η δικαστική τους περιπέτεια έληξε 

µε ποινή φυλάκισης 21 µηνών, που είναι εξαγο-
ράσιµη. Μετά από έλεγχο των οικονοµικών 

του της περιόδου 2007-2009 διαπιστώ-
θηκε ότι ο Μέσι είχε αποκρύψει µε τη 

βοήθεια του πατέρα του σηµαντικό 
ποσό από την εφορία. Η φοροδι-

αφυγή ύψους 4.100.000 ευρώ 
αφορούσε έσοδα από πώ-
ληση των δικαιωµάτων 

της εικόνας του Αργεντίνου 
ποδοσφαιριστή σε χώρες της 

Λατινικής Αµερικής.

Νέο χαρτονόµισµα
Το νέο χαρτονόµισµα των 50 ευρώ παρουσίασαν η Ευρωπαϊκή Κεντρική 

Τράπεζα και οι εθνικές τράπεζες της ζώνης του ευρώ. Το χαρτονόµι-
σµα της νέας σειράς «Ευρώπη» είναι πιο δύσκολο να παραχαραχτεί. 

Προγραµµατίζεται να τεθεί σε κυκλοφορία στις 4 Απριλίου του 
2017. Υπάρχει µια καινοτοµία: όταν το τραπεζογραµµάτιο πα-

ρατηρείται στο φως, ένα διαφανές παράθυρο στο επάνω 
µέρος του ολογράµµατος αποκαλύπτει µια προσωπογρα-

φία της Ευρώπης, µιας µορφής από την ελληνική µυθολογία, 
η οποία είναι ορατή και στις δύο όψεις του τραπεζογραµµατίου.

Κι όµως, ο Manu Chao
«Στηρίζω τα παιδιά της ΒΙΟΜΕ, αυτό που κά-

νουν είναι πολύ σηµαντικό, είναι ο δρόµος της 
αυτονοµίας, και για µένα είναι δάσκαλοι. 

Τους ευχαριστώ από την καρδιά µου γι’ 
αυτό που κάνουν και θα είµαι µαζί 

τους πάντα» δήλωσε ο Manu Chao, 
αφού τραγούδησε για τους εργαζό-

µενους της ΒΙΟΜΕ που κάνουν ένα πεί-
ραµα αυτοδιαχείρισης και ζητούν από την 

κυβέρνηση την απόδοση του οικοπέδου, πα-
ροχή νερού και ηλεκτρικού ρεύµατος στις εγκα-

ταστάσεις και νοµιµοποίηση της λειτουργίας του ερ-
γοστασίου.



Χρυσό διαζύγιο
Ε, όχι, δεν είναι µόνο οι γυναίκες που διεκδικούν µε πάθος πε-
ριουσιακά δικαιώµατα µετά το τέλος του γάµου. Ένα ακόµη 
στερεότυπο καταρρέει µετά το διαζύγιο της Αθηνάς Ωνάση. Ο 
πρώην σύζυγός της Αλβάρο Ντόντα δεν αρκείται σε όσα προβλέ-
πονται από το προγαµιαίο συµφωνητικό, θέλει περισσότερα και 
συγκεκριµένα 400 εκατοµµύρια! Η πλούσια κληρονόµος θα του 
έδινε µε άνεση 11 εκατ. δολάρια, ένα για κάθε χρόνο έγγαµου 
βίου, αλλά ο Βραζιλιάνος µε τον οποίο ονειρεύτηκε να περάσει 
τη ζωή της σκοπεύει να δώσει δικαστική µάχη για να πάρει πε-
ρισσότερα. Πόσο κοστίζει µια ερωτική µαταίωση; Μάλλον εξαρ-
τάται από τις καταθέσεις και των δύο.
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Ο Mr Big στην Κρήτη
Ο Κρις Νοθ, γνωστός από τον ρόλο του Mr Big στο «Sex and 
the City», βρίσκεται µε την οικογένειά του στο Ηράκλειο της 
Κρήτης για διακοπές. Ο φακός του CretaLive τον απαθανάτισε 
στην παραλία της Λυγαριάς σε τρυφερές οικογενειακές στιγµές. 
Η αναζήτηση επωνύµων στις παραλίες είναι, έτσι κι αλλιώς, 
κοµµάτι της ρουτίνας του ελληνικού καλοκαιριού.

Κι όµως, πέρασαν 17 χρόνια
Η Βικτόρια και ο Ντέιβιντ Μπέκαµ γιόρτασαν µε αναρτήσεις 
στο Instagram την επέτειο των 17 χρόνων γάµου τους. Πα-
ντρεύτηκαν το 1999 στο κάστρο Luttrellstown στην Ιρλανδία, 
σε µια παραµυθένια τελετή που, όπως είχε τότε ακουστεί, κό-
στισε 800.000 δολάρια. Ο 24χρονος Ντέιβιντ έδωσε όρκους 
παντοτινής αγάπης µαζί µε την 25χρονη Βικτόρια, που φο-
ρούσε νυφικό αξίας 60.000 λιρών της Vera Wang και στέµµα 
ολόχρυσο µε διαµάντια αξίας 25.000 λιρών. Έχουν αποκτήσει 
τέσσερα παιδιά και µια τεράστια περιουσία.

Ποιος είναι αυτός δίπλα στη Φουρέιρα;
Και ξαφνικά οι ελληνικές κοσµικές στήλες ασχολούνται µε τον 
νικητή της περσινής Eurovision, τον Σουηδό Μονς Σέλµερ-
λοβ. Ο λόγος είναι ότι βρέθηκε δίπλα στην Ελένη Φουρέιρα, 
που λέγεται ότι πολύ πρόσφατα χώρισε από τον Σπυράγγελο 
Λυκούδη. Φωτογραφίες τους στο pasmina.gr τους δείχνουν να 
έχουν φτάσει πολύ κοντά. Η έξοδός τους ήταν σε γνωστό gay 
bar της Αθήνας, κάνοντας ακόµη πιο µυστηριώδη την εικόνα 
τους µαζί.

Νέος ρόλος
Η Σάρα Τζέσικα Πάρκερ είναι πάντα η Carrie του «Sex and 
the City». ∆εν µένει, όµως, εκεί, συνεχίζει την πορεία της και 
το νέο επαγγελµατικό της βήµα θα γίνει και πάλι στη µικρή 
οθόνη. Η βραβευµένη µε Emmy ηθοποιός πρωταγωνιστεί σε 
ένα νέο, κωµικό σίριαλ µε τίτλο «Divorce», δηλαδή «∆ιαζύγιο», 
και το θέµα είναι ό,τι καταλαβαίνουµε από τον τίτλο.

∆υσκολίες πρώτης κυρίας
Ποιος να της το έλεγε ότι µέχρι και η «Vogue» θα ασχολούνταν 
µαζί της… Η σύντροφος και µητέρα των παιδιών του Αλέξη Τσί-
πρα, θέλει - δεν θέλει, συγκεντρώνει τα φώτα σε κάθε δηµό-
σια εµφάνισή της. Το στράπλες εξώπλατο φόρεµα που διάλεξε 
για το Πεκίνο, µε λεπτοµέρειες από δαντέλα στο µπούστο και 
στο τελείωµά του, προκάλεσε πλήθος σχολίων, τα περισσότερα 
χωρίς νόηµα. Κάτι ανάλογο έγινε και µε το χτένισµά της, δια-
φορετικό απ’ ό,τι συνήθως, µε τα µαλλιά µαζεµένα σε έναν ελα-
φρύ κότσο. Η Μπέτυ Μπαζιάνα µαθαίνει να ζει µε πολλά περί-
εργα βλέµµατα πάνω της. Απλά δεν γίνεται αλλιώς.

ΟΙ ΖΩΕΣ  
ΤΩΝ ΑΛΛΩΝ ΣΤΑ ΦΩΤΑ ΠΟΥ ΚΑΙΝΕ
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 ΑΛΕΞΙΑ ΣΒΩΛΟΥ-ΝΑΝΟΥ

ΠΡΟΑΠΑΙΤΟΥΜΕΝΟ, 
Η ΙΣΟΤΙΜΗ ΠΡΟΣΒΑΣΗ 
ΤΩΝ ΑΣΘΕΝΩΝ ΣΤΟ ΦΑΡΜΑΚΟ

Η χωρίς διακρίσεις πρόσβαση όλων των ασθενών στο φάρµακο, µε τη δηµιουργία ενός 
σταθερού περιβάλλοντος για την επιχειρηµατικότητα, αποτελεί το βασικό προαπαι-
τούµενο για τη φαρµακοβιοµηχανία, τη δεύτερη σε εξαγωγές βιοµηχανία της χώρας, 
και πρωτίστως για την κοινωνία, που έχουν αµφότερες πληγεί βαθύτατα κατά την ε-

πταετία της οικονοµικής κρίσης. Όπως επισηµαίνει ο Άκης Αποστολίδης, πρόεδρος του Συνδέ-
σµου Φαρµακευτικών Επιχειρήσεων Ελλάδας (ΣΦΕΕ), µε τις φαρµακευτικές εταιρείες να προ-
σφέρουν ένα στα τέσσερα φάρµακα δωρεάν και τις οφειλές του κράτους να ανέρχονται σε 1,4 δισ. 
ευρώ, την ώρα που η φαρµακευτική δαπάνη παραµένει κλειδωµένη στο ανελαστικό όριο των 1,945 
δισ. ευρώ, η ορθολογική χρηµατοδότηση του συστήµατος υγείας παραµένει στα χαρτιά. Κύρια α-
γκάθια που ζητούν εδώ και τώρα λύση περιλαµβάνουν: κατ’ αρχάς την αιµορραγία των νοσοκο-
µείων από την υποστελέχωση κυρίως σε νοσηλευτές και γιατρούς, όπως αναφέρει η εκπρόσωπος 
της Ένωσης Νοσηλευτών Ελλάδας, Σοφία Τάνη. Επίσης, την τεράστια αποεπένδυση αφενός του 
κοινωνικού κράτους και αφετέρου του συστήµατος υγείας, που, σύµφωνα µε τον επικεφαλής οικο-
νοµολόγο του ΣΕΒ Μιχάλη Μασουράκη, πλήττει ευθέως τους οικονοµικά ασθενέστερους. Τέλος, 
την παντελή έλλειψη προστασίας των χαµηλόµισθων και των χαµηλοσυνταξιούχων από την τσου-
χτερή συµµετοχή στα φάρµακα, η οποία λόγω των µνηµονιακών περικοπών ανήλθε στο 30% α-
νεξαρτήτως εισοδήµατος, όταν σε εύρωστα κράτη του ευρωπαϊκού Βορρά δεν µπορεί να ξεπερνά 
το 2% του εισοδήµατος. Χαρακτηριστικά, η πρόεδρος της Πανελλήνιας Οµοσπονδίας Ατόµων µε 
Σκλήρυνση Κατά Πλάκας, Βάσω Μαράκα, αναφέρει ότι δίνει από την τσέπη της µισό µηνιάτικο 
τον µήνα, ήτοι έως 320 ευρώ, για συµµετοχή σε συνοδά φάρµακα, φυσικοθεραπείες και εξετάσεις, 
γεγονός το οποίο είναι απαράδεκτο.

«Απαιτείται η ορθολογική 
χρηµατοδότηση του 
συστήµατος υγείας, µε 
απόλυτη προτεραιότητα 
στην πρωτοβάθµια φροντίδα 
υγείας».
 Άκης Αποστολίδης, πρόεδρος 
του Συνδέσµου Φαρµακευτικών 
Επιχειρήσεων Ελλάδας

«∆ίνουµε από την τσέπη 
µας 120 ευρώ τον µήνα 
για συµµετοχή σε συνοδά 
φάρµακα για την πολλαπλή 
σκλήρυνση και 200 ευρώ 
για φυσικοθεραπείες, ενώ 
πληρώνουµε και για τις 
µαγνητικές τοµογραφίες».  
Βάσω Μαράκα, πρόεδρος της 
Πανελλήνιας Οµοσπονδίας 
Ατόµων µε Σκλήρυνση 
Κατά Πλάκας

«Οκτώ στους δέκα 
δυσλιπιδαιµικούς ασθενείς 
δεν έχουν ρίξει όσο θα 
έπρεπε την κακή LDL 
χοληστερόλη, µε συνέπεια 
να αντιµετωπίζουν 
καρδιαγγειακό κίνδυνο». 
Αλέξανδρος Τσελέπης, 
πρόεδρος της Ελληνικής 
Εταιρείας Αθηροσκλήρωσης

ΚΟΛΛΗΣΕ ΣΤΗ ΓΡΑΦΕΙΟΚΡΑΤΙΑ 
Η ΠΡΟΛΗΨΗ ΤΟΥ ΚΑΡΚΙΝΟΥ ΤΟΥ ΕΝΤΕΡΟΥ

Φτηνή στα πίτουρα και ακριβή στο αλεύρι 
αποδεικνύεται για πολλοστή φορά η πολιτεία, 
καθώς η γραφειοκρατία και η κρατική αδιαφορία 

δεν αφήνουν να υλοποιηθεί το σωτήριο πρόγραµµα 
προληπτικού ελέγχου του καρκίνου του παχέος εντέρου 
που έχει καταστρώσει η Ελληνική Γαστρεντερολογική 
Εταιρεία, προκειµένου να αποφευχθούν 2.500 θάνατοι 
από τη νόσο ετησίως. Με την υλοποίηση του εθνικού 
προγράµµατος θα µπορούσαν να µειωθούν κατά το 1/7 
και οι υπέρογκες δαπάνες υγείας οι οποίες οφείλονται 
στον συγκεκριµένο καρκίνο, οι οποίες ανέρχονται σε 70 
εκατ. ευρώ ετησίως. Ωστόσο, λόγω γραφειοκρατικών 
προσκοµµάτων, το πρόγραµµα παραµένει στα χαρτιά και 
οι πολίτες στερούνται τη δυνατότητα να προλάβουν την 
εµφάνιση ενός νεοπλασµατικού νοσήµατος που είναι 
προλήψιµο µε τη βοήθεια της κολονοσκόπησης.
Όπως εξηγεί ο Σωτήρης Γεωργόπουλος, πρόεδρος 
της Ελληνικής Γαστρεντερολογικής Εταιρείας, το 
πρόγραµµα προασυµπτωµατικού ελέγχου µπορεί να 
υλοποιηθεί µε 25.000 κολονοσκοπήσεις τον χρόνο σε 
οµάδες πληθυσµού άνω των 50 ετών, ενώ στα άτοµα 
µε βεβαρηµένο οικογενειακό ιστορικό ο έλεγχος 
πρέπει να αρχίζει µία δεκαετία νωρίτερα. «Ο καρκίνος 
του παχέος εντέρου οφείλεται σε καρκινική εξαλλαγή 
προϋπάρχοντος πολύποδα και µπορεί να προληφθεί 
µε την εξέταση της κολονοσκόπησης, η οποία έχει και 
θεραπευτικό χαρακτήρα, καθώς αφαιρεί τον πολύποδα. 
Με δεδοµένο ότι στην πατρίδα µας καταγράφονται 5.000 
νέα περιστατικά εντερικού καρκίνου ετησίως, από τις 
25.000 προληπτικού χαρακτήρα κολονοσκοπήσεις 

που απαιτούνται σε ετήσια βάση, οι 7.000 µπορούν 
να καλυφθούν από τα δηµόσια νοσοκοµεία, ενώ οι 
υπόλοιπες 18.000 θα µπορούσαν να καλυφθούν από τα 
ιδιωτικά διαγνωστικά κέντρα µε κουπόνι από τον ΕΟΠΥΥ» 
επισηµαίνει ο κ. Γεωργόπουλος.
Από την πλευρά του, ο αναπληρωτής καθηγητής 
Γαστρεντερολογίας Κώστας Τριανταφύλλου υπογραµµίζει 
ότι οι ακριβές εξετάσεις που ανιχνεύουν καρκινικούς 
δείκτες είναι παντελώς άχρηστες για τη διάγνωση του 
καρκίνου του παχέος εντέρου και χρήσιµες µόνο για την 
παρακολούθηση του ογκολογικού ασθενή. Συνεπώς, 
κακώς γίνονται για διαγνωστικούς σκοπούς και 
επιβαρύνουν µε µεγάλα ποσά τον δηµόσιο κορβανά, σε 
εποχές που δεν θα έπρεπε να γίνεται σπατάλη ούτε ενός 
ευρώ. Τέλος, ο Ιωάννης Κατσογριδάκης, πρόεδρος της 
Οργανωτικής Επιτροπής του 3ου ∆ιεθνούς Αθηναϊκού 
Συµποσίου µε θέµα «Γαστρεντερικός καρκίνος: Πρόληψη, 
αναγνώριση και διαχείριση – Ένα αλφαβητάρι για 
ιατρούς (παθολόγους, γενικούς ιατρούς)», επισηµαίνει 
πως µια νέα µελέτη του Formosa Cancer Founda-
tion φανερώνει ότι η κακή διατροφή µε γεύµατα που 
καταναλώνονται «στο πόδι», σε συνδυασµό µε το 
εργασιακό στρες, αυξάνει για τους εργαζόµενους τον 
κίνδυνο εµφάνισης καρκίνου του παχέος εντέρου. Το 3ο 
∆ιεθνές Αθηναϊκό Συµπόσιο που οργανώνεται στις 8 και 
9 Ιουλίου στην Αθήνα, στο ξενοδοχείο Hilton, στοχεύει 
να στείλει το µήνυµα πως ο καρκίνος του παχέος 
εντέρου µπορεί να προληφθεί µε µια απλή εξέταση, την 
κολονοσκόπηση, της οποίας το κόστος για τον ΕΟΠΥΥ 
ανέρχεται στα 95 ευρώ περίπου.

Σ
τις πρώτες τέσσερις πόλεις-σταθµούς της 
περιφέρειας, τη Θεσσαλονίκη, τη Λάρισα, την 
Πάτρα και το Ηράκλειο Κρήτης, ταξίδεψε ήδη 
η εκστρατεία ενηµέρωσης για τον διαβήτη 

και τη δυσλιπιδαιµία που ξεκίνησε να υλοποιεί 
πανελλαδικά η φαρµακευτική εταιρεία MSD, 
προκειµένου να ενηµερώσει το ευρύ κοινό για το 
ύπουλο καρδιοµεταβολικό σύνδροµο. Η εκστρατεία 
µε τον εύγλωττο τίτλο «Αξίζει» επιστρατεύει ένα 
τηλεοπτικό και ένα ραδιοφωνικό σποτ, φυλλάδια στα 
φαρµακεία, ειδικές δράσεις στις πόλεις-σταθµούς, 
που µέχρι στιγµής έχουν αγγίξει περισσότερους από 
20.000 πολίτες, καθώς και την ιστοσελίδα www.
axizi.gr. Η εκστρατεία «Αξίζει» πραγµατοποιείται υπό 
την αιγίδα της Ελληνικής ∆ιαβητολογικής Εταιρείας 
και της Ελληνικής Εταιρείας Αθηροσκλήρωσης. 
Όπως επισηµαίνει ο πρόεδρος της Ελληνικής 
∆ιαβητολογικής Εταιρείας, Νικόλαος Παπάνας, 
αναπληρωτής καθηγητής Παθολογίας του 
∆ηµοκριτείου Πανεπιστηµίου Θράκης, στην Ελλάδα 
πρόσφατη µελέτη φανερώνει ότι ένας στους δέκα 
πολίτες νοσεί από σακχαρώδη διαβήτη. Από την 
πλευρά του, ο πρόεδρος της Ελληνικής Εταιρείας 
Αθηροσκλήρωσης, Αλέξανδρος Τσελέπης, καθηγητής 
Βιοχηµείας - Κλινικής Χηµείας του Πανεπιστηµίου 
Ιωαννίνων, προσθέτει ότι στους ασθενείς µε 
στεφανιαία νόσο η κακή LDL χοληστερόλη πρέπει να 
παραµένει κάτω από τα 70 mg/dl, αλλά, παρ’ ότι οι 
ασθενείς ακολουθούν υπολιπιδαιµική αγωγή, το 80% 
παραµένει εκτός στόχου.

«ΑΞΙΖΕΙ»  ΝΑ ΜΑΘΕΙΣ  ΠΩΣ ΘΑ ΠΡΟΛΑΒΕΙΣ  
ΤΟΝ ∆ΙΑΒΗΤΗ ΚΑΙ ΤΗ ∆ΥΣΛΙΠΙ∆ΑΙΜΙΑ
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Η Volvo ανανέωσε τα V40 και 
V40 Cross Country, τόσο εντός 
όσο και εκτός, προκειµένου να 

τους προσδώσει µια αισθητική ταυτότητα 
πιο κοντά στη νέα σειρά 90 και την και-
νούργια σχεδιαστική φιλοσοφία της µάρ-
κας.
Εξωτερικά, η κυριότερη αλλαγή στα νέα 
Volvo V40 και V40 Cross Country αφορά 
τη γρίλια και τα φωτιστικά σώµατα, καθώς 
οι προβολείς είναι πλέον σε σχήµα πλα-
γιαστού «T», ενώ ταυτόχρονα διαφορο-
ποιείται και η χρωµατική παλέτα.
Στο εσωτερικό υπάρχουν νέες ταπετσαρίες, ένα δίχρωµο δερµάτινο τιµόνι, καθώς και νέες διακοσµητικές 
επιφάνειες αλουµινίου για την κεντρική κονσόλα.
Τα νέα V40 και V40 Cross Country εξοπλίζονται µε τα τελευταίας τεχνολογίας κινητήρια σύνολα της οι-
κογένειας Drive-E, µε απόδοση από 120 έως και 245 ίππους, σε συνδυασµό µε εξαιρετικά χαµηλή κατανά-
λωση και εκποµπές ρύπων που ξεκινούν από µόλις 82 γραµµάρια CO2 το χιλιόµετρο.
Το νέο V40 T3 1.5 Auto των 152 ίππων στην έκδοση εξοπλισµού Kinetic Plus µε το στάνταρ αυτόµατο κι-
βώτιο έχει προτεινόµενη τιµή λιανικής τα 22.500 ευρώ. Αντίστοιχα, το V40 Cross Country Dynamic έχει 
προτεινόµενη τιµή λιανικής τα 26.600 ευρώ.

Η 2Η ΓΕΝΙΑ ΤΟΥ VW TIGUAN ΑΝΑΒΑΘΜΙΣΤΗΚΕ  
ΚΑΙ ΞΕΚΙΝΑ ΑΠΟ € 27.300 ΜΕ ΠΛΟΥΣΙΟ ΕΞΟΠΛΙΣΜΟ

H Renault 
απέκτησε 
αγροτικό που 
λέγεται Alaskan

Τα ανανεωµένα Volvo V40 και V40 Cross Country ξεκινούν από €22.500

Α
ν παρατηρήσετε το καινούργιο VW Tiguan, θα διαπιστώσετε πως έχει εξελιχθεί ση-
µαντικά σε σχέση µε την εξαιρετικά επιτυχηµένη 1η του γενιά. Έτσι, λοιπόν, έχει ένα 
πιο SUV look, µε ιδιαίτερα αρµονικές αναλογίες και χαρακτηριστικές λεπτοµέρειες, 
µεγαλύτερες διαστάσεις αλλά και χαµηλότερο βάρος, χάρη στη χρήση του νέου πλαι-
σίου MQB.
Αλλαγµένο, πιο σύγχρονο και ποιοτικό είναι και το εσωτερικό του, εµφανώς βελτιω-

µένοι εµφανίζονται και οι χώροι τόσο για τους επιβάτες όσο και για τις αποσκευές –το πορτµπαγκάζ κυ-
µαίνεται από 420 έως 1.555 λίτρα–, ενώ ο εξοπλισµός περιλαµβάνει όλες τις σύγχρονες λύσεις διασύνδε-
σης, αλλά και αρκετά από τα σύγχρονα συστήµατα υποβοήθησης, στάνταρ. Μάλιστα η κορυφαία έκδοση 
Exclusive διαθέτει και τον εντυπωσιακό φουλ ψηφιακό πίνακα οργάνων.
Στον δρόµο το νέο Tiguan διαθέτει ένα σαφώς πιο ώριµο οδηγικό προφίλ, καθώς η ανάρτησή του α-
πορροφά αποτελεσµατικά τις ανωµαλίες των δρόµων, ελέγχει ικανοποιητικά τις κινήσεις του αµαξώµα-
τος, περιορίζει τις κλίσεις στις στροφές και συνδυάζεται µε ένα καλό σε αίσθηση σύστηµα διεύθυνσης.
Από τους ήδη διαθέσιµους κινητήρες ιδιαίτερο ενδιαφέρον παρουσιάζει ο 1.4 TSI των 150 ίππων 
µε τη δυνατότητα αποµόνωσης των 2 κυλίνδρων, όταν συντρέχουν οι προϋποθέσεις, την οποία κα-
ταλαβαίνει κανείς µόνο από την ένδειξη, στα ελληνικά, στο ταµπλό. Η επίσηµη µέση κατανάλωσή 
του είναι 5,7 λίτρα για κάθε 100 χιλιόµετρα, ενώ από κει και πέρα µπορεί να συνδυαστεί τόσο µε 
το αυτόµατο κιβώτιο διπλού συµπλέκτη DSG µε τις 7 σχέσεις και τις γρήγορες αλλαγές όσο και µε 
την τετρακίνηση 4Motion.
Η βασική έκδοση βενζίνης του Tiguan είναι η 1.4 TSI των 125 ίππων που ξεκινά από 27.300 ευρώ στην 
εισαγωγική έκδοση εξοπλισµού Active, ενώ η πιο πλούσια, Advance,(από αυτήν ξεκινά η εκδοχή των 
150 ίππων) είναι στα 28.200 ευρώ, µόλις 100 ευρώ λιγότερα από την αντίστοιχη πετρελαιοκίνητη µε τον 
1.6 TDI των 115 ίππων –το Tiguan για πρώτη φορά ξεκινά ως diesel από τα 1.600 κυβικά– που θα είναι 
διαθέσιµη στο άµεσο µέλλον. 

To Renault Alaskan είναι το πρώτο αγροτικό στην ιστορία της γαλλικής ε-
ταιρείας, η οποία έχει και µεγάλο κλάδο επαγγελµατικών οχηµάτων. Η 
βάση του είναι το πλαίσιο και τα µηχανικά µέρη του Nissan Navara, ενώ 

η εµφάνισή του προσδιορίζεται κυρίως από τη νέα µάσκα των Renault. Κάτω από 
το καπό υπάρχει ο diesel 2.3 dCi µε τα δύο turbo και απόδοση 160 ή 190 ίππους.
Εκτός από τις πισωκίνητες εκδόσεις θα υπάρξουν και τετρακίνητες µε δυνατότητα 
κλειδώµατος του πίσω διαφορικού, ενώ η απόσταση του αµαξώµατος από το έδα-
φος θα φτάνει µέχρι και τα 23 εκατοστά.
Το νέο Renault Alaskan θα είναι διαθέσιµο αρχικά στην αµερικανική αγορά, ενώ 
στην πορεία θα ακολουθήσουν η Ευρώπη και η Αφρική.
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ΠΙΝΑΚΑΣ 
ΠΡΟΓΝΩΣΤΙΚΩΝ

10/07
18:30 Κάλµαρ - ΑΪΚ 2 (DNB) 1.98
19:00 ΚΦΟΥΜ - Χοντ 1 2.30
22:00 Πορτογαλία - Γαλλία 2 2.05

ΕΓΚΥΡΕΣ ΠΡΟΤΑΣΕΙΣ 
ΓΙΑ ΤΟ ΣΤΟΙΧΗΜΑ ΑΠΟ 

ΤΟ BETARADES.GR
Σηκώνει την κούπα η Γαλλία.

Φτάσαµε, λοιπόν, στον µεγάλο τελικό της 10ης 
Ιουλίου µε την οικοδέσποινα Γαλλία να διεκ-
δικεί το τρόπαιο κόντρα στην Πορτογαλία του 
Φερνάντο Σάντος. Οι Πορτογάλοι σφράγισαν 
πρώτοι (χρονικά) το εισιτήριο, ξεπερνώντας 

την Τετάρτη το εµπόδιο της Ουαλίας στα ηµιτελικά µε 2-0, χάρη 
σε γκολ των Κριστιάνο Ρονάλντο και Νάνι. Την Πέµπτη η οµάδα 
του Ντεσάν επικράτησε µε το ίδιο σκορ (2-0) της Γερµανίας, µε 
τον Γκριζµάν να βρίσκει δίχτυα δύο φορές. Ο επιθετικός της Ατ-
λέτικο Μαδρίτης βρίσκεται στην κορυφή της λίστας των σκόρερ, 
έχοντας 6 τέρµατα, και πλέον φαντάζει το αδιαφιλονίκητο φα-
βορί για το βραβείο του πρώτου σκόρερ στη διοργάνωση, όπως 
προέβλεψε το Betarades.gr πριν από την έναρξη του τουρνουά. 
Εκτός όµως από αυτό το µακροχρόνιο στοίχηµα, έχουµε ακόµη 
ένα «ανοιχτό», που δεν είναι άλλο από την κατάκτηση του τρο-
παίου από τους τρικολόρ. Οι οικοδεσπότες Γάλλοι έχουν παρου-
σιαστεί σε όλη τη διάρκεια της διοργάνωσης σοβαροί, αντιµε-
τωπίζοντας όλα τα παιχνίδια, ανεξαρτήτως αντιπάλου, µε τη δέ-
ουσα προσοχή. Από τη φάση των οµίλων και τις αναµετρήσεις 
µε Ρουµανία, Αλβανία και Ελβετία µέχρι και τη φάση των νοκ-
άουτ αγώνων µε αντιπάλους την Ιρλανδία, την Ισλανδία και τη 
Γερµανία, το σύνολο του Ντεσάν έδειξε πως διαθέτει ένα υπερ-
πλήρες ρόστερ σε όλες τις γραµµές, ικανό τόσο να ανατρέψει ένα 
εις βάρος του αποτέλεσµα (0-1 µε Ιρλανδία) όσο και να διαλύσει 
έναν αντίπαλο αν βρεθεί σε εξαιρετική µέρα (5-2 µε Ισλανδία). 
Κόντρα στην παγκόσµια πρωταθλήτρια Γερµανία, η Γαλλία απέ-
δειξε περίτρανα πως είναι φτιαγµένη για έναν και µόνο σκοπό 
φέτος: να σηκώσει την κούπα. Έχει ξεχωρίσει µέχρι στιγµής ο Α-
ντουάν Γκριζµάν, που πλαισιώνεται επάξια από τους Ζιρού και 
Παγέτ, ενώ ο Ζινιάκ έρχεται από τον πάγκο και βοηθάει επαρ-
κώς για το µικρό χρονικό διάστηµα που καλείται να παίξει. Στη 
µεσαία γραµµή ξεχωρίζουν οι Καντέ, Πογκµπά, Ματουϊντί και 

Κάθε εβδοµάδα η Free Sunday, σε συνεργασία µε το εξειδικευµένο πάνω στο Στοίχηµα site 
www.betarades.gr, σας ενηµερώνει διεξοδικά µε µοναδικό στόχο το… ταµείο.

Σισοκό, ενώ και αµυντικά δείχνει «δεµένη», καθώς κόντρα στη 
Γερµανία τόσο οι Κοσιελνί και Σανιά αγωνίστηκαν µε υπερβο-
λικό πάθος και δύναµη, όσο και ο κίπερ Γιορίς, που µε τις επεµ-
βάσεις του έδειχνε ανίκητος.

Κόντρα στον ενθουσιασµό και το επιθετικό ποδόσφαιρο έ-
χουµε τον «κυνισµό» του αποτελέσµατος και την επιτοµή της… 
τακτικής. Μα, φυσικά, ο λόγος για την Πορτογαλία του Φερνά-
ντο Σάντος, που έφτασε να διεκδικεί το τρόπαιο µε µόλις µία 
νίκη σε 6 αναµετρήσεις, την οποία µάλιστα πήρε στον ηµιτε-
λικό µε την Ουαλία. Οι Πορτογάλοι, που εφαρµόζουν άψογα 
την ποδοσφαιρική τακτική «ο σκοπός αγιάζει τα µέσα», κατά-
φεραν να περάσουν τους οµίλους ως µία εκ των τεσσάρων κα-
λύτερων τρίτων από έναν φαινοµενικά πανεύκολο όµιλο γι’ 
αυτούς (Ουγγαρία, Ισλανδία, Αυστρία), έχοντας 3 ισοπαλίες. 
Μάλιστα, τόσο κόντρα στην Κροατία (1-0 στην παράταση) στη 
φάση των «16» όσο και κόντρα στην Πολωνία στα προηµιτε-
λικά (5-3 στα πέναλτι), προκρίθηκαν χωρίς νίκη στα 90 λεπτά. 
Η οµάδα είναι χτισµένη πάνω στον Κριστιάνο Ρονάλντο, που 
αποτελεί τον «φυσικό» ηγέτη, παίρνοντας πάνω του τις περισ-
σότερες προσπάθειες για γκολ. Συνοδοιπόροι σε αυτό το τα-
ξίδι µέχρι το Παρίσι για τον τελικό, οι Νάνι, Πέπε, Σάντσες 
και Κουαρέσµα, µε τον τελευταίο µάλιστα να παίρνει ελάχι-

στο χρόνο συµµετοχής αλλά να έχει καταφέρει σε δύο αναµε-
τρήσεις (κόντρα σε Κροατία και Πολωνία) να είναι ο άνθρωπος 
που µε δικό του γκολ η Πορτογαλία πήρε την πρόκριση.

Στηρίζουµε τους οικοδεσπότες
Συµπερασµατικά, εκτός από το «µακροχρόνιο» bet για κατά-
κτηση του τροπαίου από τη Γαλλία, θα στηρίξουµε εκ νέου 
τους οικοδεσπότες µε «διπλό» στην αναµέτρηση του τελικού, 
σε απόδοση Μ.Ο. στις στοιχηµατικές εταιρείες 2.05. Πάµε, λοι-
πόν, και µε «καθαρή» νίκη των τρικολόρ, που δείχνουν πιο έ-
τοιµοι για έναν τέτοιο αγώνα, παίζουν µε πάθος, προσπαθώ-
ντας από το πρώτο µέχρι το τελευταίο λεπτό να επιβάλουν το 
ρυθµό τους και δεν σταµατούν να προσπαθούν να σκοράρουν 
και να ενθουσιάσουν το κοινό τους, αν δεν σφυρίξει ο διαιτη-
τής τη λήξη. Θα µπορέσει ο Φερνάντο Σάντος να τους «χαλά-
σει» τα σχέδια και να τους αποσυντονίσει µε τον τρόπο που 
µόνο αυτός ξέρει; Για εµάς η απάντηση είναι αρνητική,  καθώς η 
Γαλλία είναι «χτισµένη» από άλλη… πάστα και αποφασισµένη 
φέτος να πάρει την κούπα, χαρίζοντας λίγη χαρά στον γαλλικό 
λαό, που το τελευταίο διάστηµα έχει περάσει ουκ ολίγες δυσά-
ρεστες στιγµές.

Στον τελικό της Κυριακής (10 µ.µ., ΕΡΤ1) του 
Euro 2016 θα αναµετρηθούν δύο οµάδες που δι-
καίως βρίσκονται εκεί. Η Πορτογαλία ήταν η κα-
λύτερη οµάδα της µίας πλευράς του ταµπλό και 
το απέδειξε στην πορεία της προς τον τελικό. Η 

Γαλλία αποδείχθηκε η πιο ανθεκτική οµάδα της άλλης, πολύ 
πιο ανταγωνιστικής, πλευράς του ταµπλό και παράλληλα δια-
θέτει τον πιο φορµαρισµένο παίκτη της διοργάνωσης. 

Τρέφονται από την πίεση της έδρας
Τον Αντουάν Γκριζµάν, ο οποίος µε τα έξι γκολ που έχει σηµει-
ώσει µέχρι στιγµής οδήγησε τη Γαλλία στον τελικό. Όπως απο-
δείχθηκε για µία ακόµη φορά, σε τέτοιου τύπου διοργανώσεις 
οι οµάδες που έχουν το πλεονέκτηµα είναι εκείνες που έχουν 
το εύκολο γκολ. Και η Γαλλία το είχε, αρχικά µε τον Παγέτ 
και όταν άρχισαν τα δύσκολα µε τον Γκριζµάν. Το αντίθετο συ-
νέβη στη Γερµανία, που περιόρισε σε παθητικό ρόλο τη Γαλλία 
στον ηµιτελικό και έπαιξε καλύτερα, ωστόσο χωρίς τον τραυµα-
τία Γκόµεζ έχασε το σηµείο αναφοράς της στην επίθεση και η 
υπεροχή της αποδείχθηκε φλύαρη, χωρίς να µπορεί να µετου-
σιωθεί σε ευκαιρίες για γκολ. Οι παγκόσµιοι πρωταθλητές µε 
κάθε απουσία που τους προέκυπτε στη διάρκεια του τουρνουά 
έχαναν και σηµαντικό µέρος της δύναµής τους. Αντιθέτως, η 
Γαλλία επιβεβαίωσε δύο πράγµατα και µαζί τους ότι συνολικά 
είναι η καλύτερη οµάδα της διοργάνωσης. Το πρώτο, πως είχε 
ένα από τα πληρέστερα ρόστερ της διοργάνωσης, το οποίο πα-
ράλληλα δεν ήταν καταπονηµένο, δεδοµένης της σχετικά νε-
αρής ποδοσφαιρικά ηλικίας των παικτών του Ντιντιέ Ντεσάν. 
Επιπλέον, µόνο ο Γκριζµάν προέρχεται από µια τροµερά κο-
πιαστική σεζόν σε συλλογικό επίπεδο. Το δεύτερο, πως οι «τρι-
κολόρ», σε αντίθεση µε άλλες «οικοδέσποινες» που λυγίζουν 

υπό το βάρος του «πρέπει», νιώθουν ασφάλεια και σιγουριά, 
ανεβάζοντας το επίπεδό τους στις «δικές τους» διοργανώσεις. 
Έχουν κατακτήσει τις δύο από τις τρεις µεγάλες ποδοσφαι-
ρικές διοργανώσεις που φιλοξένησαν (Euro 1984, Μουντιάλ 
1998, ενώ έχουν κατακτήσει και το Euro 2000 σε Βέλγιο/Ολ-
λανδία) και πλέον πάνε για το τρία στα τέσσερα. 

Σάντος 
Προφανώς το ερώτηµα είναι αν µπορεί να τους κόψει τον 
δρόµο προς τον τίτλο µια υποδεέστερη ποιοτικά οµάδα, όπως 
η Πορτογαλία, και µάλιστα µέσα στην έδρα τους. Το σίγουρο 
είναι πως η Πορτογαλία εκπροσωπεί το έτερο είδος οµάδων, 
που διαπρέπουν σε διοργανώσεις που ξεκινούν και ολοκλη-
ρώνονται σε έναν µήνα, µε τις δύο φιναλίστ να δίνουν συνο-
λικά από επτά παιχνίδια. 

Πρόκειται για οµάδες που απονευρώνουν τον αντίπαλο 
και δεν του επιτρέπουν ευκαιρίες, περιµένοντας τις όποιες 
δικές τους για να σκοράρουν. Και όταν έχεις παίκτες µε τέτοιο 
επιθετικό ταλέντο, µπορείς να ελπίζεις βάσιµα ότι θα σκορά-
ρεις ακόµη και µέσα από λιγοστές ευκαιρίες. Η Πορτογαλία 
δεν µπήκε ως τέτοια οµάδα στη διοργάνωση και στον όµιλο έ-
παιξε αρκετά επιθετικά, ωστόσο εξελίχθηκε σε τέτοια στα νοκ 
άουτ. Ένα εντυπωσιακό στοιχείο της φετινής Πορτογαλίας 

είναι ο χαρακτήρας και το «µέταλλο» που δείχνει: νίκησε στην 
παράταση την Κροατία, επιβίωσε στα πέναλτι κόντρα στην Πο-
λωνία έχοντας µόνο εύστοχες εκτελέσεις, «καθάρισε» σε τρία 
λεπτά την Ουαλία στον ηµιτελικό. 

Στοιχείο που δεν τη χαρακτηρίζει συνήθως, για παρά-
δειγµα αν είχε αυτά τα στοιχεία το 2004 θα είχε κατακτήσει 
και το Euro µε το τροµερό ρόστερ που είχε, και αυτό πιστώνε-
ται στον Φερνάντο Σάντος και στο πόσο έχει δουλέψει µε τους 
παίκτες του, όχι µόνο σε ό,τι αφορά την αγωνιστική προετοι-
µασία αλλά και τη νοητική και ψυχολογική προετοιµασία τους. 
Φαίνεται άλλωστε και στον αρκετά αλτρουιστικό –για τα δεδο-
µένα του– τρόπο που αντιµετωπίζει ο Κριστιάνο Ρονάλντο τη 
διοργάνωση και τον ρόλο του στην οµάδα.  

Ρονάλντο
Ο Ρονάλντο έχει σπάσει µια σειρά από ατοµικά ρεκόρ στη δι-
οργάνωση, ενώ φέτος είναι ο πιο καταπονηµένος παίκτης του 
κόσµου, έχοντας παίξει (πολύ) περισσότερο από κάθε άλλον. 

Στην πραγµατικότητα, µόνο αυτός µπορεί να απαντήσει 
στο ερώτηµα αν η Πορτογαλία µπορεί να κατακτήσει το τρό-
παιο. Οι συµπαίκτες του και ο προπονητής του θα κάνουν τα α-
ναµενόµενα από εκείνους, αλλά µόνο ο ίδιος µπορεί να κάνει 
τη διαφορά σε έναν τελικό κόντρα στη Γαλλία. Αυτός είναι ο 
σούπερ σταρ της διοργάνωσης, αυτός έχει και το τεράστιο κί-
νητρο, δεδοµένου ότι δύσκολα θα έχει άλλη τόσο µεγάλη ευ-
καιρία να οδηγήσει την –µη πρωτοκλασάτη– εθνική του οµάδα 
στην κατάκτηση ενός τροπαίου. Κάτι που δεν έχει καταφέρει ο 
Μέσι, παρ’ ότι η Αργεντινή είναι πρωτοκλασάτη εθνική οµάδα. 
Μόνο αυτός µπορεί να αλλάξει τα εις βάρος της οµάδας του δε-
δοµένα του τελικού, σβήνοντας τον σχετικό αστερίσκο δίπλα 
από το όνοµά του κάνοντας το βήµα προς την αιωνιότητα. 

EURO 2016
Ο ΤΕΛΙΚΟΣ 

ΤΩΝ ΚΟΡΥΦΑΙΩΝ
  ∆ΗΜΗΤΡΗΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ
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«ΠΕΡΙΜΕΝΟΝΤΑΣ ΤΟΝ GODOT» ΣΤΟ ΑΙΘΡΙΟ ΤΟΥ ΜΟΥΣΕΙΟΥ 
ΜΠΕΝΑΚΗ
Η Νατάσα Τριανταφύλλη επιστρέφει στο Αίθριο του 
Μουσείου Μπενάκη –στον ίδιο χώρο όπου παρουσί-
ασε για πρώτη φορά την «Αντιγόνη», στο πλαίσιο του 
Φεστιβάλ Αθηνών το 2013– µε το «Περιµένοντας τον 
Godot» του Σάµουελ Μπέκετ. Έχοντας στο πλευρό 
της τους ηθοποιούς Λάζαρο Γεωργακόπουλο, ∆ηµή-
τρη Μπίτο, Αντώνη Αντωνόπουλο και Αινεία Τσα-
µάτη, τη Μόνικα στη σύνθεση του µουσικού τοπίου, 
τη Λένα Παπαληγούρα στη φωνή του νεαρού αγοριού 
και προσκαλώντας για δεύτερη φορά τον σταθερό συ-
νεργάτη του Bob Wilson, Scott Bolman, να αναλάβει 
τους φωτισµούς της παράστασης, η νεαρή σκηνοθέτις 
επιλέγει το Αίθριο του Μουσείου Μπενάκη της οδού 
Πειραιώς ως ιδανικό τόπο για να αναπτυχθεί αυτός ο 
«µη-κόσµος», όπως περιγράφεται από τον συγγραφέα.

Άλκηστις Πρωτοψάλτη στην Κηφισιά
Αυτό το καλοκαίρι η κορυφαία ερµηνεύτρια ταξιδεύει στην Ελλάδα και στην Κύπρο δύο από τις πλέον επιτυχηµένες 
παραστάσεις της των τελευταίων ετών. «Με τα χρώµατα της Ελλάδας»: Η Πρωτοψάλτη ερµηνεύει µελοποιηµένη ποί-
ηση του νοµπελίστα Οδυσσέα Ελύτη και σύγχρονη ελληνική µουσική. «Παιχνίδι µε τον χρόνο»: Τραγούδια αγαπη-
µένα που βγαίνουν ξανά στο φως µε τη µαγεία των νυκτών εγχόρδων ΜandolinARTE. Πέµπτη 14 Ιουλίου: Κηφισιά, 
Ζηρίνειο ∆ηµοτικό Στάδιο, «Με τα χρώµατα της Ελλάδας».

ΝΟUVELLE VAGUE ΣΤΟ GAZARTE
Οι Nouvelle Vague, έχοντας ως πυρήνα το ντουέτο 
των Marc Collin και Olivier Libaux, δύο µουσικούς/
παραγωγούς που ξεκίνησαν την πορεία τους στη µου-
σική σκηνή της Γαλλίας στα τέλη της δεκαετίας του 
’80, αποτελούν µία cover band που ακολουθεί τη δική 
της ξεχωριστή διαδροµή, έχοντας φανατικό κοινό σε 
όλο τον κόσµο. Κορυφαία τραγούδια της παγκόσµιας 
µουσικής σκηνής διασκευάζονται µέσα από το προ-
σωπικό τους πρίσµα σε ύφος bossa nova, 60s pop και 
50s jazz, αποκτούν νέο χαρακτήρα και µας γοητεύουν 
ξανά από την αρχή, σαν να τα ακούµε πρώτη φορά! 
Στο Gazarte, την Τετάρτη 13 Ιουλίου, η full band των 
αγαπηµένων Nouvelle Vague θα δηµιουργήσει το ι-
δανικό soundtrack για µια βραδιά κάτω από τα αστέ-
ρια. Τη βραδιά θα ανοίξει το electro-soul ensemble 
La Rochelle Band.

STAVENTO - Α. ΜΠΑΜΠΑΛΗ - ROUS ΣΤΟ ΘΕΑΤΡΟ ΒΡΑΧΩΝ
Οι STAVENTO, έπειτα από 11 χρόνια δισκογραφικής 
πορείας και αµέσως µετά την κυκλοφορία του νέου 
τους δίσκου µε τίτλο «Ακόµα Ονειρεύοµαι», ανηφο-
ρίζουν την Πέµπτη 14 Ιουλίου στο Θέατρο Βράχων, 
όπου θα συναντήσουν την Ανδριάνα Μπάµπαλη και 
τον Rous.
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Τι να περιµένουµε στο Βεάκειο Θέατρο;
Μια παράσταση µε καλοκαιρινή διάθεση και εξωστρέφεια, γεµάτη αγάπη 
και θετική ενέργεια. Την ονοµάσαµε «Καλοκαίρι, αγκαλιά µου» και είναι 
µια τεράστια αγκαλιά που θα χωρέσει όλα τα αγαπηµένα µου τραγούδια, 
αυτά που περιέχονται στην πρόσφατη συλλογή «Όσα Είπα», που συγκε-
ντρώνει υλικό από τα 15 χρόνια µου στη δισκογραφία, αλλά και διασκευές 
άλλων ερµηνευτών. Φέτος είναι µια τελείως ξεχωριστή παράσταση, γιατί 
συνυπάρχω µε µια ιδιαίτερη µπάντα που γκρουβάρει και µε στηρίζει µε 
το υπέροχο παίξιµό της. Στο Βεάκειο, όπως και σε όλη την περιοδεία, θα 
ακουστούν επίσης live κάποια από τα νέα, ακυκλοφόρητα τραγούδια µου 
που θα περιέχονται στη δισκογραφική δουλειά που ετοιµάζουµε µε µεγά-
λο ενθουσιασµό για τον Σεπτέµβριο.

Κατόπιν, ακολουθεί καλοκαιρινή περιοδεία. Τι είναι αυτό που κάνει τις 
συναυλίες γοητευτικές σε σχέση µε τις χειµερινές εµφανίσεις;
Κατ’ αρχάς, σε µια συναυλία στους υπέροχους καλοκαιρινούς χώρους που 
έχουµε στην Ελλάδα ο ακροατής έρχεται σε επαφή µε τη φύση και τη γη 
και σαφώς η διάθεσή του είναι εντελώς διαφορετική, πιο ανοιχτή, απ’ ό,τι 
τον χειµώνα στους κλειστούς χώρους όπου εµφανιζόµαστε. Νιώθω πως οι 
συναυλίες το καλοκαίρι είναι πολύ ξεχωριστές από µόνες τους, γιατί έχουν 
την ευλογία που έχουµε όλοι οι Έλληνες, από τον ήλιο, τη θάλασσα, αλλά 
και τα βουνά, την επαρχία, τον κάµπο.

Έχετε µια πολύ ζεστή σχέση µε το κοινό σας. Αγαπάτε τα ίδια τραγούδια;
Αγαπάω τη µουσική, αγαπάω τη ζωή και ό,τι αυτή µου φέρνει να αντιµε-
τωπίσω. Αυτή είναι η στάση ζωής που έχω, ο τρόπος που πολύ συνειδητά 
έχω επιλέξει να ζω. Το κοινό που µε ακούει και µε παρακολουθεί όλα αυτά 
τα χρόνια το γνωρίζει αυτό, υπάρχει ανάµεσά µας σεβασµός και αγάπη.

Έχετε συνεργαστεί µε µεγάλα µουσικά ονόµατα, είτε δισκογραφικά, 
όπως µε τον Αντώνη Βαρδή, είτε σε κάποια µουσική σκηνή, όπως µε τον 
Γιώργο Νταλάρα. Οι συνεργασίες είναι τελικά θέµα τύχης ή επιλογής;
Ξεκίνησα από τη Θεσσαλονίκη, από στέκια που είχαν ψυχή και σώµα 
ρεµπέτικο, λαϊκό, καθαρόαιµο. Εκεί µε άκουσαν και µε ανακάλυψαν µε-

γάλοι καλλιτέχνες, όπως ο Νταλάρας, η Αρβανιτάκη, ο Σαββόπουλος, ο 
Μούτσης, η Τσαλιγοπούλου και πολλοί άλλοι. Πάντα θυµάµαι τον εαυτό 
µου να τους κοιτάζει µε σεµνότητα και να έχει απέραντο σεβασµό απένα-
ντί τους. Ήταν και είναι οι ήρωές µου. Ήταν τύχη, αλλά µπορεί να ήταν και 
επιλογή τους να µου προτείνουν να συνεργαστώ µαζί τους. Για µένα, ήταν 
και παραµένει ένα όνειρο και ένα µεγάλο σχολείο.

Γεννηθήκατε στη Στουτγάρδη, όπου βρέθηκαν για κάποιο χρονικό 
διάστηµα οι γονείς σας. Να υποθέσω ότι έχετε ξεχωριστή ευαισθησία 
απέναντι στο µεταναστευτικό ζήτηµα;
Είµαι και από τους δύο γονείς ποντιακής καταγωγής, άρα η προσφυγιά 
είναι στη ρίζα µου. Γεννήθηκα στη Γερµανία, άρα υποσυνείδητα είµαι και 
µετανάστρια. Έχω πάντα µια ευαισθησία απέναντι σε όποιον πολεµά και 
αγωνίζεται για να ζήσει έξω από την πατρίδα του.

Αγαπάτε τα τατουάζ. Υπάρχουν συναισθηµατικές ιστορίες πίσω από το 
καθένα ή απλώς αγαπάτε τα σχέδια;
Τα τατουάζ είναι για µένα σύµβολα συνυφασµένα µε την προσωπικότητά 
µου. Καθένα σηµαίνει και συµβολίζει κάτι για µένα. ∆εν τα κάνω τυχαία, 
υπάρχει λόγος.

∆ιαχειρίζεστε µόνη σας τις σελίδες σας στα social media; Απολαµβάνετε 
τη διαδικασία;
Είναι µια διαδικασία που υπάρχει στην καθηµερινότητά µου και µε ξεκου-
ράζει. Έρχοµαι σε επικοινωνία µε τον κόσµο, παίρνω δύναµη και αγάπη, 
και αυτό πραγµατικά δεν πληρώνεται.

Είστε ιδιαίτερα αγαπητή στο νεανικό κοινό. Θεωρείτε πως σε αυτό 
συνέβαλε η παρουσία σας στο «Voice», που είχε κυρίως νεαρής ηλικίας 
τηλεθεατές;
Νοµίζω πως πάντα ήµουν αρεστή στο νεανικό κοινό, όµως σίγουρα µε το 
«Voice» αυτό έγινε πιο έντονο, καθώς µε έµαθαν και τα πολύ µικρότερα 
παιδιά. Χαίροµαι και είναι τιµή για µένα να µε αγαπούν όλες οι ηλικίες και 
να ταυτιζόµαστε στα τραγούδια και στις µουσικές.

Η Μελίνα Ασλανίδου εξηγεί τη σηµασία της τύχης, τι σηµαίνουν τα τατουάζ της, πώς 
νιώθει ως παιδί µεταναστών και γιατί διαχειρίζεται µόνη της τη σελίδα της στο Facebook.

  ΑΠΟ ΤΗΝ ΝΤΕΠΥ ΚΟΥΡΕΛΛΟΥ

Μελίνα Ασλανίδου
«∆εν κάνω τυχαία 
τατουάζ, υπάρχει 

λόγος»

INFO
Μελίνα Ασλανίδου
«Καλοκαίρι, 
αγκαλιά µου»
Βεάκειο Θέατρο
Πέµπτη 14 Ιουλίου 2016
Ώρα έναρξης: 21:30
Τιµές εισιτηρίων: €12 προπώ-
ληση, €14 ταµείο

Ξεκίνησα από τη 
Θεσσαλονίκη, από 
στέκια που είχαν 
ψυχή και σώµα 

ρεµπέτικο, λαϊκό, 
καθαρόαιµο. Εκεί 
µε άκουσαν και 
µε ανακάλυψαν 

µεγάλοι 
καλλιτέχνες, όπως 

ο Νταλάρας, 
η Αρβανιτάκη, 

ο Σαββόπουλος, 
ο Μούτσης, 

η Τσαλιγοπούλου 
και πολλοί άλλοι. 
Πάντα θυµάµαι 
τον εαυτό µου να 
τους κοιτάζει µε 
σεµνότητα και 

να έχει απέραντο 
σεβασµό απέναντί 

τους. Ήταν και 
είναι οι ήρωές µου.
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ΠΟΥ ΕΜΕΙΝΕ 
ΚΡΥΜΜΕΝΟ

ΣΚΗΝΟΘΕΣΙΑ: Ντέιβιντ Γέιτς ΣΕΝΑΡΙΟ: Άνταµ Κόζαντ, Κρεγκ Μπρούερ ΠΑΙΖΟΥΝ: Αλεξάντερ Σκάρσγκαρντ, Σάµιουελ Λ. 
Τζάκσον, Μάργκοτ Ρόµπι, Ντζίµον Χούνσου, Τζον Χερτ, Τζιµ Μπρόουντµπεντ, Κριστόφ Γουόλτζ ∆ΙΑΡΚΕΙΑ: 110΄ ∆ΙΑΝΟΜΗ: 
Tanweer

Επιστρέφοντας µαζί µε την αδελ-
φή του, την Agathe, στο νησί 
Noirmoutier, όπου πέρασαν τα 
παιδικά τους χρόνια, ο Antoine δεν 

υποψιαζόταν πόσο θα ξαναγύριζε στη µνή-
µη του το παρελθόν, σαν ένα µπούµερανγκ. 
Μυστικά, λόγια ανείπωτα, ψέµατα: οι αναµνή-
σεις από τις διακοπές και κάποια αναπάντητα 
ερωτήµατα ανασύρονται στην επιφάνεια… Και 
αν η µυστηριώδης εξαφάνιση της µητέρας του 
δεν ήταν αυτό που νόµιζε; O Γάλλος σεναριο-
γράφος, σκηνοθέτης και ηθοποιός Φρανσουά 
Φαβράτ παρουσιάζει ένα οικογενειακό δράµα 
µε τους Λοράν Λαφίτ, Μελανί Λοράν και 
Όντρεϊ Ντάνα, βασισµένο στο µυθιστόρηµα 
«Boomerang» της Τατιάνα ντε Ροσνέ.

Τον Ιούλιο του 2016 ο Ταρζάν, ένας από τους πιο δηµοφιλείς ήρωες των παιδικών µας χρόνων, επιστρέφει 
στη µεγάλη οθόνη, σε µια επική 3D περιπέτεια. Στον πρωταγωνιστικό ρόλο του θρυλικού ήρωα του 
Έντγκαρ Ράις Μπάροουζ θα δούµε τον Αλεξάντερ Σκάρσγκαρντ, γνωστό και ως Έρικ στη διάσηµη σειρά 
του HBO «True Blood».

Πάνε χρόνια από τότε που ο κάποτε γνωστός ως Ταρζάν (Σκάρσγκαρντ) άφησε πίσω του την αφρικανική ζούγκλα 
για την κοσµοπολίτικη ζωή του Τζον Κλέιτον Γ΄, λόρδου του Γκρέιστοουκ, µε την πολυαγαπηµένη του σύζυγο 
Τζέιν στο πλευρό του. Όταν τον προσκαλούν να επιστρέψει στο Κονγκό, ως έφορος της κυβέρνησης, δεν γνωρίζει 
ότι είναι πιόνι σε µια σκοτεινή υπόθεση απληστίας και εκδίκησης, σχεδιασµένη από τον Βέλγο στρατηγό Λεόν 
Ροµ. Αυτοί όµως που κρύβονται πίσω από την τροµερή σκευωρία δεν έχουν ιδέα τι πρόκειται να επακολουθήσει.
Η σκηνοθεσία είναι του Ντέιβιντ Γέιτς, σκηνοθέτη των τελευταίων τεσσάρων ταινιών «Χάρι Πότερ» και του επερ-
χόµενου «Φανταστικά ζώα και πού βρίσκονται».

ΚΑΘΑΡΣΗ: ΕΤΟΣ ΕΚΛΟΓΩΝ
THE PURGE: ELECTION YEAR

Έχουν περάσει δύο χρόνια αφότου ο πρώην αξιωµατικός της αστυνοµίας Λίο Μπαρνς (Φρανκ Γκρίλο) 
επέλεξε να µη σκοτώσει τον άνδρα που σκότωσε τον γιο του. Τώρα ο Μπαρνς προσλαµβάνεται ως 
επικεφαλής της ασφάλειας της γερουσιαστού Ρόαν (Ελίζαµπεθ Μίτσελ), πρωτοπόρου στις επόµενες 
προεδρικές εκλογές λόγω της υπόσχεσής της να εξαλείψει την ετήσια Νύχτα της Κάθαρσης, κατά τη 

διάρκεια της οποίας νοµιµοποιούνται οι φόνοι για την εκτόνωση του θυµού των πολιτών. Η Ρόαν, που η ίδια έχει 
πληγεί από την αποτρόπαιη αυτή παράδοση, χάνοντας, δεκαπέντε χρόνια πριν, όλη της την οικογένεια, στοχοποι-
είται από την κυβέρνηση και όταν έρχεται ακόµα µια Νύχτα Κάθαρσης, ο Μπαρνς και η Ρόαν πρέπει να καταφέ-
ρουν να µείνουν ζωντανοί µέχρι το πρωί, αν θέλουν να αλλάξουν τα πράγµατα.

O ΘΡΥΛΟΣ ΤΟΥ ΤΑΡΖΑΝ 
THE LEGEND OF TARZAN
(ΣΕ 2D ΚΑΙ 3D)

ΣΚΗΝΟΘΕΣΙΑ: Τζέιµς ντε Μόνακο ΠΑΙΖΟΥΝ: Φρανκ Γκρίλο, Ελίζαµπεθ Μίτσελ, Ίθαν Φίλιπς, Ρέιµοντ Τζ. Μπάρι ∆ΙΑΡΚΕΙΑ: 
111΄ ∆ΙΑΝΟΜΗ: UIP
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Το κοινό της 
επαρχίας 

περιµένει πώς 
και πώς τις 

καλοκαιρινές 
συναυλίες και 

παραστάσεις των 
καλλιτεχνών. 

Λόγω της 
όχι και τόσο 

συχνής επαφής, 
εξαιτίας της 

απόστασης, στην 
αρχή µερικές 

φορές είναι πιο 
διστακτικοί, αλλά 

στη συνέχεια 
γίνονται πολύ 

εκδηλωτικοί και 
η αγάπη και ο 
ενθουσιασµός 

τους είναι σε πολύ 
υψηλά επίπεδα.

∆ίνετε µια µεγάλη συναυλία στο Θέατρο Πέτρας – τι να περιµένουµε;
Να περιµένετε να ακούσετε ωραία και διαχρονικά τραγούδια, πολύ χιού-
µορ, µία δυνατή και δεµένη ορχήστρα σε έναν από τους πιο όµορφους χώ-
ρους της Αθήνας και φυσικά έξι υπέροχους φίλους-καλεσµένους, όπως η 
µεγάλη κυρία του λαϊκού µας τραγουδιού Πίτσα Παπαδοπούλου, η αγαπη-
µένη µου Μελίνα Ασλανίδου, που βρίσκεται στα καλύτερά της τα τελευταία 
χρόνια, το «φαινόµενο» ∆ηµήτρης Σταρόβας, µία λαϊκή τραγουδίστρια της 
νεότερης γενιάς που έχει πολύ δρόµο µπροστά της, η Ζωή Παπαδοπούλου, 
ο ορισµός του κεφιού και των ανατροπών Κρατερός Κατσούλης και ο αδερ-
φικός µου φίλος και συνθέτης µεγάλων τραγουδιών Γιώργος Θεοφάνους.

Εκλεκτοί σας φίλοι καλεσµένοι σε αυτή τη συναυλία. Είναι λυτρωτικό να 
συνεργάζεστε µε φίλους;
Είναι µία από τις µεγαλύτερες χαρές και αξίες της ζωής. Το να ξέρεις και να 
νιώθεις πως ο συνεργάτης είναι πρώτα απ’ όλα φίλος βοηθά στο να είσαι 
ελεύθερος να εκφράσεις τις απόψεις σου, τα «θέλω» σου και τις ανάγκες 
σου. Οι φίλοι που συµµετέχουν στη συγκεκριµένη συναυλία είναι ένας κι 
ένας και ανυποµονώ γι’ αυτή τη βραδιά.

Έχετε φιλίες που έχουν αντέξει στον χρόνο; Και, αντίστοιχα, πόσο εύκολο 
σας είναι να δηµιουργείτε νέες;
Αισθάνοµαι πολύ τυχερός που έχω φίλους και από τα παιδικά µου χρόνια, 
µε τους οποίους βρισκόµαστε ακόµα, και φυσικά και από τον καλλιτεχνικό 
χώρο. Φίλους που µε στήριξαν στο ξεκίνηµά µου και που νιώθω πως είναι 
δικοί µου άνθρωποι. Η φιλία που αντέχει στον χρόνο είναι σαν το κρασί. 
Με τον καιρό γίνεται όλο και καλύτερη. Μακάρι και οι νέες µου φιλίες να 
αντέξουν στον χρόνο και να νιώθω κάθε µέρα και πιο τυχερός γι’ αυτό το 
πράγµα.

Η αγωνία, ο δηµιουργικός πυρετός για ένα πρόγραµµα, έναν δίσκο, µια 
συναυλία, εξακολουθεί να είναι ανεβασµένος µετά από τόσα χρόνια;
Ίσως και περισσότερο. Ειδικά τη συγκεκριµένη συναυλία την περιµένω πώς 

και πώς, προσδοκώντας και ελπίζοντας όλες οι ιδέες µας να υλοποιηθούν 
και φυσικά να αρέσουν στο κοινό.

Το ελληνικό συναυλιακό καλοκαίρι είναι πάντα πληθωρικό. Κυρίως, δί-
νεται η ευκαιρία στους Έλληνες της επαρχίας να ακούσουν και να δουν 
καλλιτέχνες που η βάση τους είναι η Αθήνα. Αντιδρά διαφορετικά το 
κοινό της επαρχίας;
Το κοινό της επαρχίας περιµένει πώς και πώς τις καλοκαιρινές συναυλίες 
και παραστάσεις των καλλιτεχνών. Λόγω της όχι και τόσο συχνής επαφής, 
εξαιτίας της απόστασης, στην αρχή µερικές φορές είναι πιο διστακτικοί, 
αλλά στη συνέχεια γίνονται πολύ εκδηλωτικοί και η αγάπη και ο ενθουσια-
σµός τους είναι σε πολύ υψηλά επίπεδα.

Βρίσκετε νέες ερµηνείες, νέα νοήµατα στα τραγούδια σας όταν καλείστε 
να τα ερµηνεύσετε ξανά;
Αυτό είναι κάτι που γίνεται συνεχώς. Αν δεν βρίσκεις καινούργια νοήµατα 
στα τραγούδια σου και δεν προσαρµόζεις τις ερµηνείες σου µε τον χρό-
νο, κινδυνεύεις να θεωρήσεις ρουτίνα αυτό που κάνεις και να το βαρεθείς. 
Άλλα βιώµατα και εµπειρίες ζωής έχεις στα 20, άλλα στα 40, άλλα στα 50. 
Άλλο συναίσθηµα καταθέτεις στα τραγούδια σου σε κάθε φάση της ζωής 
σου.

Η πολιτιστική κληρονοµιά µας –και µε τον όρο αναφέροµαι κυρίως στην 
αρχαία κληρονοµιά µας– εξακολουθεί ακόµη και σήµερα να είναι το 
κυριότερο, αν όχι το µοναδικό, «εξαγώγιµο» προϊόν µας. Θα µπορούσε 
και η σύγχρονη τέχνη µας να βγει εκτός συνόρων και µε ποιους όρους;
Κατά καιρούς έχουν υπάρξει καλλιτέχνες µας και έργα τους που έχουν 
ταξιδέψει σε όλη τη γη. Ναι, φυσικά και θα µπορούσε. ∆υσκολίες 
υπάρχουν, όπως η γλώσσα, για παράδειγµα, αν και ακόµη και η υπέ-
ροχη γλώσσα µας θα µπορούσε να είναι λόγος «εξαγωγής». Χρειάζεται 
έµπνευση, µεράκι, αλλά και προγραµµατισµός, για να πετύχουµε κάτι 
τέτοιο, και φυσικά όραµα.

Την Τρίτη 19 Ιουλίου ο Κώστας Μακεδόνας θα δώσει µια µοναδική συναυλία στο Θέατρο Πέτρας, 
έχοντας καλεσµένους του αγαπηµένους φίλους: Πίτσα Παπαδοπούλου, Μελίνα Ασλανίδου, 
∆ηµήτρη Σταρόβα, Ζωή Παπαδοπούλου, Κρατερό Κατσούλη, Γιώργο Θεοφάνους. Στην FS µιλάει 
για τη σηµαντικότητα της φιλίας στην καριέρα και στη ζωή του και την ανάγκη να βρίσκει νέα 
νοήµατα στα τραγούδια του.

INFO
Κώστας Μακεδόνας
Θέατρο Πέτρας
Τρίτη 19 Ιουλίου 2016
Ώρα έναρξης: 21:00
Τιµές εισιτηρίων: €10 
προπώληση, €12 την ηµέρα 
της συναυλίας στο ταµείο του 
θεάτρου

  ΣΤΗΝ ΝΤΕΠΥ ΚΟΥΡΕΛΛΟΥ

Κώστας Μακεδόνας
«Πρέπει να 

προσαρµόζεις τις 
ερµηνείες σου µε 

τον χρόνο»
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Public Moments Awards

Μία ξεχωριστή βραδιά για τους λάτρεις της εικόνας πραγµατοποιήθηκε την προηγούµενη εβδοµάδα, όταν 
αναδείχθηκαν οι νικητές των βραβείων Public Moments, του πρώτου ανοιχτού διαγωνισµού φωτογραφίας 
και βίντεο των καταστηµάτων Public, στο Νοµισµατικό Μουσείο.

Περισσότεροι από 50.000 λάτρεις της φωτογραφίας, χοµπίστες αλλά και επαγγελµατίες, έλαβαν µέρος για να 
αποτυπώσουν την πιο ωραία και χαρούµενη ηµέρα της εβδοµάδας, την Κυριακή. Οι συµµετέχοντες έλαβαν µέρος µε 
την αγαπηµένη τους συσκευή, κινητό, φωτογραφική µηχανή, action camera ή drone, και ανέδειξαν το ταλέντο τους 
στις κατηγορίες «Πόλη», «Φύση» και «Άνθρωπος». Συνολικά συµµετείχαν µε περισσότερες από 65.000 φωτογραφίες 
και βίντεο, τα οποία στη συνέχεια κρίθηκαν από το κοινό και από την κριτική επιτροπή σε διάφορες κατηγορίες.

Η βραδιά της απονοµής των βραβείων Public Moments εγκαινίασε παράλληλα τη φωτογραφική έκθεση όπου 
προβάλλονται τα νικητήρια έργα, η οποία θα παραµείνει στον προαύλιο χώρο του Νοµισµατικού Μουσείου για µία 
εβδοµάδα.

Την παρουσίαση της βραδιάς έκανε ο Γιάννης Μπόλης, ιστορικός τέχνης και επιµελητής του Κρατικού Μουσείου 
Σύγχρονης Τέχνης. Την εκδήλωση προλόγισε ο πρόεδρος της κριτικής επιτροπής και πολυβραβευµένος φωτογράφος 
του Reuters Γιάννης Μπεχράκης δηλώνοντας: «Οι “Κυριακές” ήταν απλώς το πρόσχηµα για µια διαδροµή στην ίδια την 
περιπέτεια της ζωής. Μέσα από τον θεσµό είχαµε τη χαρά να περιηγηθούµε σε αµέτρητες στιγµές που αποτύπωσαν 
περισσότεροι από 50.000 ερασιτέχνες και επαγγελµατίες φίλοι της φωτογραφίας και του βίντεο».

Οι νικητές κέρδισαν χρηµατικά έπαθλα και δωροεπιταγές Public συνολικής αξίας 8.600 ευρώ, ενώ τα έργα τους θα 
προβληθούν τόσο στη φωτογραφική έκθεση που λαµβάνει χώρα στο προαύλιο του µουσείου όσο και µέσα από τα καταστήµατα Public.

Τα καταστήµατα Public τα τελευταία δύο χρόνια έχουν δώσει ιδιαίτερη έµφαση στον τοµέα της φωτογραφίας, έχουν εµπλουτίσει πλήρως την γκάµα τους και διαθέτουν περισσότερες από 
200 φωτογραφικές µηχανές και πάνω από 400 κωδικούς σε αξεσουάρ (φακοί, φλας, τρίποδα). Παράλληλα, φροντίζουν να φέρνουν πρώτα όλες τις νέες τάσεις στη φωτογραφία και στο βίντεο, 
ενώ έχουν εξασφαλίσει αποκλειστικές συνεργασίες µε εταιρείες-κολοσσούς, όπως η Sigma, η Metz, η Manfrotto και η National Geographic, προκειµένου να προσφέρουν την πληρέστερη γκά-
µα στους επισκέπτες τους. Τέλος, συστηµατικά διοργανώνουν σεµινάρια φωτογραφίας µε τον Θοδωρή Μάρκου.
Για να δείτε τα έργα των νικητών και για περισσότερες πληροφορίες µπορείτε να επισκεφθείτε το publicmoments.gr.

Χωρίς να έχουν καταλαγιάσει τα µηνύ-
µατα ενθουσιασµού των επιτυχηµένων 
τετραήµερων εκδηλώσεων στο Κέντρο 
Πολιτισµού (υπολογίζεται ότι 115.000 

άτοµα επισκέφθηκαν τον χώρο), το Ίδρυµα προ-
γραµµατίζει τώρα να ανοίξει τις πύλες του πάρκου 
και των κτιρίων για ξεναγήσεις στο κοινό από τα 
µέσα Αυγούστου.

Ταυτόχρονα, το Ίδρυµα Νιάρχος βρίσκεται σε 
συνεργασία µε τον Οργανισµό Αστικών Συγκοινω-
νιών για να δηµιουργήσει νέα στάση λεωφορείων 
µπροστά από το Κέντρο, ενώ ο ∆ήµος Καλλιθέας, 
σε συνεργασία µε το Εθνικό Μετσόβιο Πολυτε-
χνείο, θα χρειαστεί να εκπονήσει κυκλοφοριακή 
µελέτη για την περιοχή.

Σχετικά µε το χρονοδιάγραµµα παράδοσης του 
έργου –όπως επισήµανε η οικονοµική διευθύντρια 

του Ιδρύµατος Νιάρχος, Χριστίνα Λαµπροπούλου, 
κατά τη διάρκεια της 64ης συνεδρίασης της Ειδι-
κής Συµβουλευτικής Επιτροπής του ελληνικού 
∆ηµοσίου µε το Ίδρυµα Νιάρχος για το Κέντρο 
Πολιτισµού–, το κατασκευαστικό κοµµάτι έχει επί 
της ουσίας ολοκληρωθεί. Η κοινοπραξία ήδη υπέ-
βαλε αίτηση να παραδώσει το έργο και έχει ξεκι-
νήσει η διαδικασία αξιολόγησης της ολοκλήρω-
σής του, που αναµένεται να έχει ολοκληρωθεί στις 
αρχές Αυγούστου.

Μέσα στον Αύγουστο θα προσκληθεί το ελλη-
νικό ∆ηµόσιο να κάνει την πιστοποίηση της ολοκλή-
ρωσης του έργου, διαδικασία που θα διαρκέσει έως 
τον Οκτώβριο. Θα ακολουθήσουν οι συµβάσεις υπη-
ρεσιών µε την Εθνική Λυρική Σκηνή και την Εθνική 
Βιβλιοθήκη και µετά θα γίνει η δωρεά προς το ελλη-
νικό ∆ηµόσιο.

Το επόµενο «στοίχηµα» είναι η διαχείριση της 
λειτουργίας των χώρων από την ανώνυµη εταιρεία 
«Κέντρο Πολιτισµού Ίδρυµα Σταύρος Νιάρχος». 
∆εν είναι λίγες οι φωνές εκείνων που ανησυχούν. 
Το γειτονικό στο ΚΠΙΣΝ Εθνικό Μουσείο Μοντέρ-
νας Τέχνης έχει ολοκληρωθεί, αλλά δεν έχει ανοίξει, 
και οι λόγοι είναι πρωτίστως οικονοµικοί. Θα µπο-
ρέσει το ελληνικό ∆ηµόσιο, που βυθίζεται όλο και 
πιο βαθιά στα χρέη, να καλύψει το κόστος λειτουρ-
γίας της Βιβλιοθήκης και της Λυρικής στις νέες εγκα-
ταστάσεις; Όπως ενηµέρωσε τα µέλη της επιτροπής 
ο πρόεδρος του Εφορευτικού Συµβουλίου της Εθνι-
κής Βιβλιοθήκης Σταύρος Ζουµπουλάκης, µε παρέµ-
βαση του Γραφείου του Πρωθυπουργού θα δοθεί οι-
κονοµική ενίσχυση στη Βιβλιοθήκη για το 2017, για 
τις ανάγκες της µετεγκατάστασής της, ύψους 8 εκατ. 
ευρώ. Ακόµα κι έτσι, όµως, το ερώτηµα παραµένει.

∆ώρο άδωρο;
Σε εξέλιξη βρίσκεται η διαδικασία παράδοσης του έργου του Κέντρου 
Πολιτισµού του Ιδρύµατος Νιάρχος στο ελληνικό ∆ηµόσιο. Μπορεί, όµως, 
το υπερχρεωµένο κράτος να αναλάβει µια τέτοια ευθύνη;
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Η αναδροµή στην αρχαία Ελλάδα κρίνεται α-
παραίτητη. Βέβαια οι αρχαίοι ηµών πρόγο-
νοι δεν κολυµπούσαν για διασκέδαση, παρά 
µόνο ως ναυαγοί ή αιχµάλωτοι, όπως ο Ο-

δυσσέας που βούτηξε στη θάλασσα προκειµένου να απο-
δράσει από τη Χάρυβδη. Για την ακρίβεια, θεωρούσαν πως 
στον βυθό της θάλασσας κατοικούσαν θηριώδη τέρατα (Μέ-
δουσες, Νηρηίδες, η Σκύλλα και η Χάρυβδη) και τον είχαν 
δαιµονοποιήσει. Οι Ρωµαίοι, αντίθετα, συχνά οργάνωναν 
παραθαλάσσια συµπόσια που εύκολα µετατρέπονταν σε 
όργια. Ωστόσο, χρειάστηκαν είκοσι αιώνες για το πρώτο µα-
κροβούτι και οι λόγοι ήταν θεραπευτικοί.

Λέγεται πως ο διάσηµος Γάλλος πρακτικός γιατρός Α-
µπρουάζ Παρέ, στα µέσα του 17ου αιώνα, συνέστησε τα θα-
λάσσια µπάνια στον Ερρίκο Γ΄, που έπασχε από ψωρίαση. 
Λίγο νωρίτερα, το 1621, ο Βρετανός λόγιος Ρόµπερτ Μπάρ-
τον είχε δηµοσιεύσει την «Ανατοµία της µελαγχολίας» και 
συνιστούσε σε όσους ταλαιπωρούνταν από κατάθλιψη και 
µελαγχολία συχνές επισκέψεις σε παραλίες και µια γενικό-
τερη εξερεύνηση του κόσµου, ειδικά στα θερµά κλίµατα. Οι 
θαλασσοθεραπείες είχαν απήχηση στην Ευρώπη και από το 
1753 άρχισαν να κατασκευάζονται παραθαλάσσιες κατοικίες 
και ξενοδοχεία. Τα πρώτα θεραπευτικά κέντρα έκαναν την 
εµφάνισή τους στις Βρυξέλλες και στη Γαλλία. Μαζί τους και 
τα πρώτα µαγιό. Μια µακριά βαµβακερή σκελέα για τους άν-
δρες και µια µακριά τουαλέτα, µε ψηλές κάλτσες, που επέ-
τρεπε απλώς το πλατσούρισµα και όχι το µπάνιο στα βαθιά, 
λόγω του βάρους που δηµιουργούσε, για τις γυναίκες.

Το 1800 η τεχνολογία άρχισε να εξελίσσεται, φτιά-
χτηκε σιδηρόδροµος, βελτιώθηκαν τα οδικά δίκτυα. Το 
1847, στην πόλη Σετ της γαλλικής µεσογειακής παραλίας, 
δηµιουργήθηκε η πρώτη οργανωµένη πλαζ. Τότε ξεκίνησε 
και η ηλιοθεραπεία παραλίας. Όχι για «µαύρισµα» (αυτό 
το έκανε µόδα η Coco Chanel µετά από 100 χρόνια) αλλά 
για χαλάρωση.

Στην Ελλάδα το trend ευδοκίµησε στις Τζιτζιφιές. Για 
τις καλές οικογένειες η τάση ήταν ηθικά ασθενής και δι-
ατήρησαν τις εξοχικές κατοικίες τους στα δροσερά προά-
στια του Αµαρουσίου και της Κηφισιάς. Όταν όµως η βα-
σίλισσα Αµαλία έφτασε το 1834 µε την έφιππη συνοδεία 
της στις Τζιτζιφιές, σύντοµα ακολούθησαν και οι κυρίες 
της υψηλής κοινωνίας. Η Αττική αναπτύχθηκε στην Κα-
στέλα, στο Καβούρι, στη Λούτσα και στο Φάληρο, ενώ το 
1840, στο Πασαλιµάνι του Πειραιά, παραχωρήθηκε ειδι-
κός χώρος για τους κολυµβητές, µε καµπίνες για αλλαγή 
ρούχων και δηµοτικό καφενείο. Βέβαια, άνδρες και γυναί-
κες κολυµπούσαν ξεχωριστά.

Με την αλλαγή του αιώνα άνοιξαν τα πρώτα ταβερνά-
κια. Και δίπλα τους τα πρώτα νυχτερινά κέντρα διασκέδα-
σης, όπως ο ιστορικός Χρυσός Γάτος, η Μποµπονιέρα και 
άλλα, που έφταναν µέχρι τη Γλυφάδα, η οποία ήταν ακατοί-
κητη µέχρι το 1900. Ακολούθησαν τα ξενοδοχεία. Το 1885, 
στην περιοχή του Νέου Φαλήρου, κατασκευάστηκε το µε-
γαλοπρεπές παραθαλάσσιο ξενοδοχείο Grand Hotel και το 
1903, στο µοτίβο των ευρωπαϊκών λουτροπόλεων, το επίσης 
πολυτελές Ακταίον.

Μέχρι τη δεκαετία του ’60 είχαν δηµιουργηθεί αρκετά 
πολυτελή ξενοδοχεία (µε τις ευλογίες της Εκκλησίας, στην 
οποία ανήκαν τα περισσότερα κτήµατα). Το διεθνές jet set 
τιµά τις νεόδµητες επιχειρήσεις. Έτσι, τα προϋπάρχοντα τα-
βερνάκια δίνουν τη θέση τους στα νυχτερινά κέντρα διασκέ-
δασης µε την πρωτοπόρο Παµέλα Καπετανάκη να συστήνει 
στους Αθηναίους το Pamela’s (η µετέπειτα «Νεράιδα»).

Η µόδα της Αθήνας δεν άργησε να µεταδοθεί στα υπό-
λοιπα παραθαλάσσια αστικά κέντρα και φυσικά στα νησιά, 
από τα οποία εκείνα του Αργοσαρωνικού, δηλαδή τα κο-
ντινά στην Αθήνα, γέµισαν τουρίστες, κοσµικούς και εξε-
ρευνητές που µαγεύτηκαν από το ανόθευτο τοπίο.

Στο µεταξύ, σε µια υπαίθρια επίδειξη µόδας στις 5 Ι-
ουλίου του 1946, είχε παρουσιαστεί το µπικίνι του µηχανι-
κού Λουί Ρεάρ. Το µπικίνι πήρε το όνοµά του από την ατόλη 
Μπικίνι στα νησιά Μάρσαλ. Εκεί είχαν γίνει οι πρώτες δο-
κιµές ατοµικής βόµβας, µε τις εκρήξεις της οποίας παροµοι-
άστηκε η έκρηξη ενθουσιασµού που προκλήθηκε από τη 
δηµιουργία του νέου µαγιό.

Οι παραθαλάσσιες διακοπές εξελίχθηκαν στη βαριά 
βιοµηχανία όχι µόνο της Ελλάδας αλλά κάθε χώρας που 
οι ακτογραµµές της λούζονται από τον ήλιο, για να ανα-
πτυχθεί γύρω τους ένα lifestyle τζίρου δισεκατοµµυρίων 
ευρώ, που περιλαµβάνει από παιδικά κουβαδάκια και α-
ντηλιακά µέχρι κότερα και µαρίνες. Τώρα, το πώς εµείς 
παραµείναµε τα γκαρσόνια της Ευρώπης τη στιγµή που 
ακόµα και η Αυστρία «ζει» από τις λουτροπόλεις της είναι 
ένα άλλο ζήτηµα.

Πώς φτάσαµε στα µπάνια του λαού;
Οι δροσερές αποδράσεις σε µια παραλία µπορεί να µοιάζουν, ειδικά στους µεσογειακούς λαούς, 

ένα από τα πιο φυσικά πράγµατα που µπορείς να κάνεις τους καλοκαιρινούς µήνες, όµως 
η κουλτούρα του θαλασσινού µπάνιου είναι σχετικά πρόσφατη.

Οι εκδόσεις Μεταίχµιο µας προσκαλούν στην παρουσίαση του 
νέου µυθιστορήµατος της Σοφίας ∆ηµοπούλου, «Η ζωή απένα-
ντι», τη ∆ευτέρα 11 Ιουλίου, στις 20:30, στον κήπο του Νοµισµα-

τικού Μουσείου (Πανεπιστηµίου 12, Αθήνα). Για το βιβλίο θα µιλήσει 
η δηµοσιογράφος και συγγραφέας Ελένη Γκίκα. Αποσπάσµατα από το 
βιβλίο θα διαβάσει η ηθοποιός Γιούλικα Σκαφιδά. Μουσικά διαλείµµα-
τα µε τους Γιώργο Καραµούτσιο και Μίνα ∆άκου από το Ωδείο Σαπφώ. 
Συντονίζει και συνοµιλεί µε τη συγγραφέα ο Νίκος Θρασυβούλου, ανα-
πληρωτής διευθυντής του σταθµού ΒΗΜΑ FM, ραδιοφωνικός παραγω-
γός. Το βιβλίο µάς µεταφέρει στη σκοτεινή περίοδο της χούντας, σε µια 
λαϊκή γειτονιά της Αθήνας, όπου µεγαλώνει η ∆άφνη, µοναχοκόρη ενός 
συντηρητικού δασκάλου. Όταν στο υπόγειο διαµέρισµα του σπιτιού της 
έρχεται µια άλλη οικογένεια, όλα αλλάζουν. Μέσα σε µια ατµόσφαιρα 

καχυποψίας και φόβου, οι πρωταγωνιστές της ιστορίας αγωνίζονται, ερωτεύονται, ενηλικιώνο-
νται, ωριµάζουν, ενώ από το απέναντι σπίτι η γειτόνισσα Ζωή παρακολουθεί τα πρόσωπα, υφαί-
νει έναν υπόγειο ιστό και επεµβαίνει ως καταλύτης στην εξέλιξη της ιστορίας.

1η Νοεµβρίου 1940, τρεις ηµέρες µετά την κήρυξη του πολέµου 
από τους Ιταλούς, η Κέρκυρα συγκλονίζεται από τους ανελέη-
τους βοµβαρδισµούς. Ο επτάχρονος Αργύρης βρίσκεται µαζί µε 

τη µάνα του Θοδώρα και τα δύο µεγαλύτερα αδέρφια του, τους δί-
δυµους Σάββα και Βαλάντη, στο υπόγειο του αρχοντικού τους, που 
σείεται ολόκληρο. Η αδερφή του Ασπασία και ο πατέρας του Ιάκω-
βος, γιατροί και οι δύο στο επάγγελµα, βρίσκονται στο νοσοκοµείο 
της πόλης, όπου καταφθάνουν διαρκώς τραυµατίες. Ο µόνος που 
λείπει είναι ο δεκαεπτάχρονος Άρης, το τέταρτο κατά σειρά παιδί 
της οικογένειας. Η οργή και το µίσος που νιώθει για την οικογένειά 
του λόγω της ταπεινής καταγωγής της µάνας του είναι το αγκάθι που 
δηλητηριάζει καθηµερινά τη ζωή όλων. Στα επόµενα τέσσερα χρόνια 
του πολέµου η µοίρα και το λυσσαλέο µίσος του Άρη θα σκορπίσουν 
την οικογένεια Καλλέργη, όπως το πρώτο καλοκαιρινό αεράκι σκορ-
πάει τον ανθό της γαλατσίδας. Οι «Ελαιώνες του Βερολίνου» είναι το 

πρώτο µυθιστόρηµα της Ιφιγένειας Βουρδούνη και κυκλοφορεί από τις εκδόσεις Κέδρος.
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